
ritmic ca pendula bunicii

Premiile tinerilor
Premiile fac parte clin competiția va-1) 

lorilor. Iar pentru noi competiția valori- i 
lor este, astăzi, o necesitate vitală. Auj 
fost, de-a lungul vremii, premii rău data, : 
premii compromise prin lipsa lor de cri- ■ 
terii, premii trucate, premii nivelatoarei 
ele însele in loc de a sluji ideea de re
lief valoric. Dar Premiul, Premiile tre
buie să rămînă. ș

De mici, copiii Învață să lupte pentru 
un premiu. De mici, oamenii sînt de
prinși să binemerite un loc în față, să 
iasă din rinduri, să se impună prin ta
lent, prin muncă, prin seriozitate. Sigur 
că, tot de mici, oamenii au aflat că fata 
unui Cineva poate lua premiu fără să fie 1 
cea mai bună din clasă, că băiatul lui ț 
Cutărel poate fi scos dintre mediocri șl 
pus între fruntași, pe criterii obscure. ■ 
Sigur că, din păcate, copiii s-au obișnuit 
ei înșiși , cu ideea că multe sînt posibile. 
Dar, indiferent cite rele ar aduce cu ele, 
premiile, de orice natură, principiul ca 
atare al premiilor este intrinsec ființei 
umane. Pe stadioane și in biblioteci, în 
laboratoare și-n uzine, în cosmos și în i 
brazdă, în dragoste și-n speranță, se des- i 
fășoară, implacabil, se desfășoară peste j 
puterile noastre, competiția valorilor. Co- • 
lectivitătile care ucid competiția valorilor 1 
se sinucid. A nivela valorile o o parte I 
din a decapita. J

Premiile culturale au și ele rostul lor. ' 
Ne amintim cu emoție de Premiile de 
Stat. Oare n-ar fi astăzi posibilă sârbă- ; 
toarea marilor valori pe care le avem în ; 
știință, în cultură, în toate domeniile de • 

' muncă 7 întrecerea permanentă dintre j 
oameni, pe orizontala activității zilnice, 1 
își merită în mod organic un acces mai 
direct la verticala marii noastre colecti- ! 
vități, patria. Visez — cine nu visează 7 ; 
— renașterea premiilor naționale, în ca- 
drul ,;Cintării României" sau în oricare ■ 
alt cadru creat de forțele de decizie ale 
societății noastre, m plină competiție a 
valorilor. Dar pînă cînd acestea se vor 
limpezi, cu modestie și .credință, salu
tăm in acest colț de pagină premiile 
existente. Cele mai recente sînj și uncie 
dintre cele mai răsunătoare : Premiile 
Uniunii Tineretului Comunist. E minunat 
că o organizație revoluționară, o organi
zație ai cărei lideri — natural — se îm-' 
prospăteăză mereu, își pune activitatea, 
și din acest punct de vedere, în directă 
comunicare cu tradiția demnă a spiritua
lității naționale și a bunelor inițiative, 
în această direcție, ale"revoluției române. 
E încă o confirmare a superbei formule 
pe caro o descoperea Bălcescu : în junia 
este entuziasmul lucrurilor mari și devo
tamentul pentru adevăr. Premiile Uniunii 
Tineretului Comunist, astăzi ca și ieri, 
slujesc competiția valorilor. Mai mult 
decît atît, în mod cinstit, ziarul tineretu
lui a insolit anunțarea premiilor de un 
reportaj cu privire la alte valori ce in- 
traseră în discuție pentru premii. Pre
miile Uniunii Tineretului Comunist sînt o 
confirmare a aptitudinii pentru competiție 
pe care coi tineri o au la modul acut și 
urgent. Salutăm aceste premii și, de ase
menea, salutăm împrejurarea că excelen
tul ziar „Scinteia tineretului" a acordat, 
cu un atît ele rar (astăzi) simț al sărbă
torii. premiile sale.

Ideea de premiu ne apropie mult de 
ideea de om. Primăvara a venit mai de- ' 
vreme și datorită acestor premii. (
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oamenii strămută munții 
așa cum mama .
răsădește florile primăvara

un fluviu învolburat
e transformat într-o apă lină 
care ne dă curentul cel scump
omul se-nvîrle în jurul pămîntului 
șl înghite praful de lună
Înlocuim inimi obosite
«are ticăie acum

Oamenii

se smiorcăie de mult
doar
fericirea și iubirea 
încă nu ti se livrează 
la comandă acasă

căluțul și vîteaua 
se nasc din fnsămînțări 
artificiale
chiar și primul copil 
crescut ta retortă

asta mă neliniștește 
chiar dacă unii susțin 
că le știm pe toate 
în evul nostru programat

NIKOLAUS BERWANGER S 
In românește de Anton Palfi

BLI S TRIJ A-N ÂS Ă U D, 
mir-un an cit aiții-n zece!

Interviu cu tovarășul
Mihai Marina, prim-secretar 

al Comitetului județean
Bistrița-Năsăud al P.C.R.

— Tovarășe prîm-șecretar, în Comuni
catul cu privire la îndeplinirea planului 
national unîe de dezvoltare economico-so- 
cială a României socialiste în perioada 
1976—1980, publicat nu demult în presă, 
rezultă că județul Bistrița-Năsăud a înre
gistrat în acești ani cel mai înalt ritm 
mediu de 'Creștere a producției industria
le dintre toate județele tării — 21,4 Ia 
sută. în vreme ce media pe tară a fost de 
10,1. De asemenea, la capitolul ..personal 
muncitor la mia de locuitori" același ju
deț ocupă iot primul Ioc în privința creș
terii, respectiv de la 179 de oameni în 1975 
la 249 în 1980. Cum se explică aceste 
locuri de frunte pe care județul dumnea-

(Continuare în pagina 12)

— Vasile Crăciun
la „poalele" Farului alb — ’ • 

interviu cu unul dintre 
paznicii celui mai mare far 

maritim de pe țărmul 
românesc — (pag. 4)

Un proces de conștiință amînat
Un birou. Un scaun. Pe scaun, un om, 

în fala lui. în Picioare, alt om. Pe birou 
— 1 000 lei. Dacă omul de pe scaun va 
lua banii e pierdut. Banii sînt momeală. 
Omul din picioare o supraveghează. El 
este vîn Storul. Celălalt este vînatul. Dar 
el ou știe încă. Ca să afle nu trebuie decît 
să întindă mina. Atunci. în încăpere, vor 
apărea un lucrător de miliție și un procu
ror, îl vor ridica și el nu va mai avea un 
nume, ci un număr.

Chiar dacă omul de pe scaun ar spune : 
Deocamdată acești bani sint confiscati. îi 
ridici de la șeful instituției, gestul acesta 
nu-1 va putea salva. Important este să nu 
pună mina pe bani. în concepția celor ce 
au organizat jocul, față în față cu mo
meala, omul de pe scaun n-are dreptul să 
gîndească. Gîndurile nu sînt martori. Nici 
vorbele nu sînt martori. Apucă sau nu 
apucă momeala 7 Cei de afară nu așteap
tă decît un semn.

Omul de pe scaun se numește Serafim 
lacob. Are 45 de ani și trei copii. A visat 
să devină ofițer. A ajuns secretar de con
siliu popular comunal și apoi inspector de 
personal. A rămas disciplinat, aspru și 
intolerant. Nici una din aceste însușiri 
nu-1 face fericit. A fost constrins la ele 
de lipsa de suplețe. Și de fantezie. Acum, 
pe biroul Iui se găsesc 10 bancnote a cite 
o sută de Iei. Corneliu Bulboacă. lucrător 
pe șantier. îl pîndește. Afară așteaptă un 
milițian și țin procuror. Pînă în această 

dimineață, concepția drastică despre co
rectitudine l-a făcut pe Serafim lacob să 
intre în conflict cu mai multi tovarăși da 
muncă, care apoi l-au urît. și să-l pună 
mai bine în evidentă rigiditatea firii. Un 
stîlp. Stîlpul n-are nuanțe. Cine s-a spri
jinit pe el l-a iubit. Cine l-a înfruntat s-a 
lovit. Cine l-a înțeles n-a așteptat recu
noștință. Toate acțiunile sînt exterioare. 
Nimic interiorizat. Nici remușcări. Nici 
drame. Vocația lui sînt campaniile. Iată-1 
pe șantierul 4 construcții Vaslui convins 
de predestinarea care l-a ales să pună or
dine pe cel mai dificil șantier al între
prinderii. Șeful șantierului este un con
ducător slab, cu inimă bună și alcoolic. 
Șeful contabil are antecedente penale pe 
care nu le cunoaște decît el. ca inspec
tor de personal. Contabilul șef nu este 
singurul cu antecedente penale din admi
nistrația șantierului. Bișnițari. Afaceriști. 
Prietenii contabilului șef. Lucrătorii se 
plîng de plăți. Pontaje fictive 7 Va avea 
desigur mult de lucru. începe deocamdată 
cu contabilul șef. O stînă, afirmă public, 
nu poate fi păzită de un lup. „Era așa de 
pornit împotriva afaceriștilor, va declara 
mai tîrziu maistrul Cruceanu. incit am 
crezut că e invidios pe ei". Contabilul șef 
este exclus din partid. Mai există de ase
menea muncitori pontați dar care nu sînt

(Continuare în pagina 10)
NICOLAE CRISTACHE 3



PATRIA, CABINETUL DE LUCRU AL PREȘEDINTELUI

ȘEDINȚA COMITETULUI POLITIC EXECUTIV 
AL C.C. AL P.C.R.

în cadrul ședinței de marți a Comite
tului Politic Executiv, tinută sub preșe
dinția tovarășului Nicolae Ceaușescu, 
secretar general al Partidului Comunist 
Român, au fost dezbătute documentele : 
Raportul privind utilizarea mașinilor, 
utilajelor și instalațiilor din industrie, 
construcții și transporturi în anul 1980 ; 
Raportul privind îndeplinirea consumurilor 
normate de materii prime, materiale, 
combustibili și energie electrică și a in
dicatorilor de valorificare în anul 1980 ; 
Raportul privind îndeplinirea planului de 
cercetare științifică, dezvoltare tehnolo
gică și introducerea progresului tehnic 
în economia națională în anul 1980 ; Ra
portul privind asigurarea și controlul ca
lității produselor și activitatea de metro
logie în anul 1980 ; Raportul privind evo
luția prețurilor și tarifelor pe anul 1980 ; 
Programul de măsuri privind aniversarea, 
ta mai 1981, a 60 de ani de la făurirea 
Partidului Comunist Român.

Comitetul Politic Executiv a indicat 
ministerelor, centralelor industriale să ia 
măsuri ferme, operative, menite să asi
gure folosirea cit mai eficientă a tuturor 
capacităților de producție de care dispune 
economia noastră națională, pentru îmbu
nătățirea indicilor de folosire a mașinilor, 
utilajelor și instalațiilor, redistribuirea 
utilajelor nefolosite și dotarea prioritară 
cu mașini și utilaje a suprafețelor produc- 
tive construite și neutilizate încă la ca
pacitate. De asemenea, sini necesare mă
suri hotărîte pentru efectuarea corespun
zătoare a reparațiilor curente și capitale, 

asigurarea la timp a pieselor și subansam» 
blelor de schimb, precum și pentru tipi
zarea utilajelor și agregatelor.

Legat de consumurile materiale și de 
energie. Comitetul Politic Executiv a sta
bilit sarcini în vederea îndeplinirii inte
grale a obiectivelor prevăzute pentru acest 
an în domeniul folosirii și valorificării 
resurselor materiale. în acest sens, s-a 
cerut forurilor de resort, comuniștilor, tu
turor oamenilor muncii să acționeze cu 
hotărîre pentru introducerea unui regim 
sever de economii, prin generalizarea so
luțiilor bune in toate unitățile, extinderea 
utilizării materialelor realizate în țară, 
reproiectarea produselor în vederea redu
cerii greutății lor. S-a indicat să se inten
sifice eforturile pentru recuperarea căl
durii și a gazelor, să se ia măsuri ca în 
vara acestui an să se realizeze o impor
tantă economie de combustibili și energie, 
creîndu-se astfel rezerve pentru lunile de 
iarnă.

Referitor la activitatea de cercetare 
științifică și la dezvoltarea tehnologică, 
s-a indicat să se acționeze mai ferm pen
tru scurtarea duratei aplicării în producție 
a progresului științific și tehnic și gene
ralizarea rapidă, la scară națională, a rea
lizărilor tehnologice deosebite, în scopul 
introducerii lor în măsură tot mai largă 
în producție, astfel incit ele să se reflecte 
cît mai mult în creșterea productivității 
muncii și a eficienței, în valorificarea su
perioară a potențialului nostru economic.

Analizînd raportul cu privire la calitatea 

produselor, Comitetul Politic Executiv a 
indicat să se asigure pregătirea temeinică 
a fabricației, dotarea locurilor de muncă 
cu mijloacele de măsurare și utilaje spe
cifice, verificarea atentă și probarea tutu
ror subansamblelor și produselor, organi
zarea mai riguroasă a producției și a 
muncii, respectarea strictă a disciplinei 
tehnologice, crearea tuturor condițiilor de 
depozitare, conservare, manipulare și 
transportare a produselor, întărirea exi
genței la controlul mărfurilor din import.

în ceea ce privește prețurile, Comitetul 
Politic Executiv a stabilit măsuri care să 
asigure și în viitor evoluția prețurilor în 
limitele planificate și respectarea fermă a 
Legii prețurilor. S-a cerut ®onsiliilor 
populare, celorlalte organe locale ca, în 
vederea realizării mărfurilor agroalimen- 
tare necesare populației în acest an, să 
aplice cu strictețe măsurile stabilite pri
vind dezvoltarea producției agricole în 
unitățile agricole și gospodăriile popu
lației. Ținînd seama de hotărîrea condu
cerii partidului și statului ca în acest an 
să nu aibă loc modificări de prețuri cu 
amănuntul și tarife pentru populație, s-a 
cerut tuturor ministerelor, organelor cen
trale și locale să controleze cu strictețe 
nivelul prețurilor și tarifelor, să nu se 
admită nici o creștere de preț sau tarif 
sub formă directă sau indirectă, prin în
locuirea produselor existente, degradarea 
calității sau livrarea unor sortimente mai 
scumpe într-o proporție mai mare deat 
prevederile planului și cererea populației.

Luînd în discuție Programul de măsuri 
privind aniversarea a 60 de ani de la 
crearea P.C.R., Comitetul Politic Executiv 
și-a exprimat convingerea că în întimpi- 
narea acestui glorios eveniment organele 
și organizațiile de partid, de masă și ob
ștești, instituțiile culturale și de învăță- 
mînt vor desfășura o largă activitate 
pentru unirea eforturilor oamenilor mundi 
din industrie, transporturi, construcții, 

* agricultură, comerț și servicii, din dome
niile științei, artei și culturii, în vederea 
realizării sarcinilor ce le revin din planul 
pe anul 1981, a punerii unei baze trainice 
îndeplinirii cu succes a întregului cincinal. 
Comunicatul ședinței Comitetului Politic 
Executiv subliniază că aniversarea a șase 
decenii de la crearea Partidului Comunist 
Român va contribui la întărirea unității 
întregului nostim popor, la cimentarea 
frăției tuturor oamenilor muncii din țara 
noastră, la întărirea solidarității militante 
cu clasa muncitoare și oamenii muncii 
din celeilalte țări, cu toate popoarele lu
mii, in lupta pentru pace, democrație, in
dependență națională și progres social, 
întîmpinarea glorioasei aniversări ® 
partidului, se spune în Comunicat, va de
termina o mobilizare și mai puternică a 
tuturor energiilor creatoare ale societății 
noastre pentru înfăptuirea hotărîrilor 
Congresului al XH-lea, a Programului 
partidului de făurire a societății socia
liste multilateral dezvoltate și înaintare 
României spre comunism.

ION CODRU ■

Primiri la tovarășul 
Nicolae Ceaușescu
La sfîrșitul săptămînii trecute, tovară

șul Nicolae Ceaușescu, președintele Re
publicii Socialiste România, și tovarășa 
Elena Ceaușescu au primit pe Nilde lotti, 
președinta Camerei Deputaților a Italiei, 
aflată în vizită în țara noastră. în cursul 
întrevederii s-a subliniat cu satisfacție că 
relațiile tradiționale de prietenie și colabo
rare dintre țările și popoarele noastre cu
nosc o evoluție ascendentă, rodnică, și s-a 
apreciat că există premise favorabile pen
tru amplificarea în continuare a raportu
rilor bilaterale, manifestîndu-se dorința 
comună de a valorifica pe deplin și cît mai 
eficient aceste posibilități, de a extinde și 
aprofunda colaborarea între România și 
Italia pe plan politic, economie, tehnico- 
științific, cultural și în alte domenii de ac
tivitate. Legat de aceasta, a fost eviden
țiată contribuția pe care parlamentele ce
lor două țări o pot aduce la dezvoltarea 
conlucrării româno-italiene, la o mai bună 
cunoaștere și la o tot mai strînsă apropiere 
între popoarele noastre, în folosul și spre 
binele lor, al înțelegerii și cooperării pe 
plan internațional.

Tovarășul Nicolae Ceaușescu, secretar 
general al Partidului Comunist Român, 
președintele Republicii Socialiste România, 
a primit, de asemenea, pe Sam Nujoma. 
președintele Organizației Poporului din 
Africa de Sud-Vest — S.W.A.P.O. — Na
mibia. Oaspetele namibian a exprimat pro
funda gratitudine și recunoștință Partidu
lui Comunist Român, României socialiste, 
personal tovarășului Nicolae Ceaușescu, 
pentru ajutorul politic, diplomatic, material 
și moral acordat luptei pe care o duce 
S.W.A.P.O. împotriva imperialismului, 
colonialismului, rasismului, a oricăror 
forme de dominație și asuprire, pentru 
cîștigarea independenței Namibiei. Tova
rășul Nicolae Ceaușescu a reafirmat so
lidaritatea militantă a partidului și sta
tului nostru, a poporului român cu cauza 
dreaptă a poporului namibian, hotărîrea 
fermă de a-1 sprijini și în viitor în lupta 
pe care o desfășoară, sub conducerea 
S.W.A.P.O., pentru realizarea dreptului 
său inalienabil la existență liberă și su
verană. Tovarășii Nicolae Ceaușescu și 
Sam Nujoma au procedat la un schimb 

de vederi cu privire la evoluția relațiilor 
dintre P.C.R. și S.W.A.P.O., exprimin- 
du-și dorința de a întări în continuare 
colaborarea dintre cele două partide, în 
folosul și spre binele popoarelor român 
și namibian, al cauzei libertății și inde
pendenței naționale, al păcii și înțelege
rii în lume. Tovarășul Nicolae Ceaușescu 
a subliniat preocuparea deosebită a par
tidului nostru, a poporului român față 
de situația încordată creată în Africa 
australă ca urmare a perpetuării ocupa
ției ilegale a Namibiei de către regimul 
rasist sud-african, față de încercările a- 
cestuia de a împiedica afirmarea dreptu
lui la existență liberă, suverană a po
porului namibian, obținerea independen
ței de către Namibia.

Marți, președintele Republicii Socialiste 
România, tovarășul Nicolae Ceaușescu. a 
primit pe Pierre Simon, ministrul dezvol
tării rurale și reformei agrare al Repu
blicii Democratice Madagascar. Oaspetele 
a transmis tovarășului Nicolae Ceaușescu 
un cald salut și cele mai cordiale urări 
din partea președintelui Republicii Demo
cratice Madagascar, Didier Ratsiraka. In 
cadrul convorbirilor a fost subliniat cu sa
tisfacție faptul că relațiile de prietenie și 
colaborare dintre România și Madagascar, 
dintre popoarele român și malgaș cunosc 
un curs ascendent, în spiritul înțelegerilor 
convenite eu prilejul dialogului româno- 
malgaș la nivel înalt. în același timp, s-a 
apreciat că există premise favorabile pen
tru extinderea și adîncirea în continuare 
a raporturilor în diferite domenii, și în 
primul rînd în cel economic. A fost rele

vată hotărîrea ambelor părți de a valori
fica cît mai bine si eficient aceste posibi
lități, în vederea intensificării cooperării 
româno-malgașe, în interesul celor două 
țări și popoare, ăl progresului și prospe
rității lor, al cauzei păcii și înțelegerii, 
între națiuni.

în cadrul întrevederilor a avut loc un 
schimb de păreri în probleme actuale ale 
vieții internaționale. A fost relevată im
portanța sporirii eforturilor pentru opri
rea agravării situației internaționale, 
pentru reluarea și continuarea politicii de 
destindere, pace și respectare a indepen
denței naționale, pentru reglementarea 
pe cale politică, prin tratative, a stărilor 
de încordare și conflict din diferite re
giuni ale lumii, pentru eliminarea din 
relațiile interstatale a forței și amenin
țării cu forța. S-a subliniat că întărirea 
securității și cooperării în Europa cere 
să se acționeze pentru dezvoltarea co
laborării dintre toate statele, pentru a- 
doptarea unor măsuri practice, eficieri 
de dezangajare militară și dezarmare. 
fost relevată necesitatea intensificării 
eforturilor pentru realizarea unui acord 
la Madrid, pentru a se asigura încheie
rea reuniunii cu rezultate pozitive, și, 
totodată, continuitatea conferinței. S-a 
reliefat necesitatea de a se întreprinde 
măsuri ferme pentru lichidarea subdez
voltării și făurirea unei noi ordini eco
nomice mondiale, pentru edificarea unei 
lumi care să asigure pacea, independența 
și dezvoltarea liberă a fiecărei națiuni.

ION DUMBRAVA ■

In întîmpinarea Congresului Uniunii Generale a Sindicatelor din România

Patriotismul
Deschizi televizorul sau ziarul și afli 

că o întreprindere — al cărei nume era 
cunoscut poate numai propriului personal 
muncitor sau cetățenilor din cartierul 
unde se găsea —■ iată, și-a onorat de pe 
acum obligațiile de producție de pe pri
mul trimestru al actualului cincinal și 
încă la parametri calitativ superiori. Cu 
un titlu mare este anunțată premierea la 
un prestigios salon internațional al inven
țiilor a unei importante creatii științifico- 
tehnice aparținînd colectivului unui tînăr 
institut din țara noastră. Primarul unei 
comune de munte prezintă într-o con
vorbire experiența cîștigată în creșterea 
de către țăranii cu gospodărie individuală 
a unui' mare număr de vite contractate 
cu statul. Și câte alte asemenea fapte 
curente, relatate pe scurt, simple știri cele 
mai multe dintre ele, nu ar mai putea fi 
citate !

Reunindu-le, cu titlu de exemplu, în 
preambulul acestui articol nu o facem 
decît pentru a le sublinia înțelesul adînc 
și trainic, acela de a fi, prin implicațiile

cotidian
lor multiple în viața economico-socială a 
țării, în destinul socialismului pe aceste 
meleaguri, niște veritabile acte de patri
otism. Fiecare om care le săvîrșește co
tidian e, în fapt, un patriot, ce-i drept 
de cele mai multe ori anonim, dar poate 
tocmai de aceea mai vrednic de stimă. 
Patriotismului acesta de fiecare zi, munca 
este aceea care îi conferă unitatea și tă
ria de monolit, ea e însăși rațiunea 
noastră de a fi, de a aparține unei națiuni 
libere și independente, care prin propriile 
strădanii, cu prețul unui eroism fără sea
măn, învingînd greutăți, făurește socia
lismul, cu convingere și fermitate. „So
cietatea pe care noi o edificăm — spunea 
nu demult tovarășul Nicolae Ceaușescu 
— este o societate a muncii, a omului 
care muncește pentru el însuși, munca 
fiind unicul izvor al progresului, al fă
uririi vieții libere și fericite a poporului."

Din acest adevăr vital pentru poporul 
nostru decurge îndatorirea pentru toți 
fiii săi, fără deosebire de naționalitate, 
de a munci fără preget, fiecare la locul 

potrivit, după profesia și priceperea sa, 
spre a spori avuția națională, unica bază, 
după cum ne-am convins, de creștere a 
bunăstării noastre materiale, de ridicare a 
gradului de civilizație, a calității vieții. 
Ca munca noastră să fie cît mai rodnică, 
mai eficientă, totul depinde însă de noi, 
căci sistemul tot mai larg și mai perfec
ționat al noii democrații socialiste a in- 
stituționalizat asemenea forme de parti
cipare a oamenilor muncii cum sînt au- 
toconducerea și autogestiunea economică.

Desigur, în conștiința că totul stă în 
puterea noastră sălășluiește sentimentul 
unei noi demnități naționale conferită 
de munca noastră. în numele căreia avem 
dreptul și datoria unanime de a nu tole
ra proferarea nici unei calomnii la adresa 
patriei și orînduirii noastre. „Trebuie să 
se dea o ripostă hotărită — se spune în 
Raportul prezentat de tovarășul Nicolae 
Ceaușescu la cel de-al XH-lea Congres 
al P.C.R. — celor ce neagă victoriile 
istorice obținute de poporul nostru, pro
gresul României — realități evidente 
pentru toată lumea — celor ce pun sub 
semnul întrebării însăși esența socialis
mului." Manifestînd întreaga intransigen
ță a patriotismului nostru față de orice 

încercare de denigrare din partea forțe
lor retrograde, trebuie, totodată, să com
batem influențele ideologice și morale 
străine, între care și mentalitatea lașă 
și dezonorantă pentru orice om și cetă
țean, vestejită încă de înțelepții antici, a 
lui „ubi bene, ibi patria."

Patria noastră, a tuturor celor eare 
ne-am născut și am crescut pe aceste me
leaguri, fără deosebire de graiul în care 
am rostit întîi cuvîntul „mamă", este 
aici și acum. Aici și acum, fiindcă au 
este de ajuns să evocăm faptele de glorie 
ale înaintașilor, oricît de strălucit am 
face-o. Marii noștri patrioți de odinioară, 
nu puțini dintre ei adevărați martiri, ne 
îndeamnă peste veac, precum cel mai 
luminos dintre ei, Nicolae Bâlcescu, „ca 
aducerea aminte a acelor timpuri eroice 
să deștepte în noi simțămîntul datoriei 
ce avem d-a păstra și d-a mări pentru 
viitorime această prețioasă moștenire.“ 
Generațiilor de azi le revine cu atît mai 
mult această datorie cu cît lor le-a fost 
dat de istorie să pună bazele unei noi 
orînduiri, mai bune și mai drepte, în
temeiate pe principiile științifice ale so
cialismului.

NICULAE STOIAN ■
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PATRIA, CABINETUL DE LUCRU AL PREȘEDINTELUI

Recoltele viitoare nu depind doar de munca din cîmp, 
ci și de munca din atelierele de proiectare, din uzine

Nu demult, secretarul general al parti
dului, tovarășul Nicolae Ceaușescu, aflr- 
mînd de la înalta tribună a Congresului 
țărănimii că în actualul cincinal vom rea
liza mecanizarea tuturor lucrărilor agri
cole, dotînd agricultura cu un număr spo
rit de tractoare, combine autopropulsate 
și alte mașini, spunea : „Este necesar ca 
într-un timp scurt să încheiem procesul 
de tipizare a tractoarelor și mașinilor a- 
gricole, stabilindu-ne la cîteva tipuri, 
strict necesare, verificate pe deplin în 
condițiile agriculturii noastre. (...) în în- 
tîlni'rile și analizele pe care le-am avut 
în ultimele luni cu specialiștii, cercetă
torii și oameni ai muncii din domeniul 
producției de mașini agricole și mecani
zării agriculturii, am stabilit o serie de 
măsuri pentru realizarea unor mașini 
complexe, de mare randament, care să 
permită efectuarea simultană a mai mul
tor operații, ceea ce va duce la scurtarea 
duratei lucrărilor agricole, executarea 
lor la timp, economisirea de combustibil 

și va avea influență pozitivă și asupra 
solului".

Iată, la sfîrșitul săptămînii trecute, to
varășul Nicolae Ceaușescu s-a întîlnit 
din nou cu specialiști din agricultură și 
industria constructoare de mașini la Insti
tutul de cercetări, proiectări și inginerie 
tehnologică pentru mecanizarea agricul
turii de la Băneasa. în acest cadru a fost 
organizată o expoziție privind rezultatele 
obținute în ampla acțiune de tipizare a 
tractoarelor și mașinilor agricole ca ur
mare a indicației secretarului general al 
partidului în ceea ce privește menținerea 
în fabricație, în toate întreprinderile de 
profil, a tipurilor de mașini universale 
necesare extinderii mecanizării lucrărilor 
din agricultură.

Ca șl în alte ramuri ale economiei, ti-, 
pizarea mașinilor și utilajelor agricole ur
mărește în primul rînd îmbunătățirea pa
rametrilor economici și tehnico-funcțio- 
nali ai utilajelor, reducerea la strictul 
necesar a numărului tipurilor de bază, a 

tipodimensiunilor, a subansamblelor, pre
cum și extinderea posibilităților de utili
zare multiplă a reperelor și ansamblelor 
componente. Lesne de observat, acțiunea 
de tipizare are ca efect direct scurtarea 
duratei reparațiilor, o mai bună aprovi
zionare cu piese de schimb, economisirea 
de combustibil.

La Băneasa, în cadrul expoziției, tova
rășul Nicolae Ceaușescu a analizat îm
preună cu specialiștii din agricultură și 
industria constructoare de mașini stadiul 
acțiunii de tipizare. Referitor la tractoare, 
se remarcă faptul că a fost redus numă
rul claselor de puteri, ajungîndu-se astăzi 
la trei clase cuprinse între 45 și 240 CP. 
Noile variante de tractoare din clasele ti
pizate au caracteristici tehnice și func
ționale superioare care asigură efectuarea 
lucrărilor agricole la up nivel înalt de 
productivitate. La tractoarele rămase în 
fabricație, folosite atît la lucrările din 
cîmp, cît și din legumicultură, viticultură 
și pomicultură, s-a obținut o reducere a 

greutății pe unitate de putere, precum șl 
a consumului de combustibili. Așa cum 
indica secretarul general al nartidului la 
Congresul țărănimii, tractorul de 65 CP 
a rămas tipul de bază, el dovedind o re
zistență ridicată, răspunzînd în cele mal 
bune condiții cerințelor agriculturii noas
tre.

Examinîndu-șe rezultatele tipizării ma
șinilor și utilajelor folosite la prelucrarea 
solului, specialiștii prezenți au arătat că 
numărul tipodimensiunilor a fost restrîna 
de la 83 Ia 42, prin dotarea lor cu noi e- 
chipamente pregătite să execute un nu
măr cît mai mare de lucrări. De aseme
nea, noile tipuri de pluguri pentru ară
turi adinei sînt concepute în variante 
modernizate fiind realizate în funcție de 
tipurile de sol ale țării și în strînsă legă
tură cu gama tractoarelor aflate în fabri
cație.

Expoziția scoate astfel în relief roadele 
frecventelor analize întreprinse de secre
tarul general al partidului împreună ca 
cercetătorii, proiectanții și specialiștii din 
uzinele producătoare, strînsa colaborare 
dintre institutele de cercetare de profil și 
întreprinderile constructoare de mașini șl 
utilaje agricole pentru realizarea în prac
tică, într-un timp cît mai scurt, a indica
țiilor tovarășului Nicolae Ceaușescu.

Pe lîngă progresele înregistrate în ceea 
ce privește tipizarea mașinilor menționa
te, a mașinilor pentru semănat și admi
nistrat îngrășăminte sau a realizării unei 
remorci multifuncționale de mare capa
citate, mijloc de transport care conduce 
la un consum redus de combustibil și, în 
același timp, la transportarea în condiții 
optime și în timpul cît mai scurt a re
coltelor, sectorul mașinilor agricole al .ex
poziției a prezentat și noul tip de combi
nă autopropulsată universală CU-16.

Ne reamintim că anul trecut, la mijlo
cul lunii noiembrie, secretarul general al 
partidului urmărea la lucru, la C.A.P. 
Gîrbovi, combina universală C-16, pentru 
recoltat porumb și cereale pe 8 rîndurL 
Cu acel prilej, tovarășul Nicolae 
Ceaușescu, aprecia că există posibilități 
de îmbunătățire constructivă a acestor 
mașini, cerînd specialiștilor să analizeze 
posibilitatea realizării unei combine de 
mare capacitate de recoltat porumb, care 
să poată fi folosită și pentru recoltarea 
griului. De asemenea, se cerea ca această 
combină să execute și alte operații pri
vind recoltarea.

Noul tip, CU-16, prezentat la Institutul 
de cercetări, proiectări și inginerie tehno
logică pentru mecanizarea agriculturii și 
definitivat în urma a numeroase experi
mentări efectuate în prezența tovarășului 
Nicolae Ceaușescu, răspunde în bună 
măsură acestor cerințe. CU-16 este dotată 
cu echipament de recoltat porumb pe S 
rînduri, precum și păioase, cu productivi
tate superioară și reducerea cheltuielilor 
de recoltare. Totodată, ei i se poate adao- 
ța o mașină de adunat și căpițat, astfel 
îneît, la o singură trecere prin lanurile 
de porumb sau păioase, efectuează toate 
operațiile de recoltare. Mai trebuie men
ționat că în sistema mașinilor agricole 
destinate recoltării, după încheierea ac
țiunii de tipizare, au rămas numai 20 de 
tipuri în comparație cu cele 67 cîte exis
tau pînă în prezent.

Noul cincinal este, după cum s-a subli
niat, un cincinal al competenței, al valorii 
afirmate. Munca intensă a specialiștilor 
care au realizat mașinile și utilajele pre
zentate în cadrul expoziției de Ia Bănea
sa sînt o dovadă în acest sens. Pe bună 
dreptate, tovarășul Nicolae Ceaușescu 
arăta Ia Congresul țărănimii că abordarea 
revoluționară a problemelor agriculturii 
românești presupune îndrăzneală și com
petență atît în privința organizării, cît și 
în cea a folosirii mijloacelor mecanice. 
Tipizarea, cerință firească a noi etape de 
dezvoltare a industriei noastre, reprezintă 
pentru agricultură una din treptele mo
dernizării sale. Expoziția care a găzduit 
întîlnlrea de lucru dintre tovarășul 
Nicolae Ceaușescu și specialiștii din do
meniul mașinilor și utilajelor agricole a 
demonstrat că acțiunea de tipizare ara 
bune rezultate și primul pas care trebuia 
făcut este realizarea în serie a acestor 
mașini și utilaje. La acest fapt s-au re
ferit și indicațiile secretarului general al 
partidului în concluziile analizei între
prinse. Tovarășul Nicolae Ceaușescu a ce
rut continuarea acțiunii de perfecționare 
a tuturor mașinilor și utilajelor agricole, 
perfecționare impusă de necesitatea apli
cării tehnologiilor avansate și de sporirea 
nivelului tehnic al agriculturii- noastre. în 
acest context, se poate afirma că soarta 
recoltelor viitoare nu depinde numai de 
munca din cîmp, ci și de aceea din atelie
rele de proiectare, din uzine, de întreaga 
inteligență tehnică a specialiștilor noștri 
în mașini și utilaje agricole.

Recentul dialog dintre conducătorul 
partidului și statului și specialiști relevă 
din plin adevărul de mai sus, încrederea 
pe care tovarășul Nicolae Ceaușescu o 

. acordă constructorilor de mașini agricole, 
preocuparea continuă a secretarului ge
neral al partidului pentru înfăptuirea re
voluției agrare.

RAZVAN BARBULESCU ■
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In buletinul de identitate al lui Va- 
sile Bacalu stă scris, la locul nașterii, 
Mahmudia, dar detalii, firește, nu se 
dau. La vremea aceea, în 1927, Mah
mudia era un sat sărac și albit de vîn- 
turile prăfoase ale Dobrogei, iar fa
milia Bacalu, stirpe de plugari abia 
buchisind slovele, n-avea altă avere 
decît copiii, 12 la număr. închizător 
de pluton, Vasile a rămas, la nici un 
an, fără tată. Grijile au trecut pe 
seama mamei și a fraților mai mari, 
se trăia din nimic și, invariabil, pen
tru ziua de azi, cea de mîine părînd, 
de fiecare dată, o aventură plină de 
riscuri, gurile la masă erau numeroa
se, iar pămîntul era puțin și sterp. 
Poate că atunci, băietan încă fiind, 
Vasile Bacalu s-a decis să ajungă geo
log, sperînd să învingă dușmănia pă- 
mîntului natal. Poate că a luat hotă- 
rîrea mai tîrziu, îi e greu să preci
zeze, cert e că, absolvind facultatea 
în 1951, s-a reîntors acasă și i-a de
dicat Dobrogei o importantă parte a 
vieții sale. Despre el, Traian Coșovei 
scria in cartea „Dobrogea de aur“, 
tipărită în 1978, că „pe unde a fost, 
pe unde a umblat, cu gîndul la Do
brogea a umblat, cu gîndul la Dobro
gea s-a întors, cu gîndul șl cu grija 
la munții lui străvechi, părinții lui de 
de suflet, cu gîndul la lucrările lui, 
la zăcămintele lui“.

Recunoaște că n-ar fi izbutit ce-a 
izbutit, o carieră profesională demnă 
de stimă și, între alte onoruri. Ordinul 
Muncii clasa a H-a, dacă n-ar fi fost 
ajutat și îndrumat. Mai întîi, dascălul 
din școala primară, Alexandru Bu- 
nescu, l-a trimis la învățătură, la Ga
lați, pe banii săi, intuind că băiatul 
acela desculț și cu traista mereu goa
lă, n-avea nevoie decît de-o pornire, 
ambiția și puterea lui de muncă pu
țind să-l ducă, singure, mal de
parte. în anii de după facultate, 
reputații profesori Codarcea și lano-

Farul 
alb, 
visul 
oricărui 
paznic 
de 
far 
din 
lume

Farul alb. Farul verde, Farul roșu sînt 
cele trei repere ale intrării în portul 
Constanța.

Văzut din larg, farul este o lumină, este 
țărmul, este pămint !, pămînt !

Dinspre oraș, farul este semnul de ex
clamație în fața orizontului.

Ca orice far, și cel alb, cel mai mare de 
pe întregul țărm al mării, are un paznic. 
Mai exact patru, cîte schimburi sînt. Unul 
dintre ei se numește Vasile Crăciun și 
numără numai 28 de ani. Este prea tînăr 
ca să fie și pitoresc pentru o asemenea 
meserie. Dar opt ani „pe far“ înseamnă 
ceva. Și, la urma urmei, paznicii de far 
au o întreagă literatură în spate. Cu va
luri imense, cu tunete cumplite, cu vuiete 
și spaime, cu umbre și șoapte ce vin din 
pereții de piatră al construcției sau din 
adîncul mării etc.,- etc. Recuzita există în 
cărți, dar și in realitate. Și mai e ceva : 
multă singurătate. Oricît ar fi schimbat 
electronica viata farului de mare, singu
rătatea personajului a rămas. Singurătatea 
paznicului de far este singurătatea alergă
torului de cursă lungă. Sau, a alergătoru
lui de „liniște" lungă.

— Care este istoria Farului alb, Vasile 
Crăciun 2

— Primul far pe țărmul nostru s-a ri
dicat la 1861. Avea doar cițiva metri. Azi 
nu-1 mai observă nimeni, , mic și înghițit 
de șantier. în 1903 a intrat în funcțiune 
primul sistem de semnalizare din portul 
Constanța, cu o lumină portocalie sclipind 
din vîrful turnulețului de piațră. Farul 
acesta. Farul alb, a fost ridicat în 1972. 
Lumina sa bate pînă la 10 mile marine 

vici i-au călăuzit pașii, clarviziunea 
și meticulozitatea acestora insem- 
nînd un model de la care Vasile 
Bacalu nu s-a abătut niciodată. Avînd 
aser^enea pilde, a urmat un drum 
drept și, dată fiind meseria lui, ver
tical, scormonind fără osteneală scoar
ța pămîntului și scoțînd la iveală ză
căminte adormite în trecutul geologic 
al Dobrogei. Așa s-a întîmplat, de 
exemplu, la lulia-Consul, în județul 
Tulcea, unde Bacalu a descoperit cel 
mai mare zăcămînt de baritină al ță
rii, pe Dealul Cortelu, precum și, ală
turi, rezerve importante de alte mi
nereuri neferoase, pregătindu-le toto-

... ... Wl

Un geolog 
pentru Dobrogea

dată pentru exploatare. Baritina de 
acolo, ca și cea de la Somova, tot de el 
descoperită, au redus substanțial 
importul unui produs necesar, în can
tități mari, industriei petroliere, ce
lei de hîrtie etc. Cînd Vasile Bacalu 
a început să adulmece comorile de la 
Somova, scria „Flacâra“ în numărul 
ei din 8 februarie 1958, erau acolo 
doar dealuri și stîne, primele închise 
în ele parcă pentru totdeauna, posace, 
celelalte răzlețe și sărăcăcioase, Do
brogea lăsînd impresia că doarme a- 
dînc și iremediabil sub povara troie- 
nelor. Era iarnă, vîntul sufla cu furie, 
geologii dormeau pe unde apucau și 
mîncau ce se nimerea, adesea din mila 
oierilor, dar lucrările se închegau cu 
repeziciune și bătălia se cîștiga în 
ritm accelerat.

și este „aruncată" de la 24 de metri înăl
țime față de nivelul mării.

Omul a pornit în viață ca multi alții, 
luînd-o temeinic spre industrie. Dar în- 
tîmplarea a făcut ca Vasile Crăciun să 
aibă un unchi. Unchiul său este paznic la 
farul de aterizare care măsoară 60 de me
tri și pe care-1 vede tot omul sosit la 
mare. întreprinderea tulceană de alumi
niu, unde fusese repartizat Vasile Crăciun 
cu opt ani în urmă, nu fqpese gata, și 
tocmai atunci se căuta cu îndîrjire un 
lăcătuș mecanic pentru Farul roșu. Fiindcă 
paznicul de far este. în primul rînd, un 
bun meseriaș care, în orice condiții, tre
buie să asigure functionarea perfectă a 
farului.

— Cum ai început, Vasile Crăciun î
— Ca începătorii, pe un far mic. Pe 

Farul roșu aflat față in față cu Farul 
verde, amîndouă formînd poarta portului. 
Dar cel mai mare și cel mai important 
este Farul alb, din capătul digului. Este 
visul . oricărui paznic de far. Așa este 
peste tot în lume. Lumina lui este primul 
dialog dintre marinari și țara în care vin. 
Sclipește „inteligent" în morse, iar pe vre
me de ceață, nautofonul său, un fel de 
claxon puternic, răsună pînă departe în 
larg.

Iarna, în Farul alb este frig. Turnul din' 
granit nu adăpostește decît o scară meta
lică îngustă și răsucită, și instalațiile de 
semnalizat care sînt comandate, de fapt, din 
Farul verde. Aici, în ultimul far, se află co
menzile. dar și o încăpere ce seamănă cu 
cabina unei nave : o masă, un pat. un 
scaun, un dulap, cîteva aparate, precum 
și cîteva tabele cu caracteristicile mării

După 1961, omul despre care scriem 
a propus cercetarea geologică și valo
rificarea zonei Mahmudia, in ideea de 
a scoate de acolo calcarul necesar 
combinatului siderurgic de la Galați, 
aflat pe atunci în plină construcție. 
Ideile lui au fost, un timp, puse la 
îndoială dar Bacalu s-a bătut din 
răsputeri pentru ele, aducîndu-și a- 
minte că, pe cînd era copil, locuitorii 
Mahmudiei stingeau var din dealurile 
satului. Nu s-a lăsat și pînâ la urmă, 
a fost ascultat, drept pentru care, 
după înființarea Exploatării de calcar 
siderurgie de la Mahmudia, cea mai 
mare de acest gen din țară, satul în 
care s-a născut a devenit primul port 
minier din Delta Dunării.

A trecut de acolo la Altîn-Tepe, fi
del în continuare Dobrogei. A proiec
tat și dirijat cele dintîi foraje încli
nate, de mare adîncime, pentru a de
monstra continuitatea în profunzime 
și existența unor redutabile rezerve 
de pirită cupriferă, după care, parcă 
spre a închide un cerc, a revenit la 
Somova, propunînd și susținînd valo
rificarea unor zăcăminte de plumb, 
zinc și cupru. Meritele sale de pionier 
sînt indiscutabile și, făcîndu-le uitate, 
într-un recent reportaj, un confrate 
i-a pricinuit lui Vasile Bacalu o justi
ficată mîhnire, regretabilă.

Trăgînd linia unui bilanț, Vasile Ba
calu are motive să fie mulțumit, din 
toate punctele de vedere. îi pare rău 
doar că băiatul și fata, botezată Iulia, 
nume împrumutat de la satul lingă 
care tatăl a pus cîndva în evidență 
zăcăminte abundente de baritină, nu 
s-au simțit atrași de geologie, deve
nind ingineri metalurgiști. în rest, 
toate bune și, mai presus de orice, 
pilda unei vieți dedicată muncii și 
seriozității. Cu adresă precisă, dedicată 
Dobrogei.

OVIDÎU IOANIȚOAIA ■

pe diferitele grade de furtună. Hublourile 
dau înspre mare, oferind în permanentă 
ochiului imaginea Farului alb și intrarea 
portului. Meseria lor nu este nici ușoară, 
nici grea. Instalațiile trebuie să funcțio
neze la orice oră din zi și noapte. Ziua, 
cînd este ceață și eclipsă de soare.

— Cum este pe furtună ?
— Acum doi ani am trăit o furtună cum 

nu mai pomenisem. Cazinoul și digul pen
tru turism au fost inundate. Apa ajunsese 
pînă la soclul statuii lui Mihai Eminescu. 
Eram la Farul roșu. Marea avea gradul 
8—8, forța vîntului, 9. Apa era toată o 
spumă, coamele albe depășind digul cu 
5—6 metri, mișcînd pe alocuri stabilopozii. 
Mecanicul de Farul verde își aștepta 
schimbul. N-avea de unde să știe că omul 
care venea să-1 schimbe fusese luat de un 
val. Acela venea împreună cu nea Mușat, 
șeful nostru, și furtuna i-a prins pe amîn- 
doi la jumătatea drutnului. Acolo unde 
era bătut digul cu mai multă furie. I-a 
șters un val și i-a aruncat în interior, 
spre bazin. Nea Mușat a scăpat cu mina 
ruptă. Pe celălalt, un al doilea val l-a 
aruncat în mare. Instalațiile însă au func
ționat normal în acele zile.

— V-a fost vreodată teamă ?
— De mai multe ori. După un val pu

ternic urmează un moment de „gol". 
Același loc nu este niciodată bătut de două 
ori la rînd de valuri. E o regulă. Trebuie 
să sari mereu în spatele valului care a 
trecut. Uneori, merg pe burtă ca pe 
cîmpul de luptă și văd cum se mișcă 
stabilopozii.

— între Farul verde și Farul alb, din 
capul digului, sînt vreo două sute de me
tri. Cum mergeți de la unul la celălalt 
în cazul unei intervenții ?

— Anunțăm unitatea și prin interiorul 
bazinului se poate circula chiar dacă 
marea are gradul 8 sau 9. Doar dacă bate 
vîntul din sud nu se circulă în bazin.

— Dar cînd este ceată ?
— Pe ceată deasă, nautofonul semnali

zează permanent. La intrarea pe poarta 
maritimă este posibil ca lumina verde să 
nu se observe și atunci îi ghidăm de pe 
mal pe cei de pe vas : la stînga 1, la 
dreapta !

— Și dacă cei de Pe vas nu înțeleg 
românește ?

— Toate vasele care intră sînt dirijate 
de piloți români.

— Vă place meseria ?
— îmi place singurătatea. Este condiția 

principală ca să-ți faci meseria bine;
— Ce faceți cînd sinteți singur la far ?
— Fac curățenie, controlez generatorul, 

verific dacă motoarele sînt în regulă, pen
tru că bateria trebuie să fie mereu în
cărcată. Seara, instalația pornește singură 
declanșată de un sistem bazat pe celulă 
fotoelectrică. Pe furtună însă îmi pare 
rău că sînt singur. După tură, mă duc și 
pescuiesc în golful Tomis, imediat lîngă 
cazinou, sau mă ocup cu diverse instalații 
electronice. Cînd e senin, se văd vasele în 
larg, și îmi place să privesc linia orizon
tului și după ea... Pentru că după ea vine 
o altă linie, și o altă linie și așa mai 
departe. Dacă la orizont ar exista ceva, 
m-aș plictisi, ar muri misterul.

— Care este cea mai mare satisfacție a 
unui paznic de far ?

— Cînd vasele intră și ies în siguranță 
pe orice vreme.

Lumina difuză învăluie partea de jos a 
orașului. Se lucrează la prelungirea digu
lui. Departe, cîteva vase așteaptă să intre 
în port. Altele ies. Cei mai multi știu că 
stabilopozii sînt niște uriașe „stele" din 
beton, doar paznicul de far le vede 
ca. pe niște animale care dau semne de 
viată pe vreme de furtună.

RĂZVAN BĂRBULESCU ■

„Dacă am fi avut 
o opinie de masă mai fermă, 
n-am fi avut atîtea necazuri"

Vorbind despre controlul oamenilor 
muncii putem afirma că intrăm intr-o 
nouă etapă, ne spune Gheorghe Ciornei, 
președintele comisiei de îndrumare și co
ordonare a echipelor de control ale oa
menilor muncii uin municipiul Suceava»

— Etapă, delimitată de ce î
— De experiența la care am ajuns și 

de ceea ce ne propunem să facem de 
acum încolo. Rețeaua de echipe de oa
meni ai muncii care efectuează controlul 
în orașul nostru nu se mai poate con
frunta cu situații cărora să nu le afle cea 
mai bună rezolvare, deoarece, pentru 
fiecare situație intîmpinatâ pe teren, ce
ream cîteva propuneri. Anul trecut, la 1 200 
de controale efectuate, remediile le-am 
stabilit, alegînd varianta cea mai bună 
din cele peste 2 000 de propuneri-variante. 
In general, componența echipelor s-a mo- 
dificat foarte puțin de la an la an ; oa-' 
menii au avut, astfel, posibilitatea să-și 
formeze o viziune de ansamblu pe muni
cipiu, dar strins legată de compartimen
tele de cooperare. La o consfătuire oră
șenească s-au explicat fenomene generale 
pentru economie. Au participat reprezen
tanții unor întreprinderi .din cadrul in
dustriei bunurilor de larg consum, ale in
dustriei ușoare și alimentare și ei au cla
rificat o serie întreagă de probleme de 
care trebuie să ținem seama in rezolvări.

— Prezentați-ne cîteva soluții bine 
gindite.

— In noul cartier George Enescu, la 
parterul unui bloc, avem un magazin de 
prezentare a mobilei, dar garniturile pro
puse cumpărătorilor nu aveau căutare. în 
primul rînd, am redus din spațiul ocu
pat, oedîndu-1 unui centru de legume și 
fructe. După două luni, au apărut și 11 
noi modele de garnituri de mobilă, pro
duse în serie și la prețuri acceptabile. * 
același cartier s-a revăzut graficul 
transport pentru lapte și pîine, in dou„ 
schimburi, regrupîndu-se mașinile pe 
zone. In domeniul transportului în co
mun, la sesizările echipelor de control, 
am rezolvat multe necazuri. Astfel în
tr-un cartier mai vechi, Zamca, avînd 
peste 4 000 de apartamente, care nu era 
racordat la rețeaua generală de transport 
în comun, s-au extins traseele de centru 
și de zonă industrială. Și pentru că aglo
merația și dezordinea generează tot 
dezordine s-a propus și s-au construit 
nouă stații tip, pentru călători, cu 
chioșcuri, special amenajate, pentru răco
ritoare și reviste. Anul acesta vom mai 
construi încă cinci. Ca să revină și mai 
ieftin și să fie și mai frumoase nu le 
vom pardosi cu ciment, ci cu bolovani de 
rîu sau piatră de la carieră. într-unul din 
primele cartiere construite în Suceava, în 
cartierul Alexandru cel Bun, creșa este 
aproape goală. Ne-am gîndit să mutăm, 
aici, casa de copii din Burdujeni, care 
funcționa într-un local impropriu. Altă 
idee pe care am realizat-o a fost crearea 
de microcantine pe lîngă unitățile indus
triale situate în Lunca Sucevei.

— Ce va însemna noua etapă de care 
vorbeați la început ?

— Spuneam că avem deja experiență, 
pe care ne vom baza, dar în viitor vr 
neapărat nevoie să abordăm o gamă 
mai largă de probleme, dacă vrem să 
ducem cît mai repede o viață armonioa
să, așa că noua etapă va însemna, în pri
mul rînd, îmbunătățirea stilului de mun
că. în afară de comisia noastră de coor
donare va trebui să întărim răspunderea 
comitetelor de sindicat și a organizațiilor 
F.D.U.S., în sensul ca echipele de control 
să le raporteze acestora constatările pe 
municipiu. Altă idee, ce ne-ar putea fi de 
mare ajutor, ar fi aceea ca F.D.U.S. să 
editeze o foaie volantă a echipelor de 
control, care să conțină un schimb de 
opinii, păreri ale celor care controlează 
și ale celor controlați. La nivelul țării, 
acest schimb de experiență ar da noi di
mensiuni controlului exercitat de oamenii 
muncii, ar ajuta la lărgirea competenței 
comisiilor de îndrumare și coordonare.

— Folosiți acest prilej și vorbiți-ne de 
felul in care se valorifică materialul din 
procesele verbale întocmite de echipele 
de control.

— De doi ani am introdus niște fișe- 
tip, întocmite pentru fiecare întreprinde
re controlată, cu aceleași capitole din pro
cesele verbale : unitatea controlată și 
data, constatări și propuneri, măsuri și 
termene și modul de rezolvare. Nu e o 
hîrtie în plus ; am apelat la ea din ne
voia de a nu munci decît cu maximum 
de eficiență. Rezultatul este pozitiv, de
oarece, după acest sistem de fișă, fiecare 
conducător al unității controlate îl obligă 
pe merceolog să ia măsurile necesare și 
abia după rezolvare vine și semnează.

— Ce trebuie reținut, după părerea dv., 
din activitatea depusă pină acum ?

— Munca echipelor de control al oame
nilor muncii a fost necesară și utilă ; 
mulți din cel care greșeau, greșeau pen
tru că nu se pricepeau. Dacă am fi avut 
o opinie de masă mai fermă n-am fi avut 
atîtea necazuri. Sînt convins, totuși, că 
nu peste mult timp — întrucît numărul 
de oameni ai muncii care vin să participe, 
în diferite forme, la autogospodărire este 
din ce în ce mai mare — sînt convins, 
spun, că această mare forță care este 
opinia publică se va impune. Din acel 
moment va acționa mai mult latura pre
ventivă a activității de control.

ELENA GHERA ■
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PRIN TOIL PENTRU TOH

Starea la zi a obiectivelor prioritare

Aveți grijă și de drumurile care duc la 
PETROLUL ROMÂNESC!

Este nț*voie de muncă, de efortul tuturor, dar unde este eficienta ? Șapte oameni, 
sau chiar dublu, nu pot acoperi volumul mare de lucrări ce trebuie urgent execu

tate pe cei 80 kilometri pătrati ai exploatării Urlati.

Unde opți simți mai bine pulsul petro
lului decît în Prahova —- patria aurului 
negru ? Pe fundalul actualei crize mon
diale de energie se impune, mai mult 
ea oricînd, explorarea tuturor resurselor, 
a celor naturale pe care le poartă pămîn- 
tul, dar și a resurselor umane, înmagazi
nate în forța brațelor și-n conștiința oa
menilor. Programele de cercetare și me
todele noi în domeniul forajului' îșl au, 
desigur, rostul lor, dar pe prim plan se 
situează și valorificarea experienței pe
troliștilor, resursă vie, capabilă să dina
mizeze conștiințe. Ea este chemată să-și 
spună cuvîntul 1

Recent, organele locale au inițiat la sec
ția a 111-a Urlați a Schelei Boldești o dez
batere în cadrul adunării generale a 
oamenilor muncii, la care au participat 
mai multe unități cu activități în petrol. 
Oamenii au evocat și momente de im

pas întâmplate cu ani, chiar zeci de ani 
în urmă, cînd lucrau cu părinții lor la 
sonde, dar firește atenția a fost îndrep
tată spre prezent, spre posibilitățile ofe
rite acum de tehnica modernă, spre ce
rințele economiei naționale. Propunerile 
s-au ținut lanț, au fost de ordinul sute
lor, cu atît mai valoroase și mai eficien
te cu cit autorii lor erau și cei care ur
mau să le ducă la îndeplinire : de ei de
pinde soarta producției ! Pînă la .urmă, 
ieșind din sală, fiecare știa ce are de 
făcut. Astfel, petroliștii din Urlați au 
încheiat ahul 1980 ca cea mai bună sec
ție a Schelei Boldești.

Despre începutul anului 1981 șeful sec
ției, maistrul Victor Marinescu, ne spune:

— Aveam toate piesele necesare pentru 
pompele de adîncime, lucram cu opt bri
găzi complexe, nu aveam trolii defecte, 
drumurile erau înghețate, puteam intra 

la toate sondele și în , fiecare seară ra
portam schelei tone de țiței, de astă dată 
peste plan. Am mers așa două săptă- 
mîni. Noi le ținem minte ca cele 14 zile 
din ianuarie. Am dat atunci, peste plan, 
141 tone de țiței. Apoi producția a scă
zut brusc. S-au spart niște țevi de ex
tracție, nu mai eram aprovizionati rit
mic și, în plus, a început dezghețul. Atunci 
am văzut cum „curge" pământul, cum se 
rupe și alunecă. Ne-au căzut câteva sonde, 
s-au distrus drumurile, n-atn mai putut 
intra la punctele de extracție pentru in
tervenții și, din păcate, situația grea con
tinuă. Și azi (19 februarie) avem 15 son
de cu producții slabe, pentru că nu pu
tem intra cu troliul, iar cînd un troliu 
nu lucrează, toată brigada nu are de 
lucru.

La adunarea-dezbatere de care vorbeam 
la început au participat și reprezentanți 
ai întreprinderii de drumuri T.C.I.P. 
Ploiești, care cunoșteau cu ce fel de te
ren se confruntau sondorii din Urlați. 
Problema era de a-i ajuta și de aceea 
au întocmit un grafic amănunțit pentru 
consolidări de drumuri și de teren, numai 
că de atunci au trecut două luni și lucră
rile întîrzie, pentru că nu s-a programat 
și un anumit ritm sau, mai bine zis, el 
nu se respectă. Astfel, la Scoruș, când ELENA GHERA 3

. In șase ani fără reparații drumurile au ajuns impracticabile. Se pierde combustibil 
și prea mult timp pentru scoaterea utilajelor împotmolite.

ne aflam acolo, făceau consolidări da 
drum doar șapte inși ai echipei lui Io® 
Gheorghe, care abia reușeau să bată, zil
nic, intre unul și trei stâlpi. Ne-au mai 
spus că dacă ar avea un tractor ar pu
tea bate dublu. Tot aici am aflat că cea
laltă echipă repartizată la Urlați era ple
cată la Ploiești după țevi. Lesne de în
țeles cit va dura lucrarea (evaluată la 
12 000 000 lei) în ritmul de trei țevi pa 
zi. „Cam trei ani" — este de părere di
rectorul tehnic al Schelei Boldești, Cor
nel Danțov. Numai că dumnealui cînd zice 
„trei ani" are in vedere toate cele trei 
secții ale schelei.

In zilele acestea, la Urlati, din cauza 
drumurilor impracticabile, nu se poate in
tra la sonde, se pierd sute de tone de 
țiței. Și țițeiul e necesar azi, nu pesta 
trei ani.

Multe țări ar fl fericite să aibă drumuri 
care duc spre petrolul mult rîvnit. Ba 
chiar le-ar și asfalta. La Urlați un ase
menea drum există. Oare se va găsi tu» 
drum și spre conștiința celor care ar tre
bui să se îngrijească de consolidări ? Dacă 
n-au aflat, le-o amintim noi : există o 
criză mondială a petrolului și petrolul 
nostru înseamnă pentru tară aur curat.

O. antenă undeva în munte. Oamenii 
privesc încordați la aparatul de radio- 
emisie-recepție; „Unu... doi... trei„.“, „Alo! 
Vă auzim slab !“, „Zece, unsprezece, dol- 
sprezece..." „Bine. Excelent. Vă auzim 
i te clar".

poi se întîmplă un lucru ciudat, apa
rent nejustificat de ceea ce sînt, la urma 
urmei, doar o banală antenă și un banal 
aparat. Dîndu-și seama că totul funcțio
nează normal, oamenii izbucnesc în urale, 
aleargă ca la 100 m garduri, fac salturi 
mortale pe platou și se tăvălesc în iarbă. 
Sînt bărbați în toată firea, unii cu părul 
cărunt...

Astfel s-a inaugurat prima stație sani
tară de radioemisia-recepție în inima 
muntelui, din țara noastră. în Țara Za
randului, autosalvările vor fi chemate la 
patul băcițelor gravide prin, radio!

Totul a început cu ani în urmă. De cînd 
Florin Bîrnețiu, copil, privea la satul 
risipit pe Valea Păiușeniului, împreună 
cu verii săi : Ioan Mercea și Ionel Pop. 
Au jurat că vor reveni — Bîrnețiu ca me
dic, ceilalți ca ingineri — ca să ridice 
ținutul lor, să construiască un oraș.

Peste ani. doar Florin Bîrnețiu s-a în
tors, ca medic de țară, așa cum și-a dorit, 
la Chisindia, în meleagurile unde văile 
Mureșului și Crișului Alb scapă din strîn- 
sura înălțimilor pentru a îmbrățișa Ză- 
randul. De la Văr adia și Bîrzava pînă 
dincolo, spre Crișul Alb, spre Chisindia, 
se întinde* atotstăpînitoare regiunea sub- 
montană.

Doctorul Bîrnețiu : „în acest plai miori
tic însemnele ne vin din vremuri de de
mult : davcle dacice de pe Valea Gră
diștii ori mdrmîntul roman săpat în pia
tră, pe care pensionarul Aureliu Stan il 
ține minte din vremurile copilăriei. Și tot 
spre acele timpuri ne poartă’ gîndurile 
monedele descoperite din timpul lui An
tonius, ori urmele de exploatări miniere 
aflate în Dealul Oncului, a căror armă
tură lemnoasă aproape că s-a carbonizat.

Acest sat de munte cu oameni dîfji, 
Văsoaia, și-a înscris și el numele, în felul 
lui, pe răbojul istoriei. Ne vorbeați pro
fesorii noștri despre răscoala muntenilor 
din aceste locuri și lupta lor, alături de 
răsculații lui Doja, pentru a cuceri ceta
tea Siria, ai cărei supuși erau. Cu aceeași 
dorință de a-și scutura lanțurile robiei au 
alergat în calea marelui Mihai Viteazul, 
atunci cînd. după bătălia de la Șelimbăr, 
cetatea Șiriei a intrat sub stăpânirea 
acestuia.

Cu toate valurile nenorocirilor ce s-au 
abătut asupra lor, satul, aidoma celorlalte 
așezări carpatine, și-a păstrat ființa, a 
rămas agățat pe piscuri, și-a continuat

Carpafi 2000

In Țară Zarandului, oameni de omenie instalează

0 stafie de radio sanitară

cti încăpățînare datinile, îndeletnicirile, 
creșterea animalelor. Pentru acea minu
nată încăpățînare este revelatoare o în- 
tîmplare transmisă din generație în ge
nerație prin viu grai și pe care mie mi-a 
povestit-o Ioan Boanchiș. Zicea el că pe 
timpul Măriei Tereza au venit ostași și 
le-au dărîmat - casele cu căngile și 
le-au dat foc. Apoi, o jumătate, de sat a 
fost urcată cu bruma de avut în cociiși 
(căruțe) și i-au dus pe undeva în apro
piere de cetatea Șiriei. După care s-au 
întors după cealaltă jumătate din sat, 
numai că in acest timp cei care fuseseră 

duși la noua destinație și-au încărcat din 
nou sărăcia in căruțe și au apucat, pe căi 
ocolite, înapoi spre locurile lor natale. 
Cînd au văzut lefegiii că nu o pot scoate 
la capăt cu ei, i-au lăsat și pe cei din 
convoiul al doilea să revină la ale lor".

Dar Florin Bîrnețiu nu uită că e medic. 
El prezintă astfel înființarea ■ stației de 
radioemisie-recepție (probabil cea mai 
înaltă din țară, cu specific sanitar) prin 
mijlocirea căreia țărani din gospodării 
izolate pe virf de munte pot intra în le
gătură cu dispensarul din Chisindia, che- 
mînd, în caz de nevoie, autosalvarea, ce

tind medicamente etc. Fotoreportajul nos
tru ilustrează această pilduitoare expe
riență din Zărand, care s-a putut realiza 
și deveni fapt curent de viață, în prezent 
datorită unor oameni inimoși.

Doctorul Florin Bîrnețiu :
.— Ideea mi-a fost sugerată de un că» 

Jin practica mea de medic aci, în timpul 
cînd stația nu exista. Mă’ văd și acum 
strîngînd în mîmile mele, loițrele căruței 
ce urca nebună pe fața pieptișă a mun
telui. Coamele le erau învolburate. MS 
înfior cînd îmi aduc aminte de prăpastia 
lingă care goneam. De sus ne biciuia la- 
povița. „Numai de-am găsi-o în. viață !", 
oftă unul dintre noi, căci vestea despra 
bolnavă ne ajunsese tîrziu. Mă uitam la 
tovarășii mei care veniseră după mine șl 
care se dovedeau atît de legați de ace* 
familie cu care nici măcar nu se înru
deau. Ei, munteni care mai bine pun el 
umărul să împingă căruța la greu pentru 
a-și menaja caii, acum goneau mai-mai 
ca să-i omoare. Animalele păreau cazan* 
sub presiune. „Ce frumoasă frăție, ce ca
ractere nobile modelează muntele!", îmi 
spuneam.

Dar bunele sentimente^ mai ales cînd . 
este vorba de medicină, trebuie ajutate 
de tehnica modernă. Și doctorul Bîrnețiu 
se frământa cum să-i ajute mai bine pe 
acești oameni în așezările lor risipite, da 
câre-i legau amintirea trecutului, dra
gostea atît de firească pentru locurile na
tale, ca și puternice rațiuni economice S 
creșterea animalelor, care în această zonă- 
evident, nu poate fi realizată cu același 
randament in vatra satului.

Așa s-a născut ideea stației de radio» 
emisie-recepție. Firește, nu a fost numai 
ideea și fapta doctorului Bîrnețiu. O im
portantă contribuție a adus deputatul ju
dețean, doctorul Romulus Vasiovici („Ml 
trag și eu din neam de munteni, rădă
cinile mele se află în părțile Domelor !“k 
Ideile promovate cu consecventă în ulti
mii ani în „Flacăra" sub genericul „Car
piiți-2000“ l-au influențat puternic— dupM 
prbpria-i mărturisire — pe inimosul medic 
din Chisindia. In fine, în materializare* 
ideii un rol hotărâtor l-a avut receptivi
tatea Direcției sanitare a județului Arad,

Această acțiune cu valoare de exemple 
în afara aspectului el pur uman, eviden
țiază unul din multiplele aspecte posibil* 
și necesare ale valorificării superioare a 
potențialului uman șl economic al zone
lor montane șl submontane . din țara 
noastră.

LIONEL NIȚESCU ■
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DEPINDE DE NOI

Ca tot ce ține de ministerul cimpiilor 
— febrilizat in aceste zile de izbucnirea, 
sub ferestrele sale a firului griului, care 
aleargă pe o invizibilă verticală spre în- 
tîlnirea cu cuptorul de roade al verii — 
I.T.S.A.I.A.-București, adică întreprinderea 
de transport specializat pentru- agricul
tură și industria alimentară a Capitalei, 
e în dîrdora pregătirilor pentru campania 
primăverii. Autovehiculele cu rosturi în 
această campanie au fost puse la punct, 
reparate, întinerite, au căpătat, ca și oa
menii, energii subite, sporite, ca să facă 
față celui dinții mare asalt al anului, de
cisiv pentru soarta plinii. Un asalt "decisiv 
dintr-un an decisiv, cel al declanșării noii 
revoluții agrare care, statutată de to
varășul Nicolae Ceaușescu și însuflețit 
asumată de recentul Congres al țărănimii, 
a devenit platforma națională de exis
tență și de creație a oamenilor cîmpîei. 
Recenta întîlnire a secretarului general al 
partidului cu specialiști din domeniul 
mecanizării agriculturii a pus un nou și 
major accent unor preocupări pe care 
oamenii LT.S.A.I.A.-ei, ca toți cei cu
prinși în problemele noii tehnici agricole, 
Ie resimt acut în aceste zile.

Dar I.T.S.A.I.A. e în campanie, de fapt, 
tot anul. Anul întreg, pentru I.T.S.A.I.A., 
e, altfel spus, o lungă și încordată cam
panie, fără reprize, adică dintr-o repriză 
într-alta, fără duminici, ades fără nopți. 
Profesiile nu se interferează cotidian decît 
rareori, nu zilnic te întîlnești, să zicem, 
cu marinarul, ori cu medicul, nici măcar 
eu constructorul, această piatră unghiu
lară a existenței noastre, dar care iernile, 
totuși, se retrage în bivuacuri, nu la căl
dură, ci. ca și agricultorul, pregătind 
marea relansare a muncilor primăverii. 
Omul de la I.T.S.A.I.A., în schimb, se în
crucișează cu noi în toată clipa, pe toate 
traseele vieții noastre. Plouă, ninge, e 
arșiță, viscolește, e dimineață, e noapte, e 
zi de lucru, e sărbătoare, el -străbate, la 
volanul mașinii lui. Capitala și țara, ca 
să ne-aducă plinea cea de toate zilele. 
Pîinea, laptele, ouăle, carnea, făina, mă
laiul, uleiul, zahărul, zarzavaturile, legu
mele, fructele, sucurile, berea, vinul, con
servele, toate mărfurile agroalimentare 
din magazine și piețe sînt aduse de el, 
ades la ceasuri cînd noi, ceilalți, dormim, 
sau, abia treziți din somn, simțim că ne 
e foame și ne grăbim cu ochii pe ceas 
spre centrele, magazinele, piețele unde 
pîinea, laptele și celelalte ne. așteaptă, 
trebuie să ne aștepte, să fie deja acolo, 
ca să nu ne întîrzie, să nu ne încurce 
orarul muncii și-al vieții, nu. mai puțin 
pe cel biologic, ale cărui rigori nu cunosc 
derogări de plan. în București, I.T.S.A.I.A. 
numără vreo 2100 de lucrători, din care 

1 600 de conducători auto, restul fiind me
canici, impiegați de mișcare, dispeceri, șefi 
de coloane, șefi de autobaze etc. Ei 
străbat, cu cele 1 600 de autovehicule de 
zeci de tipuri, cu camioanele, cu „frigori
ficele", cu' mașinile lor prevăzute cu ma
carale și cu fel de fel de dispozitive, peste 
300 000 de kilometri pe lună. Ei servesc 
vreo 1 200 de centre de piine, vreo 600 
de centre de lapte, plus alimentarele, 
aprozarele, magazinele Gostat, măcelă
riile, piețele, tarabele de toate felurile, 
de toate dimensiunile, de la „expozițiile 
cu vînzare" la minusculele . tonete de în
ghețată. Ei sînt șoferi și, în același timp, 
manipulanți de mărfuri, recepționeri și 
gestionari. Șoferul de pe cisterna ce 
transportă laptele e și cel care, în halat 
alb, îl colectează, cercetînd și determinînd 
starea de prospețime, procentele de gră
simi etc. Dacă nu știe s-o facă sau o face

Viața la I.T.S.Â.I.A.

grăbit, va plăti nepriceperea, neatenția 
sau neglijența din propriul buzunar.

Cei ce ne relatează toate acestea sînt 
inginerii Ion Popescu, directorul 
I.T.S.A.I.A.-Bcurești, și Mircea Save, di
rectorul adjunct cu exploatarea. Doi oa
meni încă tineri, specialiști în transporturi 
auto, dar și cu stagii temeinice în agri
cultură, puși să conducă o întreprindere, 
ea însăși tînăra, care abia împlinește un 
an de la înființare.

Sediul întreprinderii, aflat pe o stră
duță din spatele Operetei, e o veritabilă 
arca a lui Noe. Toate îndeletnicirile, toate 
Unitățile productive în atingerea cu agri
cultura, cu piața, cu aprovizionarea agro- 
alimehtarăj; a Capitalei, de la întreprinde
rile de morărit și panificație la cele de 
industrializare a laptelui, de la abator la 
„Antefrig", de la gostaturi la I.L.F.-uri și 
fabricile de bere, de la S.M.A.-uri la 
I.A.S.-uri, de la fabricile de furaje con
centrate la diferite laboratoare ale 
M.A.I.A., își trimit aici reprezentanții, 
dacă nu fizic, măcar prin mesaje, prin-ra
poarte și cereri, mai cu seamă prin cereri, 
toate urgente; somative, presante. Telefoa
ne care zbîrhîie încontinuu, stații de radio 
în funcțiune (deocamdată, racordate doar la 
coloanele ce transportă pîinea, dar în cu- 
rînd la țoate coloanele, inclusiv la o serie 
de autovehicule), chemări și ordine care se 

încrucișează prin aer, atmosferă de co
mandament, pe un front care nu cunoaște 
liniște, armistiții, pauze. Atmosferă de 
bătălie, dar nu disperată, chiar- dacă di
versă, dispersă, zbuciumată și amplă, ci 
de bătălie organizată, cu. lecția de strate
gie și de tactică în mină. Rostul înfiin
țării, cu un an în urmă, al întreprinderilor 
specializate a fost tocmai acesta, al în- 
mănunchierii energiilor disparate într-o 
formulă tehnico-organizâtorică aptă să 
întroneze ordinea, disciplina, fermitatea 
criteriilor, mobilitatea în acțiune, fructi
ficarea deplină a potențialului material și 
uman, demersul calificat, sigur, eficient 
în vasta și complicata arie de probleme 
și de cerințe legate de hrana oamenilor. 
N-a fost ușor, întreprinderea bucureșteană 
trebuind să preia de la mai mulți bene
ficiari (vreo 70) autovehiculele și oamenii 
pe care să-i înmatriculeze, de fapt să-i 

așeze, sub inițialele ei, pe o treaptă cali
tativă nouă. Ea a fost obligată, precum 
se vede, să construiască ce avea de con
struit nu cu materiale, proprii, alese de 
ea, decise de ea, ci cu ce î s-a dat, cu ce-a 
moștenit. Cu un parc de vehicule obosit, 
dacă nu căzut (la lapte, cam o treime din 
mașini erau „trase pe dreapta"), cei 70 
nefiind specialiști în transporturi și nea- 
vind, pentru această activitate socotită 
„anexă", nici obligațiile tehnico-econbmice 
care se impuneau. Deci cu un parc de 
vehicule cam suferind și, lingă el, cu oa
meni de toată mîna, unii mai buni, alții 
mai nărăviți, mai mînjindu-și degetele nu 
doar cu motorină ci și cu smîntînă, peste 
toate retribuiți doar în funcție de cîte 
mărfuri cărau, indiferent de consumul de 
combustibil (pe care, sigur, dacă-1 depă
șeau suportau diferența din buzunar, dar 
ce putea încălzi, economic vorbind, o ben
zină retrasă din circuitul producției ?), de 
kilometrii efectiv rulați, de starea mași
nilor, de întregul complex de reguli și 
norme ce definește un transport eficient. 
Șoferul de pe mașina de lapte, retribuit 
după cantitatea pe care o transporta, era, 
firesc, ispitit să dubleze încărcătura ma
șinii-, pînă cînd arcurile acesteia cedau. 
Redresarea și activizarea tehnică a par
cului, prin reparații capitale și prin re
parații curente efectuate prin înlocuire 
de agregate, instituirea unui regim teh

nologic strict, instruirea atentă a perso
nalului, înființarea unor posturi speciali
zate de întreținere a mașinilor, asigurarea 
cu asistență tehnică, urmărirea drastică a 
consumurilor, extinderea containerizării și 
paletizării, cointeresarea pe baze noi, care 
să reflecte corect activitatea oamenilor, 
optimizarea rutelor de transport, crearea 
unui dispecerat central, care să vegheze 
lă distribuirea autovehiculelor în funcție 
de nevoi reale, de urgențe reale, de cri
teriile amplasării în teritoriu, de necesi
tatea folosirii la maximum a mașinilor, 
inclusiv a celor în tranzit prin București, 
sînt doar cîteva dintre sarcinile pe care 
tînăra întreprindere, asumindu-și-le cu 
curaj, le-a înfăptuit cu competență și 
promptitudine. Planul transporturilor e la 
zi, coeficientul de utilizare a mașinilor 
atinge pragul prevăzut de lege, adică 85 
la sută, consumurile au scăzut substan
țial.

Ce zic cei 70 de beneficiari, cei depose
dați de mașinile preluate de tînăra între
prindere ? Ce să zică 1 Au fost eliberați 
de niște poveri, răsuflă mai ușurați (fie 
și numai pentru faptul că spinoasa pro
blemă a procurării de piese de schimb 
le-a fost luată din sarcină 1) și, mai ales, 
pot cere, soma, protesta, reclama, oricît 
de violent, oricît de vehement, cînd nu 
sînt serviți, sau li se pare că nu sînt ser
viți, cu..autovehiculele de care au. sau li 
se pare că au nevoie. înainte, cui să re
clame ? Și pe cine ? Lor înșile, pe ei 
înșiși 1 Acum însă au cui, au pe cine, 
drept care profită. Și o fac, cum spuneam, 
adesea cu violență, cu acea vehemență, 
uneori nedreaptă, proprie consumatorului 
de orice fel, proprie fiecăruia dintre noi. 
Ei nu observă cind mașinile vin să le ia 
produsele, ei observă cînd acestea nu vin. 
Noi nu observăm cind pîinea sau laptele 
sînt la timp pe tarabe, observăm doar în
târzierea lor. Și, evident, e firesc să re
marcăm și să amendăm ceea ce nu-i fi
resc, e firesc să cerem firescul, să-i pre
tindem acestuia permanența, nu intermi
tența.

Sigur, istoria de un an a I.T.S.A.I.A. e 
mai puțin liniară decît am rezumat-o. me
canismul ei este încă în plin rodaj, î^ 'n 
mai sint deficiențe, încă se caută, șe. 
tușează, se experimentează, se cucereș^a. 
Dar, în ce ne privește, cind avem la timp, 
peste drum de casă, și pîinea, și laptele, 
și celelalte, ne gîndim- și la timpul dur. 
de eforturi mari, ce precede acest firesc, 
ne gîndim la cei 2 100 de luptători anonimi 
ai bătăliei pentru existența noastră.

ILIE PURCARU 3

Cajvana, Cajvana, sat coborît parcă din- 
- tr-o planetă albă, în care, pe uliți, fug sâ

nii trase de cai albi, ducind in ele rîsul în 
cascade al fetelor tinere, îmbrăcate pro
tector în bundițe albe. Totul e alb la Caj
vana ! Iarna aici, în Bucovina, e încă la 
ea acasă, de vreme ce azi-noapte a nins 
ea într-un vis frumos, a nins cu aripi de 
îngeri albi. O turmă de gîște doarme pe 
zăpadă, clocesc parcă oul zăpezii, și 
poartă pe creștet o pată de vopsea roșie, 
ca omul sau mașina să le poată deosebi, 
Bă nu le confunde cu sufletul zăpezii.

— Și cîți porci, spuneți dumneavoastră, 
că dorm acum în ogrăzile gospodarilor 
din comuna Cajvana (Suceava) ?

— 10 000 de porci ! Dar, rețineți, numă
rul acesta aparține gospodăriilor proprii 
ale sătenilor, nu cooperativei agricole de 
producție. Sînt porci pe care îi cresc ei, 
oamenii, îi contractează cu statul, îi pre
dau la achiziții și pe piața liberă, îi folo
sesc pentru consumul propriu.

II ascult pe primarul Mihai Ciobanu, 
din 1979 primar la Cajvana, profesor de 
matematică, îl ascult, zic, și nu-mi vine să 
cred. Nu pentru că aș pune la îndoială 
hărnicia oamenilor din Cajvana, dimpotri
vă ea e proverbială, ci fiindcă știu, afla
sem mai exact într-un fel de predocu- 
mentare la județ, că pămîntul aici e 
aproape sterp, pentru că, dacă plouă, se 
înmlăștinează, iar dacă nu plouă e secetă 
și producțiile rămân tot mici, neîndestu
lătoare pentru oameni, dar să mai crești 
și 10 000 de porci ! Și atunci ? Deosebiți 
de vrednici, cajvănarii își caută de lucru 
în altă parte, în toată țara, să-și spo
rească, pe măsura muncii lor, veniturile. 
„Eu, zice Casandra Soldan, vicepreședin
te al consiliului popular comunal, am lu
crat mai înainte în Tuzla, pe porumb, 
apoi la Constanța, în alte sate din Bără
gan". Așa fac mulți și acum : muncesc în 
diferite cooperative agricole de producție 
din țară, în diferite întreprinderi agricole 
de stat și aduc porumb acasă. Pe pămîn
tul lor, din comună, seamănă trifoi sau 
lucerna, cultivă cartofi și sfeclă furajeră, 
gulii Xn bună parte cam asta e hrana 
porcilor, dar nu este suficientă. Așa stînd 
lucrurile, cajvănarii au apelat la un fapt 
mai deosebit : la știință 1 Da, la știință 1 
Au citit ei nu știu pe unde că dejecțiile 
din complexele de păsări, cernute bine, 
amestecate cu sfeclă furajeră, cu trifoi 
și alte ierburi, pot fi administrate cu suc
ces în hrana porcilor. Și astfel, fără a 
mai solicita vreun alt preț, cajvănarii, cu 
mic cu mare, merg în mal toate comple
xele avicole din țară și fac curățenie în 
aceste complexe : cern, cu ciure mecanice 
fabricate de ei, dejecțiile, le usucă, le în
carcă la saci și le transportă acasă, în 
comună. Săptămânal, îmi spunea primarul 
comunei, în Cajvana sosesc între 4 și 5 
vagoane cu astfel de furaj. Asta e prețul 
muncii lor !

Stăm de vorbă cu Zaharia Solcan, mare 
crescător de animale. îl luăm de pe drum, 
nici n-a apucat să ajungă acasă în întoar
cerea lui de la Iași, de la muncă firește: 
„Am acum, zice, șapte scroafe mari, pa

tru porci «mari și 30 de purcei. La scroafe 
le dau să maniace șișcă de trifoi, trifoi 
tăiat, adică, tărîțe de grîu, dejecții de pa
săre cu cartofi și trifoi, gulii, sfeclă fu
rajeră. Hrănite astfel, ajung la 300 kilo
grame ! Eu n-am predat ia contract porc 
mai mic de 160 kilograme". Munca oame
nilor din Cajvana are la bază un princi
piu de eficiență, un principiu pe care l-a 
avut de totdeauna țăranul român, harnic, 
în stare să scoată banul și din piatră sea
că : „Eu, zice tot Zaharia Solcan, hrănesc 
mai repede o scrofiță decît un porc. De 
ce ? E mai eficient : într-un an, o scrofi
ță naște și un rînd de purcei. Vînd o

LA CAJVANA,

la oameni bogați
parte din purcei, îmi scot cheltuiala, iar 
cu cei reținuți îmi asigur și prăsila, porcii 
pentru reproducție. Iar la urină vînd și 
scroafa și îmi asigur un cîștig bun. Amil 
trecut, cajvănarii au vîndut cam 40 000 
de purcei pe piața liberă. Au primit bani 
buni".

4— Cam ce venit vă asigură creșterea 
porcilor ?

— O scroafă ne aduce, așa ușor, cam 
10 000 lei pe an. Sînt unele care aduc și 
mai mult. Am șapte scroafe, am asigurați 
70 000 lei pe an !

Banii sînt, e adevărat, frumoși, dar nici 
munca nu e- ușoară : pentru a cîștiga 
acești bani, alții cîștigă și 100 000 lei pe 
an, cajvănarii muncesc din noapte în 
noapte, dorm pe unde apucă, atunci cînd 
merg sâ lucreze în complexele avicole, 
se scoală la orele trei, după miezul nop
ții și veghează nașterea purceilor, ca nu 
cumva să fie omorîți de propria lor 
mamă. Munca aceasta deopotrivă dură, 
deopotrivă frumoasă, deopotrivă răsplă
tită prin măsurile luate de stat, măsuri 

de încurajare a crescătorilor de animale, 
munca aceasta are la bază o mare dra
goste ! Dragostea pentru animale : „Eu, 
completează Casandra Soldăn, vicepre
ședintele consiliului popular, am două 
scroafe. Una a născut acum. După ce.ter
minam treaba la primărie, mergeam aca
să și o păzeam, să nască. După miezul 
nopții o veghea soțul meu. A născut 11 
purcei. Așa face fiecare bărbat, fiecare 
femeie, fiecare copil care îngrijește de 
animale. Avem, de pildă, 300 de femei 
țesătoare la o unitate de stat. Ziua țes, 
noaptea au grijă de animalele care trebuie 
să nască : de porc, de vacă, de oaie".

Dar la Cajvana cresc animale nu numai 
țăranii-țărani. La Cajvana cresc animale 
și muncitorii-țărani Adică bărbații și fe
meile care jumătate de zi sint muncitori 
in fabrică, la salină, iar în cealaltă jumă
tate rămîn ce au fost : țărani harnici, 
buni crescători de animale. Vasile Țo- 
mescu, 48 ani, lucrează în salină, la Ca
rtea. El aduce la suprafață sarea aceea 
fină pe care o avem la masă. Lucrează 
acolo opt ore, iar în rest crește animale : 
3 scroafe cu purcei, un porc mare, o vacă 
cu vițel, o iapă și șapte oi. Fetele lui, 
harnice ca și părinții lor, au mers și au 
lucrat în complexele avicole și au adus 
acasă furajele rezultate din cernerea 
dejecțiilor : Floarea și Viorica. Au două 
contracte cu statul, din care unul este 
deja achitat.

La Cajvana, dragostea pentru animale 
i-a cuprins chiar și pe funcționari : nu 
crește porci numai vicepreședintele, fiică 
a satului, ci și învățătoarea satului, frize
rul satului. Ba, au început să se întoarcă 
în sat mulți tineri care pînă nu demult 

lucraseră în fabrici, la orașe : feciorul lui 
Știrbu Pantelimon a lui Grigore a venit 
de la Timișoara, s-a apucat de crescut 
porci, alături de tatăl său, a obținut 2/ 
dă purcei de la 3 scroafe, pe care a primit 
15 000 lei. La fel a făcut și tînărul lăcă
tuș Savu Gheorghe a lui Gheorghe : a 
lucrat ca lăcătuș-mecanic la întreprinde
rea textilă Timișoara. Este unul dintre 
cei 10 copii ai lui Savu Gheorghe a lui 
Sava. A venit acasă, lingă tatăl său care 
s-a îmbolnăvit, și a început să-1 ajute. 
Numărăm în boxele din grajd, cimentate, 
cu canale de scurgere a dejecțiilor, cu 
lumină electrică, așa cum am întîlnit la 
complexele moderne de porcine, 9 scroafe 
mari, majoritatea gestante. Sînt hră^te 
așa cum am mai spus, sînt adăp 
te cum am spus-o acum. în această a 
vărată fermă personală. O scroafă de 178 
kilograme a fost predată la contract, alte 
două (una' de 206 kilograme și a doua 
de 193 kilograme) au fost predate la achi
ziții. De pe ele lelea Paraschiva, mamă a 
opt fete și doi băieți, a cumpărat patru 
covoare persane : „Am. zice dînsa, o claie 
de fete și o să-mi facă trebuință". De la 
o astfel de scroafă, Sava Gheorghe a lui 
Sava, mărturisește sincer, obține o pro
ducție de carne, purcei adică, in valoare 
de i6 000 lei pe an. „Am plecat cu 18 gră
suni la tîrg, la Ploiești, zice, și m-am în
tors cu 18 000 lei".

— Cu ce-i transportați la tîrg ?, mai 
întreb.

— Cu mașinile, zice, în comuna noas
tră, formată dealtfel din acest singur 
sat, Cajvana, există acum vreo 20 de 
„Dacia 1300“ și vreo 70 I.M.S.-uri.

După cum putem lesne constata, ln.ce- 
pînd cu munca din complexele avicole, 
de pe cîmpuri și finețe, din saline, dar 
mal ales începînd cu munca aceasta fon
dată pe dragostea creșterii animalelor, și 
pină la cele patru covoare persane, la cele 
mai noi și mai frumoase case, adevărate 
vile, la mașinile „Dacia" și „I.M.S.“, ni 
se dezvăluie măsura existenței, a muncii 
și vieții acestor țărani ai Bucovinei.

Din ce rasă sînt porcii, cele 10 000 de 
scroafe, de la Cajvana ? Am aflat și noi 
și am văzut că e vorba’ despre marele alb 
încrucișat cu York. „Corcitura asta, zice 
Sava Gheorghe a lui Sava, merge bine la 
noi, ajunge, așa cum ați văzut, pină la 
300 kilograme. Eu am predat o scroafă la 
contract, de 300 kilograme ! O astfel de 
scroafă naște pînă la 26 de purcei! Nu-i 
poate crește însă pe toți și atunci îi mai 
alăptăm la celelalte. Și cînd îi alăptăm 
trebuie să ținem purcelul în brațe, pentru 
că scroafele sînt mari, înalte, iar purceii 
nu ajung la sin".

Am plecat de la Cajvana cu o mare 
bucurie. Cu bucuria de a fi redescoperit 
chipul adevărat al vredniciei, al dragostei 
pentru o meserie pe cît de veche pe atît 
de frumoasă, aceea de a rămîne un bun 
și un eficient crescător de animale.

N. GRIGORE MARAȘANU S
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SUB SEMNUL URGENTEI

Vine primăvara !
ce facem cu grădinile noastre ?

Mas sînt cîteva zile pînă Ia soistițiul de primăvară. Grădinile noastre ur
mează să intre rapid „în lucru''. Cu ce le insâmînțăm, cum îngrijim de 
pămînt și mai ales ce unelte folosim, de unde le procurăm pentru a ne înde
plini, gospodărește, o datorie cetățenească ? Iată de ce ne-am propus să aflăm 
care este starea de aprovizionare cu semințe, îngrășăminte și cu alte accesorii 
obligatorii pentru o activitate eficientă in spațiul gospodăriilor personale din 
cîteva așezări urbane cu tradiție în ce privește grădinăritul. Am ales orașele 
Ploiești și Slobozia. Constatările sint, după cum veți vedea, surprinzătoare. 
Preocuparea noastră i-a pus în încurcătură pe interlocutori. în și mai mare 
încurcătură i-a pus pe factorii de răspundere care tratează cu lipsă de inte
res sau cu superficialitate solicitările obsedante ale celor interesați cu adevă
rat, adică solicitările cetățenilor, locuitorilor orașelor mai sus-amintite. Greu
tățile privind aprovizionarea cu cele necesare grădinăritului persistă și oa
menii rezolvă deocamdată totul prin improvizații. Urmează ca într-un timp 
foarte scurt să se treacă la măsuri eficiente pentru aprovizionarea cetățenilor 
cu semințe, îngrășăminte și unelte bune de lucrat in grădină pentru a realiza 
planul de producție din gospodăriile personale din mediul urban, planuri 
care ating uneori, după cum veți vedea, cifre impresionante. Altfel grădină
ritul poate rămine o activitate 
fertilă.

laterală, un hobby, nu o îndeletnicire eficientă.

Dialog in fața unor 

pătlăgele de plastic
SLOBOZIA. Primăvara bate la ușă 

chiar și la Slobozia. Așa crede toată lu
mea, așa credem și noi după două zile 
petrecute în orașul din mijlocul Bărăga
nului. Dar mai sînt încă mulți care, nu 
numai că nu simt acest lucru, dar li se 
pare că mult așteptatul anotimp nu va 
veni niciodată.

în biroul directorului întreprinderii de 
legume și fructe — Ialomița, Andrei 
Margine, ne întîmpină o întreagă colecție 

legume de o rară frumusețe. Nu se 
sau însă consuma. Erau de plastic și 

um ceară.
— Tovarășe director Margine, cum se 

pregătesc locuitorii Sloboziei și cei din 
marginea orașului să întimpine primă
vara 1 Cu alte cuvinte ce faceți- ca aceste 
legume din ceară și plastic să fie înlo
cuite, in cel mai scurt timp, și în ordinea 
firească anotimpurilor cu legume adevă
rate ? Ce ați făcut anul trecut, ce vă gin- 
diți să faceți anul acesta ?

Chiar asta-i întrebarea pe care doriți 
să mi-o puneți ? Glumiți sau vorbiți se
rios 7 Dacă. așa stau lucrurile, aflâți că 
m-ați lovit frontal. Credeam că ați venit, 
la noi, cu alte treburi mult mai frumoase 
și să ne lăudați. La capitolul producții din 
gospodării personale stăm foarte prost. 
Cit de prost 7 Ne aflăm, chiar, la zero. 
Dar să încep cu începutul. Eu am venit 
ca director la întreprindere de anul tre
cut. Și Trustul horticol Ialomița s-a în
ființat cu un an în urmă. Pînă s-a pus 
pe picioare ne-am trezit în mijlocul verii. 
Pe întregul oraș care cuprinde : Slobo
zia, Slobozia Nouă și cartierul Bora, anul 
trecut am avut de făcut un plan de 245 
de tone legume. Cit s-a realizat ? Un mo
ment, că vă spun imediat. Să nu rîdeți. 
Nici măcar o tonă. Mai exact, 700 de kilo
grame. Atîta tot. Cum stăm la acest ca- 
p""'l pe întregul județ ? Ceva mai bine.

r-un plan total de 13 880 de tone, cît 
ti nuiau să livreze către fondul de stat 
gospodăriile personale din întregul județ, 
s-au predat doar 850 tone. Este totuși 
ceva. V-am spus că la capitolul G.P.-uri,w 
cum le, spunem noi gospodăriilor perso-” 
male, stăm foarte prost. Poate în anul 
1981 să facem ceva mai mult. Dar pînă 
acum nu s-a încheiat nici un fel de con
tract, deși am dăt unor gospodari circa 

700 kilograme de folie de plastic. Mai 
aducem încă 300 de kilograme. Așteptăm 
să fim solicitați și de alți gospodari.

— Bine, dar numai cu folie de plastic, 
cum știe toată lumea, nu se face primă
vară. Cu răsadurile, cu semințele și chiar 
cu uneltele agricole pentru populația ora
șului, cum stați ?

— Avem de toate. încă din luna decem
brie vindem semințe de legume. întreaga 
gamă. Tot ce dorește omul. Pe lingă se
mințe, la Țăndărei, în sere, se vor pro
duce și livra celor interesați circa 300 000 
de fire de varză. Unelte 1 Cred că se gă
sesc. Dacă mai lipsește cîte un articol pe 
la oraș, precis că el se găsește prin dife
rite comune.

Pentru a ne convinge de cele spuse de 
către directorul Andrei Margine, împreună 
cu acesta, am fost în cîteva magazine din 
Slobozia : la cel de fierărie, din strada 
Matei Basarab 170, lipseau cu desăvîrșire 
cazmalele, greblele, furcile fiind conside
rate... minuni. La magazinul din piața ora
șului, aparținând cooperației, și unde prin 
natura sa ar fi trebuit să găsim astfel de 
unelte, lipseau coase, săpăligi, ferăstraie 
și vermorele pentru stropitul pomilor și al 
viței-de-vie. Tot în piață sînt și niște 
„cutii" pentru desfacerea semințelor. Da, 
ați citit bine. Cutii .în Slobozia nu există 
nici un fel de magazin său chioșc, să-T 
numim așa, pentru desfacerea semințelor 
de legume și flori.

— Am mai avut și semințe de pătrun
jel, ne lămurește unul dintre vînzâtori

— Dar semințe de ridichi, salată, ma
zăre, dovleci, morcovi se găsesc ?

— Nici n-am avut și nici nu credem c-o 
să ne aducă. Solicitări ? Berechet. Dar 
noi ridicăm din umeri. Soluția ? Cine vrea 
merge pînă-n Capitală. Acolo am auzit că 
se găsesc.

Ciudate soluții. în respectivele cutii de 
carton, de la aprozare, n-au ajuns nici
odată nici semințe de pepeni, nici semințe 
de bostani, nici semințe de fasole sau 
sfeclă. Să nu mai vorbim de semințele pe 
cale de dispariție : lintea și bobul. Arpa
gicul și usturoiul de sămînță, pentru cei 
din Slobozia, au devenit obiecte de mu
zeu. Lipsesc, și după spusele factorilor de 
răspundere, vor lipsi cu desăvîrșire.

Inginerul-șef al trustului horticol, Ion 
Stanciu, ne spune că din ultimele articole, 
adică arpagic și usturoi, nu s-a primit, 
nici o cantitate pentru gospodăriile ce
tățenilor. Mai mult decît atît, inginerul- 
șef nu vede vreo soluție. Ar fi o singură 

cale : cine dorește și are intr-adevăr tra
gere de inimă, cum spune, poate să-și 
procure, ceea ce nu se găsește la I.L.F., 
de la vînzătorii particulari din piață. De
sigur la preț de speculă, dar asta-i situa
ția. Pentru anul 1981, cei din Slobozia au 
de făcut un plan de 99 de tone legume. 
O recoltă care, după calculele inginerului- 
șef, nu se va putea face în nici un chip.

Marin Scabatură, șeful sectorului ad
ministrație locală de stat de la Consiliul 
popular Slobozia, ne spune că, într-ade- 
văr, așa stau lucrurile. întreaga suprafață 
a curților din oraș depășește 45 de hectare. 
Mai mult decît atît, în oraș sînt multe 
locuri virane, însumi nd o suprafață ce 
depășește două hectare. La această su
prafață se mai adaugă suprafețele de teren 
dintre blocuri, aproximativ trei hectare, 
însumate, rezultă o suprafață de peste 
50 de hectare. Anul trecut, de pe această 
suprafață nu s-a obținut mare lucru.

Rămine doar ca Direcția agricolă și 
I.L.F.-U1 din Slobozia, împreună cu toți 
factorii de răspundere, să facă zilele a- 
cestea un efort și In ceea ce privește pre- 
gătirea^ frontului de lucru în legumicul- 
tură.

SORIN POSTOLACHE H

Eu am pus praz

dar a ieșit cucuta I

PLOIEȘTI. La magazinul Complexului 
de semințe pentru legume din Ploiești, 
gestionara Maria Vasile ținea piept voi
nicește prea numeroșilor cumpărători. Nu 
mai avea deja — chiar dacă orele arătau 
abia 10,00 — multe din produsele solici
tate : sămînță de morcov, de roșii (din 
care exista din belșug în depozit), mărar, 
castraveți pe araci... Pentru că, ne explică 
gestionara, pe de o parte în acest an 
unitatea a fost mai puțin aprovizionată 
cu semințe, iar pe de altă parte, afluența 
permanentă de cumpărători se constituie 
și ea ca o cauză a rafturilor mai mult goale. 
Municipalitatea a mai înființat o anexă a 
magazinului, în Gara de sud ; I.J.L.F.-ul a 
dispus, la rîndu-i, desfacerea de semințe 
prin 7 unități ale sale numai pentru Plo
iești. Și totuși, aglomerația de la magazi
nul din hale a rămas aceeași. Nefiind 
popularizate, noile unități pentru desface
rea semințelor, doar întîmplarea face ca 
oamenii să ajungă la ele. Și în vreme ce 
la magazinul Complexului de desfacere a 
semințelor fiecare cumpărător era servit 
cel puțin cu rite un „n-avem“, în piață 
producătoarele particulare din Argeș, Dîm
bovița, Giurgiu... expun în punguțe de 
plastic tot felul de semințe. „Nu prea știi 
ce cumperi de la ele și nici nu ești sigur 
că o să răsară ceva" — spuneau cei pă
țiți — „și apoi, te jecmănesc, nu alta. 2 
lei o linguriță rit vîrful unghiei, e prea 
de tot“. Ultima apreciere aparținea unei 
ploieștence care nu putea uita că în urmă 
cu 2 ani îi răsărise cucută în loc de praz, 
și că dăduse pe sămînță o groază de bani.

Lucrurile așa stăteau, intr-adevăr, la 
piață. Niciodată nu s-a luat inițiativa de 
a se controla calitatea semințelor precu- 
pețelor cu toate că există nenumărate se
sizări în această direcție. Am făcut-o noi, 
cumpănind la linguriță, sămînță de salată: 

avea în ea și sămînță de ridichi, și de 
cimbru, și de morcov... Era pestriță- la 
culoare de atita amestec.

De ce iau drumul Ploieștiului mulți ță
rani din satele județului pentru a-și 
procura semințe ? Răspunsul are mai 
mai multe fațete. 1) La Trustul horticol 
Prahova, prin bunăvoința inginerului-șef 
Gheorghe Bădescu am intrat în posesia 
unei situații a solicitărilor de semințe 
pentru populație, solicitări venite din par
tea consiliilor populare. Urmărindu-le 
doar, îți dai seama de superficialitatea în
tocmirii lor — cantitățile cerute fiind exa
gerat de mici față de structura sortimen
tală primită prin plan. Unele comune, 
cum ar fi : Cosminele, Drajna, Drăgă- 
nești. Dumbrava, Filipești de Pădure ș.a. 
nu solicită nici un gram, după cum mu
nicipiul Ploiești nu cere nici un plicu
leț (!?). De aici, trăgea concluzia inter
locutorul nostru, rezultă două posibilități : 
fie că și-au asigurat singuri sămința de 
legume necesară populației (lucru greu de 
crezut !), fie că nu se cunoaște prea bine 
situația din teren. Oricum, Trustul horti
col a trecut cu vederea un asemenea „ne
cesar" care nu putea acoperi nici pe de
parte nevoile populației, înscriind cifrele 
reale. 2) La sate (și, înțelegem noi, și la 
orașe) urma deci ca prin consiliile popu
lare să se procure sămînță necesară celor 
interesați. Oamenii, conform măsurilor 
luate, trebuiau să se prezinte la consiliul 
popular pentru ridicarea pliculețelor do
rite. Parte din consilii și-au ridicat cotele. 
Cele mai multe însă, nu. Or, primăvara 
dăduse deja semnalul pentru gospodari că 
nu mai e timp de așteptat. 3) Ar mai fi 
existat posibilitatea — dacă lucrurile ar 
fi mers conform înscriselor — ca prin 
magazinele cooperației de consum să se 
desfacă, în această perioadă de vîrf, mult 
discutata și căutata sămînță de legume. 
Gheorghe Ștefănescu, directorul Centrului 
de semințe-legume Prahova, ne infor
mează că tovarășii de la cooperația de 
consum au depus comanda pe 24 februa
rie, urmînd ca, la cîteva zile — pe 27 —• 
să se prezinte să-și ridice marfa. Pînă la 
4 martie — ne precizase — nu se prezen
tase nimeni. De la U.J.C.C., prin interme
diul economistului Nicolae Vișan aflăm : 
solicitaseră 22 de sortimente și li se a- 
cordaseră doar 4 ; nici pe astea 4 nu le-au 
primit, cu toate că delegatul lor a fost de 
mai multe ori pe acolo...

Merită puse in discuție și uneltele a- 
gricole. Problema este legată nu de lipsa 
lor, existau din belșug în magazinele ju
dețului, ci de calitate și varietate — ches
tiune scoasă în evidență de toți grădinarii 
cu care am stat de vorbă. Vom da, pen
tru susținere, cuvîntul unui specialist, in
ginerul șef de la Trustul horticol, Gheor
ghe Bădescu : „Țăranul cumpără sapa din 
magazin, oprindu-se cu ea direct la fierar 
să o „tundă". Pentru că este prea mare, 
prea greoaie. Gîndiți-vă cîtă risipă, de 
material și de timp cere numai sapa ! 
Proiectanții industriei ar trebui să-i con
sulte și pe cei care mal dau din cînd în 
cînd cu sapa ! E nevoie de unelte mai 
tari, dar suple, ușoare, nu grele, să scoată 
sufletul din om cînd le folosește. După 
cum, ar trebui reintrodusă pe piață în
treaga gamă a uneltelor ,,Wolf“ — micile 
unelte de grădinărit care existau odini
oară.

GEORGETA ȘTEFĂNESCU i

Lucrînd la frumusețea unor 
viitoare amintiri din copilărie

între pădurile Teiș, Zăvoiu și Negpia- 
sa, Coteana pare un luminiș în care oa
menii și-au oprit o clipă mersul dintr-un 
dram greu, pentru ca după o clipă de ră- 
gaz să pornească iar la un drum lung, poate 
că nici el ușor. Acum, în iarnă — cînd 
timpul de pe toată întinderea anului, cel 
puțin pînă în sdipătul primelor ninsori 
ale iernii viitoare, trebuie măsurat și 
drămuit, calculat după durata muncilor 
care vor urma în curind, în așa fel înrit 
să le cuprindă pe toate — ei știu că pen
tru. a și izbândi ceea ce plănuiesc tre
buie să se/țină aproape unul de altul, să 
nu se răzlețească fiecare numai după in
teresele lui. Nu-i vorbă că.așa s-au și 
dovedit, de tind se știu, altfel nu mai 
reușeau ei sâ ridice numele comunei 
printre ale celor fruntașe în județul Olt, 
unde o astfel de ambiție riscă să rămînă 
înscrisă doar prin niște hîrtii, dacă nu se 
potrivește, din mers, după pasul -mare și 
sigur al atîtor comune întinse și puterni
ce. încă din acest an, Coteana urmează 
să treacă la înfăptuirea unui vis mai 
vechi al eL „Aș fi mindru dacă în istoria 
comunei se va scrie că evenimentul s-a 
produs cînd era primar Paul losifescu", 
ne spune Paul losifescu, primarul.

N-a fost rău așezată Coteana acolo 
unde a fost așezată la început. Dar, cu 
timpul, satul a crescut șl casele au în
ceput să fie ridicate și dincolo de vatra 
lui veche, întinzîndu-i marginile și lă- 
țindu-1 ca pe o pline călcată de roata 
unei căruțe. „Ce vrem noi să facem 
acum, zice Paul losifescu, nu e boierie. E 
un lucru absolut necesar. Pentru că par

tea de sud, aproape jumătate a comunei, 
nu are nici un puț cu apă potabilă. Oa
menii iau apă din Valea Cișmelelor unde 
sint, într-adevăr, șase Izvoare dar al că
ror debit, la un loc, abia atinge un litru 
pe secundă. De aceea nici n-avea rost să 
le captăm. în schimb am săpat anul tre
cut trei puțuri la măre adâncime, unul 
la 80 și două la 170 de metri, care vor 
asigura fiecărei familii cam 500 de litri 
de apă pe zi“.

Elena Călin, profesoară de blologie- 
agricultură, președintă a Organizației co
munale a Frontului Democrației și Uni
tății Socialiste și, prin faptul că locuiește 
în partea de sud a satului, gospodină care 
trebuie zilnic să-și ia cobilița pe umăr ca 
să aducă apă de băut tocmai din Valea 
Cișmelelor, ne spune la rîndu-i că nu 
există dată să se țină Tribuna Democra
ției și să nu se vorbească despre stadiul 
în care se mai află lucrările de alimen
tare cu apă a comunei : „Pînă la rezol
varea problemei, zice ea, rămine un punct 
înscris permanent pe ordinea de zi. Mai 
înfipti și mai nerăbdători sînt chiar oa
menii cei mai harnici, Niculina Enache, 
de exemplu, sau Ion Naidin, Cîrstea Vatu, 
Alexandru Rusin. Noi n-am putea să fa
cem, ca la Izbiceni, să avem solarii lîngă 
toate casele ? Că, tot ei zic : dumnea
voastră ne tot spuneți să facem, să dre
gem, știm și noi că așa ar fi bine, dar cu 
ce 7. Șl cam au dreptate, Și-au săpat ei 
niște fîntîni, , au tot încercat, dar fără 
succes. La 30 de metri au dat de izvoare. 
Ar fi fost bune numai pentru udat, dar 
mai mult de vreo zece găleți pe zi nu 

pot să scoată, pentru că apa se tulbură, 
pe urmă se mocirlește".

Aflu ca pe un fapt limpede ca apa bună 
că o parte din gospodării vor avea apă 
din belșug încă din acest an. Era, dealt
fel, și o problemă de achitate, cum ne 
încredințează Viorel Vlad, secretar ad- 

„ junct al comitetului comunal de partid, 
” fiindcă satul începuse să evolueze... dife

rit în cele două jumătăți ale lui. Cei din 
partea de nord, foarte buni gospodari și 
ei, doritori să aducă venit în casă de pe 
orice petic de pămînt și avîhdu-și deja 
amenajate solariile pe care cei din partea 
de sud abia le întrezăresc, au fost mai 
privilegiați ; acolo în fiecare curte există 
cîte o fîntînă cu apă și bună de băut, dar 
și îndestulătoare pentru udatul grădinilor. 
Ba, îndestulătoare pînă și pentru ca ro
binetele din băile pe care unii localnici 
și le-au construit să nu bolborosească, 
seci, sub presiune, și să nu guruie ca un 
stol de porumbei, așa cum se mai aude, 
pe ici pe colo și din tind în cînd, chiar și 
pe la oraș. „Tot o problemă de echitate, 
continuă Viorel Vlad, era ca lucrarea, al 
cărei cost se ridică Ia vreo două milioa
ne, să fie plătită nu doar de cei din par- 
tea-de sud a satului, ci de toate cele peste 
o mie de familii. A revenit, fiecăreia, cam 
două mii de lei. Și discuții n-au fost. 
Dintre toți, în clipa tind hotărârea a fost 
luată, Nicolae Vîlcea a strigat pe deasu
pra tuturor : eu sînt primul care dau 
bani ! Dar, firește, dacă de la nord au 
pornit banii, de la sud va porni apa".

De la nord sau de la sud, n-are impor
tanță, culmile ridicate de viață, de sute 

de ani încoace, aici, la Coteana, au fost 
văzute la fel iar în înălțimea lor ; indiferent 
în ce parte a satului și-ar fi clădit casa, 
oamenii au știut și au simțit deopotrivă 
truda unui îndelungat timp, pe malul că
ruia ei n-au apărut din senin. De la nord 
sau de la sud, ei au fost șl sînt copii de 
părinți și părinți de copii, frați și surori, 
cumnați și veri. Și de nu sînt rude, sînt 
prieteni. Și de nu sînt prieteni, sint con
săteni.

Și fiind vorba nu despre un drum din- 
tr-acelea pe care ei demult le-au asfal
tat, să-l ascultăm, în continuare, pe pri
marul Paul losifescu : „Ne-am gîndit sâ 
facem și noi ceva frumos pentru copii, că 
și el ne ajută, chiar și cu munca. De e- 
xemplu, am adunat niște măceșe, o parts 
am dat la Plafar, dar o parte am oprit-o 
aici și, odată cu începutul anului școlar, 
în fiecare recreație mare, la ora 10, le 
dăm cîte 250 de grame ,de sirop și cîte o 
chiflă proaspătă de la brutăria C.A.P.- 
ului. Gratuit, bineînțeles. Cîteva profe
soare, Elena Călin, Eugenia Păuna șl Vila 
Bălășoiu, au grija asta. Pînă acum n-am 
reușit decît timp de cîteva luni, mai 
exact pe primul trimestru, dar vrem să 
prelungim bucuria asta a copiilor pe toa
tă durata anului școlar și să dăm nu nu
mai de-un singur fel, ei cît mai multe 
sucuri și siropuri naturale. Fiindcă avem 
materie primă berechet în pădurile din 
jurul nostru, iar gustul lor este departe 
de al unturii de pește. Plus că, toată lumea 
știe, sînt și foarte hrănitoare. Să aibă și 
ei, din copilărie, o astfel de amintire fru
moasă".

Iată un gînd într-adevăr frumos, 
profund și gingaș, ca o stea mică, strălu
citoare, neclintită în arcul orizontului 
după care se poate naviga și dinspre nord 
și dinspre sud. Fără să aibă nici o în
semnătate că, vorba celor din Coteana, 
„o făcură dar uitară s-o treacă în vreun 
plan de muncă".
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INTELIGENȚA ROMANEASCĂ IN ACȚIUNE

Flacăra revine
Motoarele lui Petre Milu, 
în așteptarea probei de foc

Petre Milu nu iubește publicitatea. 
Din vorba sa puțină, lipsită de comentarii 
ți mai ales de adjective, am reținut totuși 
că execuția motoarelor axiale avansează 
Încet dar bine, că întreaga activitate se 
desfășoară în aceeași atmosferă laborioasă 
caracterizată prin minuție, rigoare, preci
zie și printr-un dispreț suveran față de 
competiția inutilă cu timpul (cu toate că 
interlocutorul nostru lucrează, practic vor
bind, de dimineața și pînă seara). Petre 
Milu a rămas cu alte cuvinte cel pe care 
l-am cunoscut și cu alt prilej : mulțumit 
ți nemulțumit deopotrivă de geneza mo
toarelor sale, prudent în aprecieri și dis
pus să treacă de la o clipă la alta la re- 
formularea unor proiecte de detaliu, în 
aceeași permanentă și severă confruntare 
cu principiile constructive ale creațiilor 
•ale. Petre Milu lucrează împreună cu in
ginerul și colaboratorul său Vasile Buturu
gă și cu desenatorul Paul Chira. Intr-un mi- 
croatelier alăturat, unde se execută pie
țele de mare finețe, se află ceilalți membri 
ai colectivului, tinerii Florin Dicuseară și 
Virgil Bărăgan, primul strungar și celă
lalt ajustor. Petre Milu, reamintim ci
titorilor noștri, este autorul unui motor 
axial de concepție originală. Este vorba 
In fapt de o familie de motoare, primul 
dintre acestea și dealtfel singurul termi
nat și testat, slujind de „cobai" pentru ur
mătoarele trei aflate în curs de execuție. 
Motorul experimental a funcționat pe 
standul de probă 400 ore sau aproximativ 
24 000 kilometri dacă ar fi fost montat pe 
un autovehicul ce ar fi parcurs această 
distanță cu o viteză de 60 kilometri la 
oră. Alimentat prin dublă carburație, el 
•e recomandă printr-o putere de 24 cai 
putere la o cilindree de numai 250 centi
metri cubi. Avantajul acestui motor, în 
doi timpi și lipsit de vilbroehen, devine 
evident mai ales dacă avem în vedere tot 
un motor de dimensiuni reduse. Vom fo
losi ca termen de comparație motorul de 
4,Trabant". Acesta din urmă, la o putere 
identică de 24 H P. are o cilindree de 600 
metri cubi. El cîntărește 40 de kilograme 
țață de numai 14,600 kilograme cit cîntă
rește motorul conceput și executat de Pe
tre Milu.

Iată și alte amănunte : motorul româ-

Inginerul Buleci 
„s-a reprofilat" 
pe biogaz I ?

— Ce mai e nou, tovarășe inginer Pe
tre Buleci, in legătură cu preocupările 
dumneavoastră, despre care revista „Fla- 
•ăra" a scris în repetate rinduri ?

— Trebuie să fac o primă observație 
In legătură cu arborii cotiți : problema 
nu mă mai preocupă din luna octom
brie a anului trecut. De ce ? Pentru că 
in afara presei altcineva nu pare să fie 
interesat de metoda „SANAB", născută 
aici în șantier. Zecile de mii de trac
toare și autobuze, autocamioane și alte 
mașini continuă să nu funcționeze, ur
mare a faptului că vilbrochenele, inima 
oricărui motor, s-au rupt. Sprijinit doar 
de C.N.S.T., dar nu și de O.S.I.M., am 
acceptat să repar- un mare arbore cotit 
din -dotarea Combinatului de produse 
chimice de la Turnu-Măgurele și am pus 
în funcțiune, de peste două luni, două 
motoare „SAVIEM" și două de tipul 
„IFA 6“. Toate patru funcționează. Cu 
asta am încheiat capitolul vilbrochene- 
Jor.

în prezent sînt preocupat de proiec
tarea și construirea unor stații de bio
gaz. Recent am fost la Slatina, unde 
am participat la un simpozion pe tema 
energiilor neconvenționale. Am ținut un 
referat și am luat cunoștință de reali
zările altor colegi, care cercetează a- 
ceeași problemă. Dar lucrul cel mai im
portant, cred eu. a fost, pentru mine, 
contactul pe care l-am avijt cu o serie 
de beneficiari din județul Brăila, care 
doreau să-și instaleze statii de produ
cere și utilizare a biogazului. Așa se 
explică realizarea, pe care vom merge 
s-o vedem la fata locului, de la între
prinderea de stat pentru creșterea și în- 
grășarea porcilor—Brăila. Am citit ceea 
ce profesorul David Davidescu afirma, 
încă în 1963, și anume că, la o cantitate 
de 55 de milioane tone de gunoi de grajd 
Si la o producție de 60 Nmc biogaz per 
tona de gunoi se pot obține, prin trans
formare anaerobă. 33 000 000 000 Nmc 
biogaz, adică echivalentul a 2 310 000 tone 
petrol. M-am gîndit că s-ar putea 
realiza și independența energetică a 
unor comune, mâi ales că. în acest sens, 
•m . și înregistrat interesul unor con
silii populare din mediul rural, care 
mi-au scris, solicitîndu-mi sprijinul.

La I.S.C.I.P. Brăila, medicul veterinar 
Gheorghe Țarălungă se grăbește să ne 
arate instalația de biogaz. realizată 
după proiectul inginerului Petre Buleci. 
încărcarea și evacuarea se fac automat, 
Iar flacăra, pe care am văzut-o, este pu
ternică și foarte înaltă.

— Nu știu ce înțelegeți prin „curajul" 
meu de a mă hotărî să fac o stație de 

nesc are trei bujii pentru șase pistoane și 
a demonstrat o funcționare ireproșabilă 
chiar și la probele făcute cu petrol lam- 
pant. Consumul de benzină este sub 5 la 
sută.

în urma studiilor făcute, sînt în 
curs de finalizare alte trei motoare. 
Unul dintre cele trei motoare va fi ali
mentat prin carburație clasică, iar cele
lalte două prin injecție (dar printr-un sis
tem de autoinjecție). Răcirea, mixtă (cu 
aer și apă), se va adăuga ca noutate unor 
numeroase alte soluții pentru îmbunătăți
rea fiabilității mecanismelor de maximă 
solicitare și în special a pistoanelor unde 
se preconizează introducerea unui sistem 
de antifriețiune.

Să spunem cîteva cuvinte și despre ce
lebrul, arzător realizat de interlocutorul 
nostru. Consum mediu de petrol : 11 litri 
pe zi, iar aceasta pentru încălzirea unei 
suprafețe locuibile de 110 metri patrați 
(trei camere, bucătărie, baie, holuri, toate 
într-o clădire situată în plin cîmp, la Oto- 
peni, în bătaia crivățului).

— De fapt, este vorba de un dispozitiv 
complex alcătuit din cazan și arzător, ne 
declară Petre Milu. Am explicat acest lu
cru șl celor care mi-au telefonat sau m-au 
vizitat acasă cerîndu-mi să le „vînd" se
cretul invenției. Aș fi făcut-o cu plăcere 
dacă dispozitivul ar fi fost brevetat și 
fabricat de o unitate specializată. Con
strucții care folosesc focul nu pot fi rea
lizate artizanal de către orice amator. în 
prezent mi-am propus să automatizez in
stalația, astfel incit arderea să sS auto
regleze în funcție de trei parametri : pre
siune barometleă; umiditate și tiraj. 
Observații îndelungate m-au obligat să 
constat că arderea se îmbunătățește, para
doxal, în condiții de umiditate, cînd se 
poate reduce sensibil consumul de carbu
rant. Este vorba, cred, de un proces de 
ionizare. Nu este numai părerea mea. In 
concluzie : după perfectarea instalației o 
voi prezenta spre brevetare, ceea ce va 
permite construirea ei de serie.

Cînd vor începe să funcționeze motoa
rele ? Cînd se va da startul probei de 
foc ?

Din explicațiile lapidare ale interlocu
torului nostru am înțeles că primele testări 
la cald (pe standul de probă) vor începe 
la începutul acestei veri, deci la termenul 
fixat. Evenimentul va constitui, speră, un 
moment de referință în istoria motoarelor 
cu ardere internă concepute în țara 
noastră. îl vom prezenta cum se cuvine și 
în paginile revistei noastre.

LIVIU TIMBUS a

biogaz ! Am nevoie de energie ca de 
soare! Văd ce se întâmplă în lume și caut 
să găsesc soluții. Sînt conducătorul acestei 
unități, de foarte — foarte multe milioane, 
și nu pot sta cu miinile în sin. Nu 
vreau s-o iau pe calea bătută cam de 
toți : ne plac căutările, iubim noul in 
gindirea originală etc. Am pur și simplu 
nevoie de energie ! Și am obținut-o. Ui
tați : eontoarul a înregistrat, de cînd 
funcționează stația de biogaz, peste 1 400 
mc consumati. Cantina va folosi această 
energie obținută aproape pe nimic. 
Inginerul Traian Rusu a și organizat o 
echipă cu care a construit stația. Nu la 
mijloace materiale ar fi putut să apară 
riscul la care v-ați referit, ci la func
ționarea instalației. în încercarea de la 
Periș, să fiu scuzat că o spun, n-am 
avut încredere. Și nu numai eu... Con
sider că s-a făcut doar un pas și că sta- 
ția-pilot, de care dispunem, constituie 
primul pas spre ceea ce intenționăm să 
obținem, poate chiar în 1981, adică ma
rea producție de biogaz, de Pe urma 
căreia să înregistrăm importante econo
mii și o independentă energetică.

într-o altă comună, Gropeni, din ace
lași județ Brăila, la Asociația economică 
intercooperatistă de creștere industrială 
a porcilor, doctorul veterinar Constantin 
Ciupală vădește aceeași preocupare pen
tru obțmerea...independentei energetice.

— Cotele de combustibil au fost co
rectate și, in prezent, dispunem de can
tități insuficiente. Față de riscul de a 
înregistra îmbolnăviri grave la animale, 
față de cheltuielile enorme pentru achi
ziționarea medicamentelor (multe sute 
de mii de leL^anual), mi se pare mult 
mai redus „riscul" de a decide construi
rea unei instalatii de biogaz. după mo
delul inginerului Buleci, mai ales după 
ce am văzut-o pe cea de ța Brăila. Am 
avansat în această acțiune și așteptăm 
etapele firești ale proiectului, avizărilor 
și așa mai departe Echivalentul celor 
9 mii mc de biogaz, de care avem ne
voie zilnic, este de 7 tone petrol. Deși 
ne înscriem sub norma de mortalitate 
legală, știu că putem încă să coborîm cu 
25—30 de procente sub această limită, 
ceea ce înseamnă că vom da în plus 
statului circa 350—400 tone de carne, 
anual. Adică încă 5 milioane și jumătate 
de Iei, Intre a sta cu miinile în sin și 
a acționa, am preferat varianta ultimă. 
Am fost înțeleși și sprijiniți și de către 
Direcția generală agricolă a județului 
Brăila și de către filiala băncii, așa in
cit, foarte curînd, sper, vom avea insta
lația și energia căutată.

Așadar, inginerul Buleci „s-a repro
filat" pe biogaz 1? Să-i urăm, firește; 
spor la lucru în noul domeniu, fără ca 
asta să ne împiedice să ne manifestăm 
rezerva fată de faptul ■ că, prea ușor, a 
renunțat la regenerarea arborilor cotiți. 
Nu cumva, ne întrebăm și-1 întrebăm, 
s-a dat prea repede bătut ?!

EMANUEL VALERIU S

La Institutul național de metrologie

Invenția câ stare de spirit
Dacă metrologia e, pe de o parte, com

partiment al fizicii și, pe de alta, totali
tatea activităților privitoare la măsurări, 
la etaloane, la aparate și instrumente de 
măsură, precum și la folosirea acestora în 
economie, asta înseamnă că Institutul 
național de metrologie se ocupă chiar cu 
astfel de treburi. El e, apelînd la o me
taforă, un fel de stat major în domeniul 
măsurărilor celor mai diverse, un fel de 
instanță supremă în materie și nimic nu 
mișcă în aria aceasta fără ca specialiștii 
de la I.N.M. să știe si să avizeze.

înainte de a fi ce e, Institutul național 
de metrologie e, firește, un loc de muncă. 
Ba încă unul de elită ținînd cont de fap
tul, ales nu tocmai la întâmplare, că mai 
bine de 3 sferturi din producția unității 
are la bază invenții și idei proprii, capa
bile să realizeze, numai în 1980, o econo
mie valutară de 15 milioane de lei. Cînd 
zice, nu fără justificată mîndrie, că cea 
mai mare parte din cele. 200 de aparate 
produse aici se sprijină pe brevete origi
nale, gîndite și transpuse în practică pe 
șoseaua Vitan Bîrzești, directorul institu
tului, inginerul Ion Iscrulescu, își respectă 
funcția și profesia, adică e foarte exact. 
Au fost, la început, cîteva invenții esen
țiale, transformatorul de raport, divizorul 
inductiv, altele, după care ele au fost 
completate, obținîndu-se aparate cu per
formanțe înalte, competitive pe plan 
mondial. Comparatoarele de curent alter
nativ, de pildă, au ajuns să fie recunos
cute ca etaloane în multe țări. Bulgaria, 
Cehoslovacia, Ungaria etc., iar divizoarele 
inductive de tensiune s-au bucurat de 
aceeași prețuire, produsele realizate aici 
cîștigînd poziții avansate pe piețe dintre 
cele mai pretențioase, fiind nu o dată pre
ferate celora oferite de firme renumite, 
ca „Tettex" din Elveția, „Guilldine" din 
Canada, „Tinsley" din Anglia.

Aproape că nu există om în institut, 
completează directorul Iscrulescu, care să 
n-aibă un brevet de invenție. Neîncreză
tori, meseria ne-a învățat să fim așa, îl 
verificăm, dar călcăm, cu stîngul. Șef al 
colectivului de curent alternativ, ingine
rul Radu Soviani poate nu doar să arate 
un brevet, ci chiar să deschidă o expozi
ție, căci are 14 invenții omologate în cei 
18 ani de cînd lucrează aici. Aici e numai 
un fel de-a zice, întrucît actuala clădire a 
institutului s-a dat în folosință abia în 
1970, Soviani muncind în I.N.M. din 9 ia
nuarie 1963, dată la care unitatea funcțio
na în. alt local. Acela era plasat, e adevă
rat, în centrul Capitalei, dar condițiile 
nici nu se compară, pe timpul acela, își 
aduce aminte Radu Soviani, fiind nevoie 
să muți un cuier ca să poți lucra la un 
aparat. Pus să aleagă un brevet din cele 
14, ezită. Toate i se par importante, poate 
că și sînt, dar cel mai aproape sufletește, 
chiar așa zice, sufletește, îl simte pe cel 
intitulat „Metodă de măsurare a puterii 
active și comparator termoelectric", în 
jurul căruia se învîrte și teza sa de doc
torat, la care mai are puțin. Fără a intra 
în amănunte, să .notăm că, în tehnica mă
surării mărimilor electrice, cele mai 
exacte calcule le permite curentul conti
nuu, ale cărui etaloane merg cu precizia 
pînă în imediata apropiere a absolutului. 
Curentul . alternativ neavînd etaloane la 
fel de precise, s-a impus necesitatea re
alizării unor instalații de compara
re, capabile să transforme măsurăto
rile dintr-un curent in celălalt,, numai că 
instalațiile respective, cumpărate pînă nu 
demult din Canada șl S.U.A., costau cît 
nu făceau, un singur element ajungînd la 
sute și sute de dolari. Radu Soviani și-a 
pus mintea la contribuție și, fără ca po
vestea să fi fost așa de simplă, a înche
gat aceeași instalație din elemente de 
transfer uzuale, păstrîndu-i exactitatea, 
dar ieftinind-o considerabil. Ce costa, în 
valută; o mie de dolari, cOstă azi 50 de lei 
și toată lumea e, cum se zice, mulțumită, 
în ceea ce privește instalația, ea se află 
la I.N.M. în microproducție. S-au realizat 
pînă acum 40 de bucăți, care au adus o 
economie de peste 3 milioane de lei va
lută.

întrebat cum i-a venit ideea. Radu So- 
viani tace. I-a venit și gata, acceptă în- 
tr-un tîrziu, convins că, intr-o invenție, 
ideea e, de regulă, lucrul cel inai simplu. 
Mai complicate sînt zilele si nopțile în 
care ea devine realitate. Zile de cîte 
15—16 ore, nopți albe, cînd se muncește 
nu cu ochii la ceas, ci cu ochii la geam, 
să vezi cînd se naște lumina. Așa a apă
rut, cu efort și sudoare, „Metoda de măsu
rare", așa au apărut și celelalte invenții, 
între care, mai alegem una, „Metodă de 
optimizare și compensare și transforma
tor de măsură de curent", brevet mai nou, 
74 338/1980. Pe temeiul ei, s-a pus Ia punct 
un transformator etalon ale cărui erori 
de curent sînt de 0,001 la sută, față de 
transformatoarele clasice precizia crescînd 
de 5 ori. Asta în condițiile în care con
sumul de cupru, material pretutindeni 
deficitar, e redus la jumătate.

Soviani face parte dintre „veteranii" 
institutului, deși șeful colectivului de cu
rent alternativ e bărbat sub 50 de ani. A 
intrat în I.N^M. odată cu actualul direc
tor și cu încă cîțiva specialiști, doctorul 
inginer Aurel Miilea fiind unul dintre ei. 
Iscrulescu, Soviani, Miilea și-au făcut, zi 
de zi, datoria, dînd mereu exemple de 
hărnicie și devotament, la lumina căro
ra s-a călit și s-a afirmat generația mai 
tânără. ,Eugen Popa, de pildă, absolvent 
din 1969 al Facultății de electronică, el 
însuși inventator de elită, autorul unui 
recent brevet, „Amplificator selectiv de 

joasă frecvență", 73 268/1979, care a deschis 
un drum nou și îndrăzneț. în materie. Im 
tegrat sută la sută, compus din elemente 
ieftine și uzuale, „amplificatorul Popa" 
implică manoperă puțină și ușurință în 
exploatare, fiind foarte solicitat. Aparatul 
e. spurr specialiștii, excelent, inventatorul 
lui e, în schimb, sfios ca o fecioară, o 
discuție cu el fiind ștăpînită de multe și 
prelungi tăceri. S-a învățat să asculte, 
glumește careva, căci soția sa e violonce
listă și, acasă, repetă mereu. Eugen Popa 
pare să fie victima unui paradox. Mem
bru al colectivului de frecvențe înalte, 
condus cu competență și echilibru de Au
rel Miilea, el mai are o invenție prețioa
să, „Oscilator de joasă frecvență", 72639/ 
1979, tot în domeniul frecvențelor joa
se ! Oricum ar fi frecvențele, se încu
meta inginerul Popa la o maximă, munca 
trebuie să fie la fel, perseverentă și pă
timașă, îl auzim și n-avem altă soluție 
decît să-l dăm dreptate.

Aflînd că-1 cheamă Simion Prună, am 
fost tentați să credem că omul din fața 
noastră, inginer și inventator, cu faculta
tea absolvită în 1971, s-a născut la Pi
tești ? ! Nu s-a născut acolo, ci în comuna 
Mîndra, lingă Făgăraș. Are cîteva bre
vete, între care așa-zisul „Reactometru", 
realizat în cadrul mai larg al unui colec
tiv, soarta mai tuturor brevetelor obținu
te la I.N.M. E, rezumînd, un aparat elec
tronic destinat, în principal, medicinei, el 
măsurînd timpul și viteza de propagare 
a unei variații de impedanță dermală 
provocată de stimuli exteriori. Măsurînd 
parametrii asocjâți reflexului electroder- 
mal, reactometrul adună date prin inter
mediul a două perechi de electrozi, fixați 
prin aplicarea în palmă sau pe talpă, d' 1 
medicului importante informații privi' 
re la oboseala, starea de stress, hiperc.. ■ 
citația subiectului. El poate deveni, lesne 
de dedus, un util instrument de lucru în 
testarea bolnavilor, în unele maladii pro
fesionale, de pildă, .dar și a oamenilor 
sănătoși, oferind date cu privire la capa
citatea acestora de a conduce, luăm cîte
va exemple, un automobil, o locomotivă, 
un avion etc. Zicem că el poate deveni 
pentru că, din păcate, pătrunderea apara
tului respectiv în spitale, laboratoare, 
școli de șoferi și așa mai departe întîrzie 
nejustificat, deși interesul pe care l-a 
stîrnit, între altele la un simpozion inter
național ținut în Italia, la Padova, a fost 
dintre cele mai mari. Firește, nu-i treaba 
celor de la I.N.M., aceștia au pus la punct 
4 exemplare, producția de serie însă tre
nează și, din acest punct de vedere, in
ginerul Prună n-are motive să fie vesel. 
Să sperăm că va avea, cît mai curînd.

Institutul național de metrologie e pre
sărat, cum spuneam, cu inventatori. Ca
mera și inventatorul, cum glumea ingine
rul Soviani, gluma aceasta fiind pe jumă
tate adevărată. Iată, 2 fizicieni, Gheorghe 
Ispășoiu și Amedeu Seucan, sînt autorii 
„Spectrometrului cu absorbție atomică", 
instalație complexă, altădată cumpărată 
din străinătate pe bani grei. Aplicabil în 
metalurgie, în geologie, în medicină "1 
asigură o analiză spectrală exactă și 
pidă, fiind un fel de „sită" atomică a 
minereurilor, de pildă. Prototipul e gata, 
producția de serie urmează să fie abor- 

..dată la I.A.U.C. Alte nume, inginerii Leon 
Rădoi și Ilarie Buzdughină, alte invenții 
de marcă, „Defazor în cuadratură cu mo- 
did variabil" și „Schemă pentru măsura
rea raportului de transformare", am
bele din 1980, permițînd realizarea 
unor punți de curent alternativ pînă 
mai deunăzi aduse din import, alte dovezi 
că lă I.N.M.. pe șoseaua Vităn Bîrzești, 
la o aruncătură de băț de apa Dîmbovi
ței, meseria de metrolog se confundă cu 
cea de căutător al noului. Lupta aceasta, 
de a iscodi și a găsi noul, bătălia aceasta, 
pentru o nouă calitate a muncii, n-au fost 
și nu sînt, desigur, simple. Ele au însă 
aici, la Institutul național de metrologie, 
cîștig de cauză, după cum am încercat să 
arătăm. Asta și pentru că, înainte de a fi 
ce e, institutul e un loc de muncă în care 
verbul a inventa e la el acasă și la ordinea 
zilei. .

OVIDIU 1OANIȚOAIA ■

AUREL BOLEA— „Tinerețe"
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SĂ GÎNDIM CU CAPETELE NOASTRE

Mai ales astăzi, petrolul 
trebuie scos la suprafață

— Tovarășe Constantin Sîrbu, sînieți 
geologul șef al Trustului petrolului din 
Ploiești. Mi-ati fost recomandat ca un 
vechi și foarte bun petrolist. De cînd lu
crati ca geolog petrolist ?

— Din 1951, de la terminarea Facultății 
de geologie. La început am fost geolog la 
schelele Tîrgoviște și Dragomirești, apoi 
Ia Trustul Tîrgoviște. Din 1967 lucrez la 
Trustul petrolului Ploiești.

— Multi dintre noi ne-am imaginat geo
logul ca pe un solitar care cutreieră țara 
cu un rucsac în spate, culege roci și din 
cînd în cînd face descoperiri. Această ima
gine romantică este eu siguranță depășită. 
Vreți să ne faceți un portret al geologu
lui de astăzi ?

— Geologul de astăzi lucrează în echipă. 
Are la îndemînă aparatură și metode mo
derne de investigație, se bazează pe' expe
riența și cunoștințele acumulate de geo
logii dinaintea sa. Activitatea geologului 
petrolist se desfășoară sub semnul urgen
ței. Economia are nevoie de titei, pe care 
noi sîntem datori, dacă acesta există, să 
irl punem la disuozlție.

— Deci, odată cu descoperirea unui ză- 
eămînt, activitatea geologului nu este con
siderată terminată.

— Exact. Activitatea de cercetare și pro
iectare a sondelor este o activitate conti
nuă și are drept scop asigurarea dezvol
tării viitoare. întocmirea programului de 
lucru a unei sonde și urmărirea realizării 
lui este de asemenea o activitate continuă, 
înainte, la începuturile extracției și chiar 
mai aproape de zilele noastre, cînd teh
nica forării și a investigării nu erau atît de 
avansate, sondele se forau la cîteva sute, 
de metri. Cele mai adînci mergeau oină 
la 2 500 de metri. Astăzi se merge pînă la 
6 000—7 000. O sondă de mare adîn cime 
costă 50—60 milioane de lei.

— Vreți să ne arătați cine își aduce 
loriul Ia descoperirea unui nou zăcămînt 

care sînt preocupările actuale în acest 
domeniu de investigare ?

Prin prospecțiuni seismice artificiale, 
.provocate, întreprinderea de prospecțiuni 
geologice și geofizice execută cartarea 
geologică, profile geologice fizice, care 
urmează să fie interpretate geologic. Este 
o primă indicație pe care o avem. Locul 
in cârje se poate găsi țiței trebuie să înde
plinească anumite condiții. Trebuie să 
existe un strat nisipos, poros, care să aibă 
o formă boltită, închisă, să fie asigurată 
prinderea și închiderea zăcămîntului. Noi 
a numim „caocană".

— Bănuiesc că pînă Ia plantarea unei 
sonde de exploatare mai este cale lungă.

— Cercetarea fizică stabilește imaginea 
structurală și depistează stratul care poate 
conține țiței. Apoi trebuie stabilită mări
mea și întinderea zăcămîntului. Prin son
da de explorare se face o cercetare de 
extracție. La forare se fac cercetări prin 
probe de sită, prin luare de carote meca
nice și probe de producție în gaură netu- 
bată.

—- tinde mai găsiți petrol, acum, după 
mai bine de o sută de ani de exploatare 
și cercetare 7

— Zona flișului carpatic este Incomplet 
cercetată. Stratele geologice sînt frămîn- 
tate și cu acces greu. S-a găsit țiței în 

aturile de mare adîncime : oligocen și 
.tacic, uneori chiar sub exploatările 

existente. Un sfert din planul de cerce
tare este la mare adîncime. La sfîrșitul 
cincinalului, forajele la mare adîn- \ 
cime vor avea o pondere de 40 la sută. 
Am reușit să extindem zăcămintele de la 
Tîrgoviște. Bucsani. Drăaăiești. Mălă- 
iești. Păcureț. Copăceni. Filipești. Prin 
mărirea factorului final de recuperare, 
am găsit petrol în chiar vechile zăcămin
te. care prin metodele primare de ex
ploatare dăduseră tot ce puteau da, adi
că 25—30 la sută.

—■ Se vorbește mult despre creșterea 
acestui factor. înseamnă că se as*eap*ă 
de la el noi și importante cantități de 
țiței.

— Cînd este atîta nevoie de țiței, nu 
ne putem permite să-l lăsăm în pămînt. 
Și aici geologii au multe de făcut. îna
inte de a se trece la măsuri, se face o a- 
naliză completă a zăcămîntului. Se sta
bilește presiunea inițială și finală, satura
ția în țiței sau gaze, compoziția și natura 
straturilor care conțin țiței și a straturi
lor acoperitoare.

— Care, este cauza că nu s-a putut ex
trage decît un sfert din cantitatea de țiței 
conținută în strat ?

— Țițeiul aderă la bobul de nisip. La 
zăcămintele cu presiuni foarte scăzute si 
cu un grad avansat de degradare, țițeiul 
devine vîscos. aproape solidificat șl nu 
mai intră în pompă.

— Care sînt metodele de mărirea facto
rului fina! de recuperare ?

— Se sapă sonde suplimentare. în afara 
conturului sau în conturul zăcămîntului, 
în care se fac iniectii cu apă. cu poli
meri sau cu soluții micelare care împing 
țițeiul în sonde. Injecțiile ciclice cu a- 
buri sau cu gaze fluidizează țițeiul. Cînd 
efectul dispare, se face o nouă injecție: 
Se utilizează chiar combustia subterană. 
Printr-o sondă suplimentară, se introdu
ce un arzător care fluidizează țițeiul.

— în activitatea dumneavoastră, inter
vin situații limită, situatii deosebite ?

— Uneori, din cauza alunecărilor de te
ren sau a seismelor se rupe coloana 
sondei. La amplasarea unei sonde avem 
în vedere aceste posibilități și căutăm să 
le evităm. Amplasarea sondelor o fac 
geologii.

OPREA GEORGESCU ■
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Veninul de albine: a
................ .. .... ...................... -—■„ -rBJ

Remediu complex de tradiție milenară
La noi, veninul de albine este folosit în 

scopuri terapeutice în cadrul Sectorului 
medical de apiterapie (București, 
str. C.A. Rosetti 31), unde funcționează 
și un cabinet de tratamente destinat în 
exclusivitate acestui scop. Aici lucrează 
doctorul Alexandru Partheniu, unul din
tre puținii specialiști ai acestui nou do
meniu al medicinel curative și din păcate: 
singurul care, în țară, studiază eficacitatea 
tratamentului de mai bine de 30 de ani, 
anterior fiind citate rezultate în acest 
sens de către prof. dr. Păunescu-Podeanu.

— Cum s-a născut ideea și apoi pasiu
nea pentru cercetarea și folosirea veninu
lui de albine ? .

— După absolvirea Facultății de medi
cină din București, in 1943 activitatea de 
medic curant, desfășurată o vreme Ia 
țară, m-a pus în legătură cu cei care uti
lizau în mod empiric inoculările cu venin 
de albine. Am putut constata, astfel, 
unele efecte curative ale înțepăturilor de 
albine cu toate că, de la caz la caz, o ase
menea practică, efectuată fără suprave
ghere medicală, poate aduce complicații 
dintre cele mai nedorite. Observațiile 
m-au îndemnat să consult literatura de; 
specialitate și apoi, treptat, după înde
lungate studii și cercetări de laborator, să 
încep primele aplicații practice. Rezulta
tele s-au dovedit încurajatoare. Am izbu
tit, de asemenea, să stabilesc contacte de 
interes profesional cu specialiști de 
peste hotare și să particip la mai multe 
congrese și întruniri consacrate proble
melor de apiterapie. In tot acest răstimp, 
ca medic de întreprindere, în provincie 
și Capitală, am utilizat inoculările cu ve
nin de albine pentru tratarea unor boli 
degenerative și ale sistemului nervos. In 
sfîrșit, în ultimii trei ani, am beneficiat 
de un cabinet destinat în exclusivitate 
tratamentelor cu venin de albine. Rezul
tatele dobîndite, în special în această

Aproponturi

0 istorioară
pentru candidați!
la gloria scrisului

...Sînt mai bine de optzeci de ani de 
cînd, undeva, pe o terasă la malul Mării; 
Negre două ciudate personaje — un bă- 
trîn și un încă tînăr scriitor — se odih
neau, iluminați de valuri.

Cu un gest care se vroia (și era) pro
teguitor, bătrînul l-a prins de după umeri 
pe tînăr cu pămîntia-i mînă osoasă 
rostind :

— „Piesele lui Shakespeare sînt proaste, 
dar ale dumitale și mai proaste !“

Și neprimind nici un răspuns, a con
tinuat :

— „Scumpul meu prieten, te rog, nu 
mai scrie drame !“

Iată un episod care ar fi putut provoca 
„sfîrșitul" literaturii. Ori care, dimpotrivă, 
hrănește ambițiile veleitare.

Bătrînul — să nu uit — se numea Lev. 
Tolstoi.

ultimă perioadă, prezintă toate argumen-, 
tele pentru extinderea tratamentului și 
în cadrul altor așezăminte medicale. Evi
dent, acest lucru implică formarea preala
bilă a cadrelor medicale de specialitate. 
Personal — și mă bucur că pot să declar? 
acest lucru prin mijlocirea revistei Fla
căra — aș participa cu plăcere și pasiune 
la instruirea mai tinerilor mei colegi,’ 
dacă o asemenea acțiune s-ar desfășura 
într-un cadru organizat și sub tutela unuț» 
for de specialitate.

— Care este compoziția veninului de 
albine și cum acționează el la nivelul or
ganismului uman ?

— Substanța are o compoziție biochi
mică complexă. în stare proaspătă se pre
zintă sub forma unui lichid gălbui, trans
parent, cu gust amar și miros specific. 
Investigațiile de laborator au dus la iden
tificarea unor principali factori bioactivi : 
mellitina 50%, apamina 2%, fosfolipaza A 
12%, cardiopep, 0,7%, peptida de degranu- 
lare a bazofilelor 2%, hialuronidoza 3%, 
histamina 1%. minimina. Presonai am 
folosit șl folosesc în tratamente veninul 
proaspăt și nu extractele sau derivatele; 
din această substanță. Administrarea ve
ninului este pregătită prin anestezie lo
cală, iar înțepăturile sînt aplicate în mod 
repetat în același loc pentru a se obține 
și un efect de imunizare locală, situație 
binecunoscută, dealtfel, și de apicultori. 
Modificarea reactivității reflexe a orga
nismului face posibilă, după un timp, și 
aplicarea înțepăturilor fără nici o aneste
zie prealabilă. Mai doresc să arăt în 
această ordine de idei că prin localizarea 
inoculărilor pe zone reflexogene se poate 

obține, deopotrivă, și creșterea eficacității 
tratamentului chiar în situația în care se 
utilizează doze de venin mult mai reduse 
decît cele raportate de alți medici. în le
gătură cu acțiunea veninului de albine e 
cazul, cred, să amintesc în primul rînd că 
mellitina, fosfolipaza A și apamina ac
ționează fie ca factori de excitație, fie ca 
factori de inhibiție pe întreaga structură 
a sistemului nervos, de la scoarța cere
brală și pînă la ganglionii neurovegetativi. 
Odată cu obținerea imunizării, efectul 
principal este cel de regularizare și dimi
nuare a hiperreactivității inervației sim
patice. Este vorba de o modificare de tip 
contrar celei produse de stressurile 
psihice, fapt pe care l-am verificat și prin 
probe electrofiziologice. în același timp, 
acest efect neurovegetativ contribuie la 
combaterea unor stări de spasme circula
torii, adăugîndu-se efectelor directe pe 
care Ie are veninul de albine asupra va
selor sanguine. Mai trebuie apoi să notăm 
efectul veninului în stimularea impor
tantă și durabilă a axului neuroendocrin 
hipotalamo-hipofizo-suprarenalian, stimu
lare urmată de creșterea secreției de hor
moni suprarenali cunoscuti pentru efec
tele lor antiimflamatorii și antialergice.

De curînd, cercetări complexe efectuate 
asupra cardiopep-ului, component al ve
ninului de albine, au condus, în Statele 
Unite, la o comunicare deosebit de im
portantă : substanța demonstrează efecte 
tonice cardiace și antiaritmice. S-a mai 
stabilit experimental că, totodată, veninul 
de albine are efecte antitrombotice prin 
acțiuni de inactivare a tromboplastinei și 
de activare a fibrinolizei. în sfîrșit, în 
sîngele apicultorilor sănătoși și obișnuiți 
cu venin de albine, au fost identificate 
proporții înalte ale imunoglobulinei IgG, 
deci a unui factor cu funcții de anticorp.

— Ce boli se pot trata prin inoculări cu 
venin de albine ?

Iar tînărul, Cehov...

M-am gîndit la istorioara aceasta atît 
de blîndă și nevinovată încît — nutrind 
nesăbuita ambiție de a deveni componist 
de literatură — îți vine să abandonezi 
urgent penița Klaps și călimara, oferin- 
du-te unor munci cu mai scăzute primej
dii de iradiere radioactivă.

Dar... paradoxal, am căpătat mai apoi 
curaj. Mi-am zis că și geniul se poate 
rosti cu zeiască nedreptate (cine ne-a 
propus teoria relativității ?), că niavem a 
ne mîhni prea tare cînd într-un îndrep
tățit elan șoricesc nu-mai-știu-care domn 
Nimeni se nevoiește să ne perforeze pe
reții corăbiei de hîrtie...

Mi-am mai spus că literatura se face 
în afara marilor, sonorelor „sentințe" 
(care sentințe sînt bune doar în litigiile 

domestice), dincolo de răsunetul edictual al 
lexicoanelor, (semănînd adesea cu litera
tura autorilor de definiții enigmistice) și, 
mai ales, dincolo de conveniențele modei 
și modelelor.

...Găsesc într-o carte cu ghicitori una, a 
tocului de scris, pe care mi-o propun și 
ți-o propun la rîndu-mi, iubite cititorule, 
ca pe o teribilă, sîngeroasă dar adevărată 
metaforă a scrisului :

Tale-mi capul,
Scoate-mi limba, 
Dă-mi să beau 
Și să-ți vorbesc ! 

Metafora scrisului 7 A scriitorului ?

GHEORGHE TOMOZEi ■

— După opinia mea, pentru a înțelege 
efectele tratamentului cu venin de albine 
trebuie să avem tot timpul în vedere 
funcțiile circuitelor cibernetice din cadrul 
organismului nostru, iar aceasta paralel 
cu înțelegerea ființei umane ca sistem, 
deci ca un întreg organizat. Tot un ase
menea punct de vedere stă și la înțele
gerea indicațiilor medicale privind admi
nistrarea veninului de albine. Acesta a 
dovedit o notabilă eficacitate terapeutică 
în tratarea diferitelor forme ale reuma
tismului, inflamatorii sau degenerative, 
precum și în tratarea a diferite nevrite și 
nevralgii. Inoculările cu venin de albine au 
dus de asemenea lâ frînarea evoluției sau 
ameliorarea următoarelor maladii : arte- 
riopatii de tip aterosclerotic inclusiv ten
dința la tromboză ; tromboflebite, nesu
purate, hipertensiune arterială neviscera- 
lizată, astm bronșic, sindrom migrenos. 
După alți autori, lista ar mai cuprinde și 
tratarea sindromului Meniere, a hiperti- 
roidismului și chiar a psoriazisului.

— Cititorii noștri vor fi, credem, inte
resați să afle în ce măsură, prin aseme
nea tratamente, se favorizează vindecarea 
sau ameliorarea maladiilor enumerate.

— Pentru a vă răspunde, voi aminti 
pentru început un exemplu oferit de lite
ratura de specialitate. Astfel, pentru un 
total de 3 478 de persoane tratate (afec
țiuni reumatismale, arteriopatii oblite- 
rante periferice, nevrite și nevralgii și hi
pertensiune arterială) eficacitatea terapiei 
cu venin de albine (administrat prin în
țepături de albine sau soluții injectabile 
și fără tratamente asociate) a fost de 60% 

și de 70% în nevrite și nevralgii AI doi
lea exemplu se referă la experiența per
sonală și are în vedere un număr de 1 600 
de bolnavi tratați pentru aceleași boli, dar 
numai folosindu-se venin de albine 
proaspăt și o prealabilă anestezie intra- 
dermică. Din totalul acestor pacienți, 70% 
au fost tratați înainte de 1975, iar efica
citatea a fost de circa 50%. In ultimii ani 
printr-o localizare reflexogenă mai bine 
sistematizată și prin anumite asocieri te
rapeutice, eficacitatea generală s-a ridicat 
la circa 80%.

— După cît timp pacientul simte re
zultatele benefice ale tratamentului ?

— In general după prima serie de 
300—400 de înțepături de albine, în 
ritmul de 10—12 albine pe săptă- 
mînă în două ședințe de aplicații. Evi
dent, acest tratament este caracterizat 
printr-o fază inițială de adaptare a orga
nismului, de administrare progresivă a 
veninului de albine. Cei mai mulți din
tre pacienți! mei au urmat între 2—4 serii 
de aplicații. Am de pildă și acum în tra
tament o pacientă căreia, pentru o arte
rită bilaterală asociată cu o spondiloză, 
i-am aplicat în ultimii 15 ani cîte 250—300 
de albine în fiecare an. Această pacientă 
care la început nu putea parcurge mai 
mult de 40 metri fără claudicație a ajuns 
după primii trei ani să parcurgă 2—3 ki
lometri fără crampe musculare. Mai amin
tesc 10 cazuri de poliartrită reumatoidă și 
trei cazuri de spondilită anchilopoetică 
care se dovedesc mult ameliorate după 
2—3 serii de aplicații; în cazurile de spon
diloză, ameliorările evidente și durabile 
sînt de ordinul sutelor. Dar despre efica
citatea acestei terapeutici sînt mult mai 
îndreptățiți să vă vorbească foștii și pre- 
zenții pacienți ai cabinetului de trata
mente cu venin de albine.

In încheierea discuției, interlocutorul 
nostru a ținut să ne reamintească dorința 
sa de a acorda informație de specialitate 
mai tinerilor colegi de breaslă care ar 
dori să învețe tehnica necesară acestui 
domeniu al apiterapiei. Dorința și propu
nerile doctorului Alexandru Partheniu 
ni se par cu atît mai îndreptățite cu cît 
avem în vedere faptul că, la ora actuală, 
cabinetul din str. C.A. Rosetti nu poate 
acorda îngrijire medicală unui număr mai 
mare de 30—40 de persoane.

Iată în continuare cîteva opinii împăr
tășite redacției noastre de către cinci din 
foștii și actualii pacienți ai doctorului 
Partheniu.

Diogene Ionescu (medic) : „E mai bine 
de un an de cînd folosesc inoculările cu 
venin de albine pentru tratarea unei 
artroze coxofemurale avansate (caracteri
zată și prin diminuarea cartilagiului). Am 
asociat tratamentului și injecții cu Suma? 
Ion. Am făcut, de asemenea, gimnastică 
medicală și am urmat un tratament in
tensiv cu vitamine. Mă simt mult, mult, 
mai bine, astfel că nu mai sînt candidai 
la intervenție chirurgicală".

M.D. (inginer) : „Sînt în tratamentul 
doctului Alexandru Partheniu de trei ani. 
Sufăr de o arterită obliterantă care îmi 
dădea crampe musculare după 30—50 me
tri de mers. Am început să mă simt mal 
bine după aproximativ 80 de albine. în 
prezent pot merge bine fără probleme 500 
de metri și pot chiar să și alerg. Culoare.! 
eplteliului (albă cu doi ani în urmă) a 
revenit la normal, iar oscilometria a cres
cut de la zero la 0,9. N-am folosit altceva 
în afara inoculărilor cu albine".

M.B (medic pediatru) : „Tratamentul CU 
venin de albine mi-a folosit enorm. Reu
matismul cronic poliarticular a dispărut 
aproape cu totul. Au dispărut durerile, 
amețelile, starea de parestezie".

Niculae Dragomir (inginer) ; „Cînd 
m-am prezentat la cabinetul doctorului 
Partheniu sufeream de o arterită oblite
rantă dreaptă, care mă împiedica să 
parcurg, fără dureri și crampe musculare, 
mai mult de 30 de metri. Mai mulți me
dici mi-au spus că trebuie să mă operez. 
Am început tratamentul cu venin de al
bine și numai după o lună am putut să 
merg binișor 100—200 de metri. în răs
timpul ultimilor trei ani mi s-au făcut 
aproximativ 1 000 de inoculări. Am mai 
făcut vara mofete la Covasna. Acum 
merg fără probleme".

Olimpia Livescu s „în 1958, în urma 
unui consult, mi s-a pus diagnosticul de 
arterită obliterantă. Am fost de mai multe 
ori spitalizată și mi s-au aplicat doze ma
sive de Reverin, Padutin, Papaverină, 
Miofillnă, diverse vitamine etc. Cu toate 
acestea oscilometria la ambele gambe a 
scăzut progresiv la zero. Am început tra
tamentul cu venin de albine în 1965 cînd 
mi s-au aplicat 250 înțepături de albine în 
doze progresive pînă la 15 înțepături pe 
doză. Rezultatul a fost uluitor : chiar în 
cursul acestei prime serii de înțepături 
crizele de claudicație au dispărut treptat, 
iar indicele oscilometric s-a ridicat la va
lori de 8,5—0,8. De atunci au trecut 
aproape 16 ani. în tot acest răstimp am 
continuat tratamentul cu venin de albine, 
în prezent merg kilometri întregi fără 
nici o jenă. Menționez, de asemenea, că 
tratamentul mi-a ameliorat simțitor și o 
spondiloză cervicală. Am mai folosit in
jecții cu vitamine, cu extras liofilizat de 
țesut embrionar și am făcut cure balneare 
la Covasna".

LMU TIMBUS H
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ONORATĂ INSTANȚĂ A MORALEI

Un proces de conștiință a minat
(Urmare din pagina 1) 

fncadrații șantierului. Ii numește într-o 
notă către Direcția muncii. Printre ei fi
gurează și Corneliu Bulboacă, cel pe care 
in secvența precedentă l-am lăsat încă în 
picioare. L-a cunoscut cu puțin timp în 
urmă. L-a tratat la început cu conside
rația cuvenită fratelui mai mic al unor 
prieteni de pe vremea cînd era secretar 
de consiliu. Mai tîrziu află tocmai de la 
aceștia că fratele lor mai mic este un ins 
neserios, superficial, periculos. Despre 
Corneliu Bulboacă îi vorbește si inspecto
rul cu probleme speciale de pe lingă în
treprindere. Tînărul a fost văzut prin ca
fenele cu șeful șantierului, cu contabilul 
șef și prietenii acestuia. Deși nu are for
me de încadrare, este totuși pontat. Sin
gur își întocmește fișele de prezentă. 
Conducătorul punctului de lucru l-a re
clamat de mai multe ori. E mincinos, in
sidios, de profesie corupător. Nu e exclus 
să-i aibă la mină pe cei cu care bea. Fii 
atent, conchide inspectorul, va încerca 
probabil și cu dumneata.

Și acum, Bulboacă șade în fața lui, după 
ce i-a strecurat o mie de lei în sertar. A- 
fară așteaptă un lucrător de miliție și un 
procuror. Dar lacob Serafim nu știe încă 
nimic. Nu știe că în scenariul scris de 
Bulboacă, lucrătorul de miliție și procu
rorul Ilaș, el nu are dreptul să gîndească. 
Gîndurile nu sînt martori. Nici vorbele 
nu sînt martori.

Și totuși gîndește. Mia de lei lăsată 
„prietenește" de Bulboacă este o dovadă 
că frații lui au dreptate suspectîndu-1, că 
inspectorul nu s-a înșelat, că pe șantier 
există cu adevărat reiatii oneroase. Nu-1 
condamnă pe băiatul din fata lui. Din res
pect pentru frații lui. Din revoltă împo
triva celor ce-1 încurajează. Și dacă totuși 
va duce banii conducătorului întreprin
derii 7 N-ar putea constitui ei începutul 
ujlel discuții mai largi 7 Totul se petrece 
în fracțiuni de secundă.z.

în fața biroului. In picioare, Corneliu 
Bulboacă așteaptă supus și îndatoritor. 
„Știu că v-ați întors din concediu, i-a 
spus inspectorului de personal. Eu n-am 
nevoie, de banii ăștia acum, vi-i pot lăsa 
nn timp". Și-a însușit la perfecție arta 
de a se face simpatic și util. Are tot
deauna asupra lui țigări bune pe care le 
oferă amatorilor de lux. Cunoaște o mul
țime de adrese, e pregătit să facă oricui 
un serviciu, să recomande, să obțină ceste 
rînd, să se descurce în orice împrejurare. 
Pe șantier, în virtutea relațiilor de cafe
nea cu cei din conducere, cu toate că nu 
are depusă nici măcar cererea de încadra
re, pînă acum s-a pontat singur, a sfidat 
șeful de echipă care-1 reclama mereu la 
șeful șantierului că minte, chiulește. în- 
șală. Deține un post TESA cu toate că 
nu are pregătirea corespunzătoare, în po
fida legislației privind persoanele cu an
tecedente penale. Cît timp inspectorul de 
personal Serafim lacob a fost în concediu 
a făcut ce-a vrut. Postul respectiv. în rea
litate, nici nu-1 interesează, va declara mai 
tîrziu. Are destule resurse de trai. Tre
buie să se pună la adăpost totuși în fata 
legii împotriva parazitismului. Si ar fi 
reușit dacă n-ar fi acest troglodit de in
spector, pe care-1 știe capabil de orice. 
Nu el l-a denunțat pe prietenul lui. con
tabilul șef 7 Nu i-a venit nimeni de hac 
pînă acum. O va face el.

Mi-a cerut 2 500 lei ca să mă încadreze, 
a declarat la miliție. Eu i-am oferit o 
mie, dar n-a vrut să primească. Nu vrea 
decît fix 2 500 lei. S-a temut că va fi în
trebat de ce nu s-a plîns prietenului' lui, 
șeful de șantier, sau directorului între
prinderii, încadrarea nu o face inspectorul 
de personal, ci conducătorul instituției. 
Au fost înseriati 2 500 lei. de 1 500 a băut, 
mai are 1 000 și rhia se află pe birou. Va 
trebui să dea socoteală de rest, important 
deocamdată este ca inspectorul să pună 
mîna pe bani.

- într-adevăr, mai tîrziu, organele de mi
liție vor alerga mult și bine să recupereze 
restul de 1 500 lei.

3.
Sigur, decide Serafim lacob. banii tre

buie să ajungă la conducere. Nu are ni
mic cu Bulboacă. Un derbedeu, dar tînăr. 
■Grav este că bărbați seriosi sînt induși în 
eroare de un puștan chefliu și ușuratic. 
Are acum dovada că intervențiile lui re
petate pentru măsuri de natură să contri
buie la limpezirea relațiilor de muncă au 
un suport material. Bulboacă nu contea
ză. El îi oferă un argument imbatabil. 
Concret. Atît. Ca să se descotorosească 
de el. scrie' la repezeală o chitanță for
mală. într-un singur exemplar, desigur, 
ca orice lucru formal.

De ce într-un singur exemplar, excla
mă acum cu un aer triumfător procurorul 
șef al județului. Ce valoare are o chi
tanță într-un singur exemplar, neadmi- 
tînd că inspectorul de personal nu voia să 
atribuie nici o valoare acelei chitanțe, si
gur că oamenii din conducerea întreprin
derii nu-1 vor crede nebun ca să ia din 
banii lui o mie de lei și să afirme că i-a 
dat un ins oarecare. Nu așa se procedea
ză. mai afirmă procurorul sef, feproșîn- 
du-i în fapt lui lacob Serafim că la rîn- 
du-1 nu împarte lumea în vînători și vî- 
nați. Că n-a fost suficient de îndemînatic 
pentru ca din vînat să devină vînător.

Iar în ce privește gîndurile inspectoru
lui. își continuă demonstrația procurorul 
șef, ele trebuie dovedite, nu afirmate. Nu,

Legea ne apără, s-o cunoaștem, s-o respectăm

susținem noi. Cînd dai un om onest; fără 
pată, pe mîna unei haimanale, fără ca să 
prevezi toate reacțiile posibile ale aces
tuia, el nu are alți martori în afară gîn- 
durilor sale. Dar despre aceste lucruri 
vom mai discuta.
4.

Cu chitanța în mină, Corneliu Bulboacă 
o zbughește pe ușă. în urma lui apar lu
crătorul de miliție și procurorul Bas. Sînt 
chemați martori. Spre stupefacția colegi
lor de muncă. lacob Serafim părăsește în
treprinderea sub stare de arest.

Tăvălugul flagrantului a început să se 
rostogolească si se pare că nimic nu-i 
poate sta în cale. Nici chiar rezultatul 
percheziției care consemnează o locuință 
modestă, fără valori, fără cecuri, fără lu
cruri costisitoare. S-ar fi putut deduce de 
aici desigur, coroborat cu faptul că lacob 
Serafim nu este nici risipitor, nici băutor, 
că nu poate fi vorba de o obișnuința a 
mitei, că bănuiala nu are un suport fap
tic suficient de solid. S-ar fi putut deduce 
multe alte adevăruri dacă s-ar fi răspuns 
la întrebările care se ridicau în fata cer
cetării. De ce inspectorul de personal re
fuză azi o mie de lei ca să ia a doua zi 
tot o mie de lei, dar înseriată 7 De 
ce Bulboacă nu i-a dat toți cei 2 500 
lei solicitați 7 De ce nu s-a plîns Bul
boacă tovarășului său de băutură, șeful 
de șantier, dacă într-adevăr i se refuza 
încadrarea 7 Ce încredere poți acorda unui 
individ care după denunț fuge cu banii 
miliției 7 Ce fel de om este Serafim ăsta 
care se dă, pentru o mie de lei, pe mîna 
tovarășului de chefuri al dușmanilor lui 7 
De ce un om cu experiența fostului notar 
scrie o chitanță formală și nu și-a luat 
toate măsurile de precauție 7 Procurorul 
șef al județului găsește și aici explicația. 
Chitanța a fost scrisă în grabă, după ce 
inspectorul de personal a văzut pe coridor 
lucrătorul de miliție. Nici o jenă prin 
urmare în fața puerilului. Printr-o spe
culație ieftină, reluată din păcate si de 
instanță, se șterge tot ce mai știm despre 
psihologia umană. Un om prins eu mo
meala în mînă n-aruncă dovada vinovă
ției, ci se aplică să scrie chitanțe.

Tăvălugul se rostogolește cu furie. în 
fata lucrătorului de miliție și a procuro
rului Ilaș, pe care lacob Serafim nu-i 
cunoștea. în fața flagrantului de care era 
învinuit, inspectorul de personal declară 
că a luat banii cu împrumut. Credea că 
în acest feh vă stinge repede neînțelegerea 
Si va evita o arestare rușinoasă în fata 
colegilor de muncă, urmînd ca mai tîr
ziu, avînd răgazul necesar. împreună cu 
inspectorul cu probleme speciale eare-1 
pusese în gardă, să poată da explicațiile 
exacte, explicatii care la temperatura 
înaltă a flagrantului ar fi părut cara
ghioase. de circumstanță. Va face totuși 
acest lucru, mai tîrziu, la procuratură, 
dar această precizare se întoarce tot îm
potriva lui fiind socotită confuză iar pozi
ția învinuitului oscilantă.
5.
Un moment important prin semnifica

țiile lui îl constituie retractarea în instan
ță de către Bulboacă a susținerii inițiale 
că inspectorul de personal i-ar fi pretins 
bani. „Așa mi-am închipuit eu“, susține 
de data asta tînărul colaborator al orga
nelor de cercetare șl urmărire penală. 
Ar mai fi timpul ea măcar acum să fie 
pusă în discuție temelia morală a orga
nizării acestui joc periculos de-a flagran
tul cu un om împotriva căruia nu au pu
tut fi strînse probe de vinovăție certă. 
Poate fi numită flagrant o faptă pusă la 
cale de intervenția unui individ dubios 
și înainte și. mai ales, după denunț 7 
Poate fi învinuit un om pentru comiterea , 
unei fapte anume regizată în a dobîndi 
caracter penal 7 .Cui îi este permis, fără 
dovezi indubitabile de vinovăție, să mo
mească. să stîrnească în om sentimentele 
obscure, să atîte slăbiciuni și pofte, fără 
a-și ^suma în fața semenilor o gravă 
răspundere 7

Poate tocmai pentru a nu răspunde la 
aceste întrebări, tăvălugul a fost lăsat să 
se rostogolească orb mai departe și în loc 
să se revină cu simțul onoarei asupra 
unui fapt ce amenință să se încarce de 
gravitatea violării unor drepturi consti
tuționale sînt căutate cu tot dinadinsul 
alte fante acuzatoare. Est? răsturnat în
suși principiul fundamental al justiției 
conform căruia primordială rămâne pre
zumția de nevinovăție. în pofida probe
lor ce dovedesc nevinovăția, sau cel pu
țin provoacă îndoială cu privire la vino
văție. se recurge. în lipsa unor fapte rele
vante, la un caz vechi, rizibil și grotesc.

Cu mai mult timp în urmă, inspectorul 
de personal a fost delegat să distribuie 
retribuțiile lucrătorilor. După două zile 
de la acest eveniment. contabilul șef, 
aflat în relații de dușmănie cu inspecto
rul. îl reclamă la conducere că ar fi as
cuns 40 000 lei .în vederea delapidării lor. 
Pe baza acestei declarații unilaterale, in
stanța il va condamna pe inspector la doi 
ani și zece luni închisoare. Cele două 
procese vor avea loc împreună.

6.
Deci, în ziua plății, retribuțiile sînt dis

tribuite și nimeni nu observă că s-ar fi 
petrecut ceva. După două zile, contabilul 
șef reclamă : inspectorul de personal fiind 
delegat să efectueze plăți s-a prezentat la 
casierul șantierului afirmînd că-i lipsesc 
40 000 lei. Banii au fost găsiți în sertarul 
întredeschis al biroului, sub un penar. în 
urma acestei declarații. lacob Serafim 

este condamnat la doi ani si zece luni 
închisoare. Mai tîrziu. procurorul Gel- 
berg va constata că în realitate lucrurile 
s-au petrecut astfel : inspectorul a ridi
cat banii, a semnat, ceea ce însemna că 
din acel moment, furtună, cutremur, furt, 
pierdere, răspundea pentru ei, a lăsat 
servieta cu întreaga sumă în birou si s-a 
dus «ă conducă o ședință. întors în birou, 
face monetarul. Ieșeau în plus 400 de lei. 
îl caută pe casier. Omul de meserie in
tuiește imediat cauza. Cu monetarul la 
punct, inspectorul efectuează plățile. Așa 
a fost, dar această repunere în termeni a 
adevărului va fi făcută mult „prea tîrziu, 
fiindcă între timp tăvălugul nu se opreș
te. ia forme din ce în ce mai tragic hi
lare. Pentru a-i demonstra cu orice preț 
vinovăția se recurge la cea mai facilă din
tre învinuiri, falsul. Oricare dintre noi 
putem comite un fals fără să știm că dm 
comis o infracțiune. Putem de pildă 
semna pentru un coleg care,ne-a rugat 
să-i ridicăm remunerația. lacbb Serafim 
a semnat condica, deși cîteva zile la rînd 
a fost prezent la liceu, unde-și dădea 
cîteva examene de diferență. Zilele cînd 
Bulboacă ponta și bea prin cafenele nu 
erau falsuri. Inspectorul de personal, înca
drat TESA , cu muncă nenormată, fiindcă 
a lipsit cîteva ore din întreprindere este 
pus sub urmărire penală. în raport cu ri
goarea cu care s-a cercetat trecutul și 
prezentul lui lacob Serafim, cu asprimea 
cu care i s-a răscolit viața și‘activitatea, 
aș îndrăzni să spun că dosarul cu care a 
fost trimis în instanță îi face cinste. Nu 
știu dacă oricare altul dintre noi răvă- 
șindu-ni-se viața în acest fel am scăpa 
numai cu învinuiri ca acestea două din 
urmă atribuite inspectorului de personal.

Altceva nu i s-a mai găsit. Instanțele 
de fond și recurs îl condamnă la patru 
ani pentru luare de mită și la doi ani și 
zece luni pentru tentativă (sublinierea 
noastră) de delapidare. Procesul are loc 
la Casa de cultură a orașului. în fata co
legilor de muncă, a prietenilor, a familiei, 
a rudelor, a curioșilor de tot felul. lacob 
Serafim rămâne închis alături de borfași, 
hoți de buzunare, proxeneți, tîlhari, mai 
mult de opt luni. Procuratura generală 
promovează recurs extraordinar. Tri
bunalul Suprem admite recursul, ca
sează sentințele și trimite dosarul pentru 
completarea cercetării la Procuratura din 
Vaslui. A fost arestat, cercetat, judecat, 
condamnat în circa două luni. Este scos 
de sub urmărire penală și declarat nevi
novat după 16 luni. Dar nici după aproape 
patru ani nu este repus în toate dreptu
rile. Cei ce l-au dezonorat în urmă cu 
patru ani încearcă astăzi să-l condamne 
a doua oară,-" printr-un proces mult mai 
subtil, subteran și ireversibil.

Cinism 7 Orgoliu nemăsurat 7 Prostie 7 
„în fapt, susțin detractorii lui, lacob 
Serafim e vinovat, dar nu l-am putut 
prinde". Luptă-te, lacobe, cu acuzația 
asta I

7.
Felul în care procurorul Gelberg a 

efectuat cercetarea în urma căreia lacob 
Serafim a fost scos de sub urmărire pe
nală este de-a dreptul emoționant. Chiar 
și acum cînd scriu nu-mi pot potoli tul
burarea provocată de discuția avută cu 
acest anchetator blajin și integru. Nu s-a 
omis nimic, nu s-a considerat nimic știut 
dinainte. ,,în puține cazuri, mărturisea 
procurorul Gelberg, pot afirma fără nici 
o îndoială în suflet că un om este nevi- 
vat. lacob Serafim este nevinovat. Și o 
spun cu inima ușoară".

Acesta ar fi cel de-al doilea moment 
mare ratat. Nici o justiție din lume nu 
este ferită de erori. Momentul reabilită
rii unui om. oricît ar fi pătimit el. este 
o victorie a rațiunii, a spiritului de drep
tate. Fiindcă forța ce o susține conține' 
în ea o gravă solemnitate, o bucurie tra
gică capabilă să cuprindă, să închidă în 
efluviile ei orice jertfă.

în locul concluziilor din ordonanța de 
scoatere de sub urmărire penală sînt di
seminate păreri personale. , întrebări in
sinuante. speculatii ieftine, birfe, obser
vatii puerile. Am amintit cîteva dintre 
ele. Ele sînt mult mai numeroase. Si ur
măresc un singur scop: confuzia. în cli
pa cînd lacob Serafim ar reintra în toate 
drepturile sale, devine operant articolul 
507 din codul de' procedură penală care 
prevede acțiunea în regres împotriva ce
lor care din gravă neglijentă au nedrep
tățit un om. Dosarul prin care inspecto
rul de personal a fost scos de sub urmă
rire penală este ținut la procuratura jude
țeană sub un aspru sechestru. Mie mi-a 
fost refuzat să-1 consult (ceea ce nu mă 
împiedică să-1 cunosc pe dinafară). 
După intervenția Procuraturii Generale 
am obtinut numai dreptul să vorbesc cu 
procurorul Gelberg. Instanța supremă l-a 
solicitat de trei ori pentru a judeca pro
cesul privind pretențiile civile ale lui 
lacob Serafim. Pe baza datelor din dosa? 
rul civil, instanța a deliberat si a decis : 
Deși nevinovat. Serafim lacob prin răs
punsurile sale oscilante a stînjenit cer
cetarea și nu are dreptul la despăgubiri. 
Cu alte cuvinte, lacob Serafim nu 
s-a ridicat, prin răspunsurile sale, la 
înălțimea unei adevărate victime, de la 
stîlpul infamiei el n-a dat o mînă de aju
tor celor ce-1 scuipau, și-l batjocoreau. 
și-1 umileau. Se denaturează însăși în
țelegerea menirii justiției care în orice 
caz nu poate fi aceea de a da note la 
purtare celor nedreptățiți. . Cînd un om 
este nevinovat și -a susținui fără întreru
pere că este nevinovat, în ce fel mai 
poate el stînjeni cercetarea și de ce 7 Este 
adevărat că un delincvent, un lucrător de 

miliție și un procuror au scris un scenariu 
în care un om cinstit urma să joace ro
lul vânatului și față de acest rol omul 
cinstit a avut unele abateri, dar el n-are 
nici o vină fiindcă nu i s-au comunicat 
indicațiile de regie. Fiindcă, să nu uităm, 
Jacob. Serafim, nu a fost prins în fla
grant delict de luare de mită. El a fost 
prins într-un joc, asupra unei fapte puse 
la cale, regizată de a fi penală. I se mai 
poate reproșa unui om care a fost victima 
unui atentat la libertatea și demnitatea sa, 
după ce a suferit disproporționat de mult 
fată de acuzația adusă, că n-a fost su
ficient de clar 7 Că n-a dat o mînă de 
ajutor celor ce l-au hăituit și umilit 7 
Vinovat sau nevinovat un om în acest 
joc îngrozitor și dezonorant nu poate fi 
judecat de nici o instanță. Fiindcă nu. 
există în lume instanță care să aibă com
petența de a constata tribulațiile sufletu
lui omenesc momit, tentat, înșelat, 
înscenarea nu trebuia să aibă loc. Aten
tatul la demnitatea unui om nu se justi
fica prin nimic. Este admisibil ca o puș- 
lama să folosească instituțiile statului, 
pentru a se răzbuna împotriva unui om 
cinstit 7 De ce nu s-a verificat temeiul 
cererii lui Bulboacă de a fi încadrat 7. Și 
cine anume aprobă încadrarea unui lu
crător 7 De ce nu i-a cerut lui Bulboacă 
probe întru susținerea denunțului lui 7 
De ce Bulboacă n-a fost pus-sub urmă
rire penală pentru denunț calomnie^ cînd 
a recunoscut în instanță că lacob Sera
fim nu i-a cerut nici un ban 7

Victima acestui joc nedemn n-are de ce 
se justifica în fața nici unei instanțe. Nu 
el trebuie să justifice comportarea sa. ci 
aceia ce l-au dezonorat. Față de cauza 
care a pus în mișcare urmărirea penală 
împotriva inspectorului de personal chiar 
și procesul prin care instanța supremă 
respinge dreptul la despăgubiri pare nu
mai un simulacru. Nu poți cere socotea
lă unui om pentru felul în care se apără 
împotriva samavolniciei.

S-au scris multe pagini. Au fost emise 
zeci si sute de documente. Ce valoare pot 
avea ele 7 Un singur proces era necesar 
în cazul de față : procesul de conștiință a’ 
celor care fără nici o probă dezvinovăț 
atrag un om într-o cursă, îl dezonorează, 
îi nesocotesc drepturile, încalcă grav înseși 
prevederile constituționale, libertatea și 
demnitatea cetățeanului

Ce face omul 
cînd nu-1 vede nimeni

...Și inima de piatră
Aflăm, ba și vedem cîteodată, 

scene care ne întorc sufletul pe dos 
și încercăm, revoltați, porniți cu 
toată firea noastră, să facem ceva, 
fiecare cu- mijloacele pe . care le 
avem.

Iată două cazuri. Cunosc o pe
reche, frate și soră, doi copii 
cred că sînt gemeni — de 5—6 ani, . 
locuind în vecinătatea cinematogra
fului. „Lira" din Capitală. O curio
zitate, i-am văzut mereu împreună. 
I-am văzut de cîteva ori atîrnați 
de gardul curții unui crescător ie 
porumbei voiajori, locuind in acea 
zonă, privind fermecați (probabil 
ore întregi) minunatele făpturi zbu
rătoare, I-am văzut vara, i-am vă
zut iarna. Vara, desculți. Iarna, nu 
prea îmbrăcați. Mi-au atras atenția 
pentru că sînt doi copii foarte gu
ralivi. Umplu strada cu gura for. 
Dar mi-au mai atras atenția și 
pentru că i-am văzut — aproape 
întotdeauna — cu o plasă cu sti
cle la ei, ținîrid-o împreună, fie
care cu o mînă. Pline sau goale, 
sticlele erau — și sînt —, fără ex
cepție, de alcool. De cele mai multe 
ori, „tării", rareori bere. Niciodată 
însă, nici măcar o singură dată nu 
i-am văzut cu o sticlă cu . lapte, 
sau cu ceva de mîncafe în plasă. 
Firește, m-am gîndit întîi la pă
rinții lor. apoi la vecinii lor, la 
oamenii-OAMENI de pe strada lor, 
la comitetul de stradă, la deputatul 
de stradă... Apoi m-am gîndit și la 
o întrebare care s-a mai pus, cred 
eu, de mai multe ori comerțului 
nostru : de ce se vinde alcool co
piilor 7

Pînă cînd așteptăm răspunsul 7
Al doilea caz. Am auzit, știm că 

mai sînt oameni certați cu legea, 
cu morala, care se bat. Se bat une
ori crunt. Ca animalele. Sau ca 
borfașii, cu cuțitele. Nu am mai 
auzit însă Ia noi despre copii care 
se bat cu-cuțitele. Și tottiși, iată un 
fapt real. La o școală bucureșteană, 
doi elevi, unul din clasa a VI-â și 
unul din clasa a V-a, s-au încăierat 
rău de tot. Cel mic l-a lovit cu 
pumnii și cu picioarele pe cel mai 
mare, iar acesta din urmă a scos 
briceagul și l-a înfipt în spatele ce
luilalt. I-a atins citeva vase de sin
ge, băiatul rănit a fost dus lai spi
talul „Grigore Alexandrescu" și 
operat. Acum este în afară de orice 
pericol. Dar dacă ar fi ieșit mai 
rău 7 Este o întrebare pe care o 
punem tuturor : părinților (și în 
primul rînd, părinților celor doi 
elevi), școlii și NOUĂ ÎNȘINE...

Regretele tardive au întotdeauna 
prea puțină valoare !

MARIUS POPESCU H
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Supărarea dactilografei
De n-ar fi fost să ne convingem, cum 

ne e sfîntul obicei, direct la fata locului. 
Ia sursă adică, am fi înclinat s-o credem 
doar pe cuvint sau pe înscrisura din hîrtii. 
Că zicea dumneaei. Elena Ștefan :... „sînt 
la disperare, sînt victima unor abuzuri co
mise de tov. ing. Măciucă Leontin. direc
torul Schelei de forai Craiova. Din anul 
1973 au început persecuțiile zilnice împotri
va mea și mai mult luptînd s-o pună se
cretară în locul meu pe tov. Cristina Bu- 
zărnescu fiind și cu 20 de ani mal tînără 
decît mine și pe deasupra si croitoreasă, 
în ziua de 28 iunie 1980 am fost bătută în 
timpul programului de lucru de șeful bi
roului administrativ. Văduvescu Abel, 
mi-au luat atributiunile de serviciu pe 
care le lucram și au fost date tovarășei. 
Eu am făcut munca numai de secretar- 
dactilograf 23 de ani. nu consimt să fiu 
transferată și cer să mi se facă dreptate".

Dreptate-dreptate. dar cum ? în ce fel ? 
Să vedem ce spun si oamenii din schelă. 

Discutăm întîi cu inginerul Gheorghe Fio- 
rea, adjunctul secretarului comitetului de 
partid :

— A fost o vreme cînd tovarășa Elena 
Ștefan muncea corect si era apreciată. 
Apoi s-a schimbat, a devenit extraordinar 
de irascibilă, oamenilor le vorbea urît și-l 
repezea, refuza să mai bată la mașină.

— în fond, ce făcea, cu ce se ocupa î
— Cit e ziulica de mare preocupările 

dumneaei se rezumau în a urmări, pas cu 
pas, ce face și unde se duce directorul 
nostru, ce fac și ce discută cei din condu
cere. Mai răspundea la telefon, mai înre
gistra cîte o scrisoare, șuetă și atît.

Secretarul comitetului de partid pe sche
lă, tovarășul Constantin Mărgoi, e nerăb
dător să intre-n vorbă. îl informăm că, în 
împrejurări necunoscute, tovarășa a intrat 
în posesia copiei unor concluzii trase din- 
tr-o analiză efectuată cu vreo opt ani în 
urmă de o comisie a comitetului județean 
de partid asupra activității de conducere 
* întreprinderii de foraj.

— Ceva am auzit eu. dar precis nu știu. 
Probabil că pe această bază socotea dum
neaei că ne are pe toți la mînă. Calculul 
i-a fost însă greșit. întrucît. organul de 
partid ne-a apreciat cum se cuvine acti
vitatea. Au fost și lipsuri. în loc să spună 
cinstit ce avea de spus în fata colectivului, 
a organizației noastre de partid, spre a se 
putea, eventual, lua măsuri de îndreptare, 
tovarășa a căutat să-și rezolve neînțelege
rile personale pe alte Căi decît cele corecte. 
Și uite așa a ajuns la tot felul de vorbe 
nesocotite șl la jigniri, la dezbinare și 
suspiciuni, la o comportare nesănătoasă 
fată de noi și de muncă în general. Aici 
cred c-a greșit.

—• De ce n-ati ajutat-o ?
— Am încercat, dar nu se mai putea.
între timp, venind tocmai de la Vîrteju. 

de la o sondă aflată la vreo 30—40 de kilo
metri. a sosit si tovarășul director Leontin 
Măciucă. L-am întrebat fără înconjur ce 
s-a întîmplat cu fosta-i secretară.

— Bănuiesc că v-au și spus tovarașn. 
Așa că. dacă-mi îngăduiți, n-am să intru 
în amănunte. Pe la începutul anului trecut, 
văzind că nimeni nu se mai înțelege cu ea.

Cronica șoselei

„Știu să merg drept, 
dar nu să fac viraje"

Acum cîteva zile, pe o șosea din nordul 
țării, rula la volanul unei Skode un șo
fer amator care își planificase pentru a 
parcurge drumul de la părinți, unde fu
sese pentru a-și aduce acasă unele ali
mente, și pînă Ia localitatea de domici
liu, 45 de minute. Iată că apare ceața și 
șoseaua devine extrem de lunecoasă da
torită poleiului. Iși dă seama că va în
târzia la serviciu. i

Reduce viteza rulînd cu 20—30 km, pe 
oră, cum impunea luciul șoselei, dar nu 
renunță la ideea că va putea recupera 
timpul pierdut. Moralul pilotului crește ' 
vizibil atunci cînd deodată apar și sec
toare de drum fără ceață cu șoseaua us
cată ca în miezul verii. Apasă cu nădej
de pe accelerație și acul vitezometrului 
arată 60, 70, 80 km pe oră. Intră pe e 
porțiune de drum unde umbra și tem
peratura scăzută din zona împădurită 
conservase gheața pe șosea. în zadar in- 
toduce pilotul maneta de viteză într-a 
fceia. La o curbă mașina rupe parapetul, 

exîstînd si unele nereguli în muncă, am 
hotărît să renunț lă serviciile ei si să pro
pun organului nostru colectiv de condu
cere desființarea postului de secretară- 
dactilograf și trecerea tovarășei într-un loc 
mai direct productiv, tot în cadrul schelei. 
I-am dat aceeași retribuție și sarcini de 
serviciu corespunzătoare pregătirii si po
sibilităților. Nu văd vreo incorectitudine. 
Cred că este și un drept al directorului să 
decidă dacă vrea sau nu să-și pună la ușă 
pe cineva, pe cine vrea el anume. Cu atît 
mai mult cu cît treaba aceasta n-am fă- 
cut-o singur, de capul meu. Că, se știe, 
nici secretară nu poate fi oricine și oricum. 
Ea trebuie să întrunească neapărat unele 
calități, acelea de a prezenta încredere, 
de a munci conștiincios, de a fi amabilă, 
îndatoritoare cu toți. Cu regret, dar la 
dumneaei toate acestea cam lipseau.

Am ascultat și părerile multor altora : 
Gheorghe Boarea, electrician, membru în 
biroul comitetului de partid ; Virgiliu Ma- 
reș. maistru mecanic ; Nicolae Ungureanu, 
muncitor. Cîteva cuvinte am schimbat, fi
rește, și cu Văduvescu Abel, cel căruia i 
se aduce greaua învinuire, și cu Buzăr- 
nesets Cristina, pașnica arhivară acuzată, 
fără temei, că i-ar fi declarat fastei secre
tare... un aprig război. Cu mici excepții, 
mai toți susțin în esență ceea ce au expri
mat cei trei de la început și, în plus, că a 
ieșit prea mare povestea cu... doamna se
cretară. A fost ca un război al nervilor, 
cum zicea maistrul Mares, care a răscolit 
o schelă întreagă, măcinînd forțele si răb
darea oamenilor, demobilizîndu-i uneori.

Interesant si lămuritor punctul de vede
re exprimat de instructorul Consiliului ju
dețean de control muncitoresc, tovarășul 
Nicolae Stanciu : Am avut sarcina să mă 
ocup personal de acest caz anul trecut, pe 
vară, cînd am luat parte și la cîteva ședin
țe în care a fost amplu dezbătut. Nu pot 
să vă spun cît necaz a fost în stare să ne 
pricinuiască tovarășa. După cîte a făcut, 
consider că dînsa nu se află în toate apele 
dumneaei, ca să nu mă exprim altcumva. 
Conducerea schelei cred că putea fi mai 
fermă în aplanarea conflictului.

Abia acum am înțeles bine de ce lucru
rile nu mai puteau continua așa la schela 
de foraj. Biroul executiv al C.O.M. de trei 
ori consecutiv ia cazul în dezbatere (cîtă 
risipă de timp și de energie !) șl hotă
răște în final schimbarea locului de mun
că al fostei secretare si trecerea ei la bi
roul PPUP, ca funcționar administrativ 
principal. Oarecum izolată si cu orgoliul 
zdruncinat, absentează nemotivat de la ser
viciu. iar cînd vine totuși stă mai mult de
geaba și atîtă spiritele. Este penalizată si, 
în acest moment de încordare, se comite 
marea greșeală din partea șefului biroului 
administrativ care, fortînd nenermis nota, 
ajunge s-o bruscheze. Ștefan Elena renun
ță de-acum să mai vină la treabă. Disputa 
și disensiunile devin insuportabile. Din 
nou certuri, din nou încep să curgă recla- 
mațiile în toate cele patru zări, către toate 
forurile centrale și locale. Au loc anchete 
și paraanchete. îneît e de mirare că cei 
din conducerea schelei mai găsesc timp si 
pentru producție. O comisie specială a Di

părăsește șoseaua și după ce se izbește 
consecutiv de trei pomi, se răstoarnă de 
cîteva ori în prăpastie, frîngîndu-se în 
două. Șoferul și fetita sa în vîrstă de 14 
ani își pierd viata. Soția pilotului care 
s-a ales doar cu fractura femurului, ne-a 
povestit ulterior : „Soțul meu era un pa
chet de nervi. Avea la ora de începere 
a programului o consfătuire importantă 
de la care nu putea în nici un chip lipsi". 
„Trebuie să ajung la 8,00 cu orice risc...", 
repeta el mereu.

Alt caz : I.U. din Pitești, rula pe dru
mul vechi Pitești — București, la volanul 
autoturismului său Dacia 1300. Nervos la 
culme, apăsa cu putere pe accelerație în 
pofida pavajului din piatră cubică, lus
truit de uzură și umed din cauza lapovi- 
ței. La un moment dat, deși n-avea în a- 
parență vreun motiv, apasă pe pedala de 
frînă. Mașina a derapat, a pătruns pe 
sensul contrar, intrînd cu partea laterală 
stînga într-un autocamion încărcat cu 
7 000 de litri de ulei mineral. în accident 
și-au pierdut viața I.U., instalator la un 
șantier din Pitești, soția pilotului și soa
cra acestuia.

Două au fost cauzele care au favorizat 
producerea accidentului : extrem de pre
cara experiență a pilotului în conducerea 
mașinii și starea de tensiune în care se 
afla în momentul conducerii autovehicu
lului.

în toamna anului trecut s-a prezentat 
la Miliția județului Argeș să-și preschim
be permisul de conducere obținut în străi
nătate. S-a dovedit însă că nu știa mare 
lucru. „Așa. Bă merg drept înainte, pot, 
dar la viraje nu mă pricep, iar la par
cări cu spatele chiar deloc". „Cum ați 
luat totuși, permisul ?“ „Ce să vă spun ?“, 
a răspuns Ion încurcat, înroșindu-se și lă
sînd capul în pămînt.

A „cumpărat" 20 de ore de la școala 
de șoferi și s-a prezentat la examen. Abia 
la a 5-a încercare, în noiembrie 1980, a 
reușit Ion să obțină mult rîvnitul carnet 
de conducere.

în dimineața zilei cu pricina (3 martie 
1981), s-a învoit de la șeful său pentru 
patru ore. Motivul foarte temetede : inter
narea soacrei într-un spital din județ. Au 
ajuns destul de devreme la spital. Medi

recției generale autonome a petrolului și 
gazelor din ministerul de resort analizea
ză si ea îndelung situația care a stîrnlt 
atîta vîlvă în lumea sondorilor dolieni si 
dispune, dintr-un motiv de cumsecădenie: 
1) anularea hotărârii biroului executiv al 
C.O.M. al Schelei de foraj Craiova din 18 
septembrie 1980 ; 2) reîncadrarea petentei 
Ia biroul administrativ al schelei si plata 
integrală a drepturilor de retribuție pe pe- 

•rioada 18 septembrie 1980 pînă la zi. si 3) 
transferarea Elenei Ștefan în interesul ser
viciului la Schela de extracție Craiova ca 
funcționar principal administrativ (?!).

... Fosta secretară încă nu se pierde cu 
firea. Aflând că e rost și de ceva muncă 
de teren la sondele de prin preajma Cra- 
iovei, refuză dezinvolt și noua ofertă. Re
nunță definitiv să mai vină la treabă și, 
de undeva, continuă să lanseze noi S.O.S.- 
uri și să-și revendice cu și mai multă în
verșunare dulcea si călduța funcție de se
cretară, conditionînd ca neapărat ieșirea la 
pensie să se facă numai de aici și, tot 
neapărat, cu flori. Or. pentru dînsa. care 
mai are doar un an si cîteva luni pînă la 
pensie. în aceste condiții cînd se impune 
cu acuitate diminuarea numărului celor 
neproductivi, este greu de garantat că do
rința-! de neclintit se va împlini întocmai. 
Sigur, au fost multe cazurile cînd secreta
rele au ieșit frumos la pensie. La Schela 
de foraj Craiova oamenii spun că Ștefan 
Elena n-ar avea nici o șansă. Faptul este, 
se înțelege, neîmbucurător, dar vina îi 
aparține. în cea mai mare parte, fără 
echivoc.

Că tovarășii din conducerea schelei, și 
în primul rând directorul, ing. dr. Leontin 
Măciucă, au și dumnealor o contribuție 
serioasă la deruta regretabilă a acestei fe
mei aflate în prag de pensionare, este de 
necontestat. Lipsa de tact îndeosebi si 
pierderea în amănunte nesemnificative 
și-au dovedit si aici nefastul lor efect asu
pra mersului întreprinderii. Omul din 
fruntea unității s-a cam pripit tocmai în
tr-un moment ca acesta de viată, cînd i se 
cereau si discernămînt. mai multă grijă, 
mai multă generozitate chiar. înțelegere 
lucidă de conducător. E o chestiune de 
stil, deci.

Judecind faptele la rece, imparțial, nu-i 
admis să fii indiferent la faptul că în 
întreprinderea pe care o conduci un sef de 
birou bate o femeie. Dacă asa stau lucru
rile — și, din păcate, hotărârea tribunalu
lui o confirmă ! — s-a greșit grav si între
barea vine de la sine : ce măsuri s-au luat 
cu Văduvescu Al>el, care mai e si pre
ședintele comisiei de- judecată ? De ce-i 
tăcere și indiferentă ?

Dar lăsînd la o parte incidentul acesta 
stupid, ca și învinuirile îndreptățite pe 
alocuri aduse fostei secretare, nu se poate 
admite ca niște oameni serioși, cu cea mai 
mare răspundere în conducerea schelei, 
să-și macine inutil capacitatea lor profe
sională. politică și organizatorică într-un 
conflict care nu a adus nimic bun în rezol
varea problemelor mari cu care se con
fruntă un colectiv de renumiti sondori. Că 
e nefiresc și păgubitor să ne mulțumim 
doar a spune că acest caz al Elenei Stefan 
n-a fost un război al secretarelor. El a 
fost și este totuși o delicată chestiune de 
viață, de morală socială, care nu se poate 
trata doar cu verdicte administrative.

MIHAI STANESCU ■

cul, cunoștință mai veche a pilotului, î-a 
reproșat lui Udroiu : „Măi, Ioane, îmi 
pare rău că trebuie să-ți atrag atenția 
asupra unui lucru extrem de elementar. 
Nu pot s-o internez pe bolnavă fără bu
letin de identitate". „Bine, doctore, ne în
toarcem peste două ore".

Pe drum au început discuțiile, reproșu
rile. Cearta amplifica treptat starea ten
sională a șoferului. „E oare necesar să 
ajungem să ne spună medicul că trebuie 
pentru internare buletin de identitate ?“, 
i-a spus Ion soției cum au pășit în lo
cuință.

După cîteva minute au pornit din nou 
spre spital. Unul din vecinii Iul Ion, „vă- 
zîndu-1 la volan, i-a făcut un semn cu 
mina în chip de salut. „Nu mi-a răspuns. 
Avea fața împietrită. S-a uitat la mine 
de parcă mă vedea prima oară. îi știam 
necazul cu soacra, așa că l-am înțeles 
și nu m-am supărat", povestea după ac
cident vecinul.

La ieșire din Pitești, Dacia 1300 condusă 
de Ion a fost cît pe-aci să intre într-o 
Skodă care venea din sens opus. „Am 
fost nevoit să virez mult spre dreapta. 
Altfel mă plesnea rău de tot. A derapat, 
ori din cauza neatenției a trecut pe stîn
ga, nu-mi dau seama", a relatat ulterior 
șoferul respectiv.

La rîndul lui, ^șoferul unui autobuz 
oprit într-o stație, pe parcurs declara : 
„A trecut pe lîngă mine ca o nălucă. 
Cred că avea mai mult de 80 pe oră. Mă 
gîndeam : acuși, acuși intră îhtr-o plută. 
Am aflat ulterior că n-a intrat în copac 
ci într-o mașină care venea din sens 
opus".

Gradul de pericol al stărilor tensionale 
puternice în pilotarea mașinilor nu e cu 
nimic mai redus pentru șofer decît alco
olul, oboseala avansată ori medicamentele 
contraindicate în conducerea autovehicu
lului.

Și cîți nu pleacă val-vîrtej în cursă după 
ce s-au certat cu nevasta, cu șeful, cu co
legul de serviciu ori după ce ău primit o 
veste proastă care i-a tulburat peste mă
sură I

VICTOR BEDA ■

Pro memoria
(12—17 martie)

• 12.III.1838 — George Barițiu scoate 
la Brașov primul ziar politic și informativ 
al românilor din Transilvania, Gazeta de 
Transilvania. • 12.III.1965 — A încetat din 
viață la București G. Călinescu, critic și 
istoric literar, poet și prozator, profesor 
universitar, fondator al Institutului de 
istorie și teorie literară, membru al Aca
demiei Române. în 1941 publica Istoria 
literaturii române de la origini pînă in 
prezent. • în martie 1977 și, respectiv, 
1979 au fost descoperite inelele planetelor 
Uranus și Jupiter. • 13.III — Sărbătoarea 
națională a Grenadei. • 13.III.1458 —
Ștefan cel Mare reînnoiește „tuturor bra
șovenilor și tuturor negustorilor întregii 
Țări a Bîrsei" privilegiul ce-1 aveau de 
la Alexandru cel Bun, contribuind la dez
voltarea comerțului Moldovei cu Tran
silvania. • 13.III.1867 — Apare bilunar 
revista Convorbiri literare, organ al so
cietății Junimea, la Iași și apoi la Bucu
rești, una dintre cele mai importante pu
blicații din a doua jumătate a secolului 19. 
• 13.III.1881 — S-a născut marele actor 
român Tony Bulandra. • 13.111.1907 —
Cete de țărani ocupă Podul Iloaiei și 
Tîrgu Frumos, județul Iași. Gazeta 
România muncitoare publică apelul scris 
de Mihai Gh. Bujor, care îndeamnă pe 
soldati să nu tragă în țăranii răsculati. 
• 13.III.1928 — Prezentarea filmului Ma
iorul Mura, reușită comedie care păstrea
ză prezenta pe ecran a lui G. Timică, 
Elvira Godeanu și Jean Georgescu. • 13. 
III.1910 — Apare la București revista 
Facla, condusă de N.D. Cocea și apoi de 
I. Vinea, militînd pentru democrație și 
dreptate socială. Aici se impune Tudor 
Arghezi ca strălucit pamfletar. • 13.III. 
1936 — Premiera absolută la Opera Mare 
din Paris a tragediei Oedip de George 
Eneseu. • 14.III.1837 — Apare la Iași 
„din cînd în cînd" Alăuta românească, 
supliment literar al Albinei românești, 
sub redacția lui Gh. Asachi și apoi a lui 
M. Kogălniceanu, prima revistă literară 
din Moldova. • 14.III.1854 — S-a născut 
Alexandru Macedonski, poet și ziarist, 
precursor al simbolismului românesc. 
Prin revista și cenaclul Literatorul în
cearcă o ripostă Convorbirilor literare 
• 14.III.1883 — A murit la Londra Karl 
Marx, întemeietor al comunismului știin
țific, organizator și conducător al prole
tariatului internațional. O atenție deoso» 
bită a acordat Marx luptei revoluționare 
a popoarelor asuprite. în acest context, el 
a studiat istoria poporului român, în scri
erile sale găsindu-se referiri la eveni
mente importante din viața poporului 
nostru. în România, începînd din 1883, au 
apărut primele traduceri din opera lui 
Marx. • 14—15.III.1947 — Conferința Na
țională a Tineretului la București. Se 
creează Uniunea Tineretului Muncitoresc. 
• 14. III.1966 — Premiera filmului Răs
coala, adaptare de Mircea Mureșan după 
Llviu Rebreanu. Premiul pentru „Opera 
prima" la Cannes. • 15.III.1857 — Ia fi
ință la București „Comitetul Central al 
Unirii". • 15.III.1876 — Apare la Bucu
rești ziarul Timpul. între octombrie 1877 
și februarie 1883, Mihai Eminescu, ajutat 
de I. Slavici, preia întreaga sarcină a re
dactării gazetei, publicând articole poli
tice, de economie, cronici teatrale, foile
toane, recenzii. • 15.III.1939 — Armatele 
hitleriste cotropesc Cehoslovacia. încep 
în tara noastră demonstrații în sprijinul 
țării vecine. Se decretează mobilizarea 
parțială a armatei române. • 15—25.III. 
1945 — Armatele sovietice și române duc 
lunte grele pentru eliberarea orașului 
cehoslovac Banskâ-Bystrica. • 15.IIL— 
30.IV.1960 — Conferința Comitetului ce
lor zece state pentru dezarmare de la Ge
neva, la care participă și România. • 16. 
III. 1815 — A murit Ioan Piuariu Molnar, 
medic și aniihator iluminist. • 16.IIL 1821 
— Tudor Viadimirescu lansează de la Bo- 
lintin o proclamație către locuitorii Bucu
reștilor, chemîndu-1 să se solidarizeze 
mișcări! conduse de el. • 16.HI.1907 — 
Prima mare ciocnire dintre țărani și ar
mată la Pașcani. Răsculatilor li se alătură 
muncitorii ceferiști de la depoul locaL 
• 16.III.1945 — Se joacă la Naționalul 
bucureștean piesa Asta-i ciudat de M. R. 
Paraschivescu. • în 1947, acesta scoate 
Revista literară, săptămînal de poezie, 
proză și critică. • 16.III.1965 — Premiera 
filmului Pădurea spînzuraților, transcrie
re cinematografică a romanului lui Liviu 
Rebreanu in viziunea lui Liviu Ciulei, 
care primește Premiul de regie la Cannes. 
• 17.III. — Sărbătoarea națională a Re
publicii Irlanda. • Ziua internațională a 
mării. • 17.III.1939 — Partidul Comunist 
din România adresează întregului popor 
un apel pentru t ridicarea la luptă împo
triva pericolului hitlerist. • 17.III.1941 — 
A murit Nicolae Titulescu, eminent om 
politic și diplomat român, membru al 
Academiei Române, doctor honoris causa 
al Universităților din Atena și Bratislava, 
președinte al Academiei diplomatice in
ternaționale. Fiind delegat permanent al 
României la Liga Națiunilor, a fost ales 
președinte al acestui forum de două ori, 
în 1930 și 1931. • 17.III.1956 — A murit 
fiziciană și chimista Irene Joliot-Curie. 
Premiul Nobel (1935).
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„Noi de oameni avem nevoie, nu de contracte
de muncă desfăcute"

Pe dinafară, Com
binatul industrial 
pentru construcții 
de mașini din Bis
trița (patru fabrici 
de sine stătătoare, 
fiecare dintre ele 
formate din mai 
multe făbricuțe, in 
fapt numite secții, 
și care cuprind, 
laolaltă, mai bine 
de 6 000 de munci
tori, fără însă ca 
în prezent investi
ția să se fi finali
zat în întregime) 
pe dinafară, deci,

C.I.C.M. arată Intr-adevăr ca un colos in
dustrial. Numai halele de producție se în
tind pe 56 de hectare ! Cea mai mare uni
tate industrială a Bistriței simbolizează 
totodată profundele multații sociale 
petrecute în inima unui județ care pînă 
mai ieri nu era cunoscut decât prin mere 
și exploatarea lemnului. Astăzi cam ace
iași oameni fac industrie, și încă dintr-o 
ramură de vîrf a economiei naționale,

— Dacă stau să mă gîndesc cum am 
început, zice Leon Chindea, secretarul Co
mitetului de partid al Fabricii de utilaj 
tehnologic, parcă nici mie nu-mi vine să 
cred. Să zic, vreo 80 la sută dintre cei 
care s-au încadrat aici nu avuseseră nici 
un contact cu industria și asta nu în- 
seamă numai că nu știau lucra, ci și că 
știau în general prea puțin despre disci
plina muncii în fabrică, despre cele opt 
ore de lucru, zi de zi... Am avut destui ti
neri care veneau la lucru mai mult așa, 

.fiindcă vedeau cum pleacă la oraș, dis- 
de-dimineață, ceilalți tineri din comună și 
nu le plăcea să rămînă mai prejos. De 
cum le spuneai vreo două, trei lucruri mai 
răspicat, li vedeai că-și luau pălăria pe 
cap și straița pe spinare si ieșeau pe 
poartă, de nu-i mai vedeai cite o săptă- 
mînă, două. Atunci rugam vreun consă
tean să meargă pe Ia ei pe-acasăar fi 
fost simplu, prea simplu să le desfacem 
contractul de muncă, dar asta n-ar fi re
zolvat mare lucru, fiindcă noi de oameni 
avem nevoie, nu de contracte de muncă 
desfăcute ! Și așa, încet, încet s-au obiș
nuit „bărgăuanii" noștri, adică oamenii de 
pe Birgău, cu munca și cu disciplina. La 
început la fier ziceau „fiare", la stană 
„drod" și alte asemenea. Mie, să fiu cin
stit, tare grei# îmi venea să cred că-i vom 
integra și vom ajunge să facem cu ei pro
ducție, dar pînă la urmă am făcut...

Leon Chindea. ardelean isteț, cu vocea 
domoală, născut la Cătina, județul Cluj, 
comună însă mai aproape de Bistrița de
cât de Cluj-Napoca, a învățat meserie toc
mai la Călan, Hunedoara, într-un mediu 
in care, cum spunea „tradiția uzinei se în
tindea pe mai bine de o sută de ani“. La 
Călan a făcut școala devenind muncitor 

lăcătuș, iar după 12 ani s-a întors aproape 
de locurile natale, fiind pe drept cuvînt 
considerat ca unul dintre cei mai pricepuți 
oameni ai fabricii. Astăzi, ca șef al unei 
formații de lucru îndeplinește în fapt 
munca unui maistru, funcție pe care o va 
primi după absolvirea școlii serale pe care 
o urmează. Intre cei 24 de oameni pe care 
ti conduce, lăcătuși și sudori in marea 
majoritate, cel mai vîrstnic are 25 de ani, 
în vane ce „nea Leon" a făcut de acum 
44 ; argument suplimentar pentru a-i în
țelege autoritatea și respectul de care se 
bucură.

— Avem tineri buni, zice, deși poate 
cam zburdalnici, dar facem treabă fru
moasă cu ei. în atelierul nostru se pregă
tește fabricația pentru secția de utilaj re
fractar. Am să vă spun și o înțîmplare. 
Anul trecut, în mod accidental, ne-a „că
zut" o mașină, dar musai trebuia să viro- 
lăm. adică să rulăm niște cicloane pentru 
separatorii de desprăfuire. Beneficiarii 
așteptau, iar remedierea calandrului ar fi 
durat luni de zile, pînă ne sosea comanda 
de la București, de la I.M.G.B. sau Vul
can, nu mai țin minte exact. Atunci îm
preună cu șeful atelierului, cu toată echi
pa, am stat și ne-am gindit, am văzut că 
în județ n-aveam de unde lua un astfel 
de utilaj șl pînă la urmă ne-am hotărît 
să virolăm cicloanele prin dresare, cu aju
torul unor prese excentrice și cu lovituri 
de ciocan din loc în loc, dar bătute așa, la 
marea artă. în cele din urmă, adică după 
cam o săptămînă am făcut toate cele 12 
cicloane și produsul a putut fi livrat la 
timp. Ce m-a impresionat cel mai mult, 
poate chiar mai mult* decît „găselnițele" 
la care au apelat tinerii noștri pentru re
zolvarea unei probleme sau alteia, a fost 
interesul deosebit arătat de mai toți oa
menii din secție, nu numai cei din echipa 
noastră, rămînînd după program numai ea 
să ne mai dea o idee și să ne vadă dacă 
reușim !

Asta, deci, în ceea ce privește califica
rea oamenilor, dintre care prea puțini au 
apucat să facă o școală profesională. Dar 
despre disciplina muncii ? „Aici, spune 
Leon Chindea. problemele au fost și mai 
grele. Nu cu toți tinerii, vreau să mă în
țelegeți bine ! Dar am avut și cîteva ca
zuri în care tare ne-am mai bătut capul. 
Vreau doar să precizez că astfel de oa
meni tineri am avut destui aici, dar de ei 
trebuie în permanență să fii aproape. Să 
te simtă alături, nu doar să le dai ceva 
de luciu și să-i mai controlezi pe la ora 3. 
Să știe că pot face ceva util, să vadă cum 
se face ceva bun, apoi să le dai o lucrare 
și mai grea, pînă se învață și merg. sin
guri, adică se țin pe picioarele lor.

într-un fel, spusele lui Leon Chindea 
ne-au sugerat noua condiție industrială a 
județului Bistrița-Năsăud, a forței munci
torești de care începe să dispună. Odată 
pusă pe picioare!© ei această industrie 
tinără merge tot mai sigură pe ea.

BISTRIȚA
Totul ca

La Bistrița clima nu-i tocmai propice 
agriculturii. Singurul anotimp care se lă- 
făie tn spațiu este iarna, cu belșug de ză
pezi și temperaturi scăzute. Anotimpurile 
solare jsînt mai scurte și uneori destul de 
aspre.

Și totuși, în municipiul Bistrița se face 
agricultură, ba încă de cea mai bună con
diție, o agricultură modernă care a făcut 
din C.A.P.-ul local cea mai bună unitate 
a județului. Astăzi C.A.P. Bistrița este o 
unitate ia fel de cunoscută precum Ne- 
texul, C.P.L.-ul, Fabrica de sticlă sau 
chiar policlinica orașului. Președintele 
Gheorghe Jiga, un om viguros și drept 
precum brazii din împrejurimi, încă tinăr 
și blind la vorbă, se află de 20 de ani. în 
fruntea ■cooperați vei. După spusele econo
mistului Arpad Fogoroși, „acum C.A.P.-ul 
nu mai. merge ca o coșie scîrțîind, ci ca 
o limuzină bine întreținută, avind un con
ducător experimentat și foarte priceput" 1 
Ne uităm puțin prin bilanțuri. Aflăm că 
în fiecare an această unitate are un bene-

BSBSS

ia carte
ficiu de p<jste 7 milioane, cifra dc-a v p- 
tul fabuloasă, dacă o comparăm cu balan
țele financiare ale multor unități din jur. Și 
totuși, Gheorghe .Jiga nu e mulțumit. în 
timp ce noi. în cunoștință de cauză în 
urma unor documentări anterioare, nu
meam unități agricole care înscriu mari 
pierderi, președintele rostea încruntat : 
„Nu-i de ajuns, noi puteam mai mult, 
dar capriciile anului' trecut ne-au cam 
dijmuit, ne-au compromis aproape 80 la 
sută din producția vegetală !“ Ce trebuie 
știut este insă că oamenii din C.A.P.-ul 
bistrițean nu s-au resemnat asistînd la 
această „dijmuire", ci, dimpotrivă, au în
zecit munca din celelalte sectoare ale coo
perativei, aducătoare sigure de venituri, 
anume sectorul zootehnic și cel industrial.

în fapt, dacă C.A.P. Bistrița a ajuns uni
tatea etalon a județului, acest lucru, e mai 
cu seamă o urmare a dezvoltării deosebite 
a sectorului zootehnic. Ferma se află spre 
poalele muntelui Bîrgău, dar totuși în 
oraș, fără însă ca prezența sa să se, facă

într-un an cît alții-n zece!
Z( (Urmare din pagina 1)
voastră le ocupă in statistica dezvoltării 
Urii.' 1 ■

— Trebuie subliniat încă de la început 
eă județul Bistrița-Năsăud a cunoscut în 
«ultimul deceniu, dar mai ales în cincina
lul 1976^-1980, cea mai prodigioasă etapă 
din întreaga sa istorie. Această etapă tre
buie de asemene* obligatoriu indusă ta 
efortul general al țării pentru o accele
rată dezvoltare economico-socială. în ca- 
șlmi căreia sașgsarttaseia echilibrată, ra
țională a tortelor de producție pe tot cu
prinsul patriei reprezintă principala ca
racteristică. în acest fel, beneficiind din 
plin de politica totdleaptă a partidului ri 
statului, de grija părintească pe care o 
manifestă personal tovarășul secretar ge
neral Nicolae Ceausescu pentru plasarea 
pe orbite civilizației și progresului a tu
turor zonelor al căror potențial economic 

< a fost insuficient pus în valoare, județul 
nostru a crescut în numai 5 ani cît altele 
tn cîteva decenii, ajungînd la un grad de 

■ dezvoltare pe care cu greu l-ar fi bănuit 
localnicii acum, să zicem. 15 ani. Mai tre
buie subliniat că înaltul ritm de creștere 
3® care v-ați referit, ca si sporul însemnat 
al personalului încadrat la mia de locui
tori. sînt date relative, întrucît. fără în
doială. creșterile eele mai spectaculoase 
revin de regulă județelor mai puțin dez
voltate de pe harta tării. Ați observat 
desigur că după Bistrița-Năsăud urmează 
județul Sălaj, apoi Covasna. Vîlcea și așa 
mai departe...

—• Vă rugăm (& apreriați eforturile, 
abnegația eu care s-a muncit în toți a- 
eești ani de acumulări cantitative in pri- 
mul rind și de la care. fără îndoială, ple
cați acum pentru realizarea mult doritu
lui salt calitativ, în toate domeniile vieții 
economice și sociale.

— Semnificativ pentru amploarea fără 
, precedent a procesului de industrializare 

a județului este și faptul că, prin mate
rializarea programului de investitii, pe a- 
ceste meleaguri a apărut pentru prima 
oară marea industrie ; se practică mese
rii noi. de vîrf, s-a schimbat radical struc
tura populației. La Bistrița, de exemplu, 
«-a creat o puternică platformă indus

trială în cadrul căreia numai în ramura 
construcțiilor de mașini lucrează astăzi, 
deși nu toate capacitățile sînt puse in 
funcțiune, circa 6 060 de oameni ai mun
cii. La Boolean s-a construit un impor
tant centru metalurgic, a început să pro
ducă o filatură, care își va completa în 
eurîhd profilul cu o secție de covoare, au 
fost extinse și modernizate alte unități 
productive. Și în patriarhalul oraș Năsăud 
viața cunoaște în prezent ritmurile trepi
dante ale industrializării socialiste, aici 
intrînd în funcțiune două importante obi
ective : întreprinderea de prelucrare a 
maselor plastice și Filatura de bumbac. 
De asemenea, au fost create noi unități 
industriale și s-au dezvoltate cele exis
tente In Singeorz-Băi, Rodna, Prundul 
Bîrgăului și în alte localități ale jude
țului. Dacă tn urmă cu cîtiva ani indus
tria județului se limita la un număr redus 
de produse, îndeosebi din ramurile de ex
ploatare și prelucrare a lemnului, din cea 
extractivă, unele materiale de construcții 
și bunuri alimentare, astăzi putem afir
ma cu mindrie că sîntem un important 
producător pentru economia națională de 
utilaj tehnologic, cabluri, elemente hidro- 
pneumatice. armături industriale din oțel, 
acumulatori, stană, mobilă. PAI,, articole 
din sticlă pentru menaj, fire textile, țe
sături. prefabricate, mase plastice și încă 
multe altele, din care o bună parte se ex
portă în numeroase țări ale lumii.

— Spuneați mai înainte că în Bistrița- 
Năsăud, odată eu apariția „marii indus
trii", s-au produs radicale schimbări în 
structura populației, datorate în principal 
practicării unor meserii cu iotul noi pe 
aceste meleaguri. La ce v-ați referit ?

— Cred că trebuie să subliniem că a- 
ceste profunde mutatii în structura socială 
a populației acestor locuri, au contribuit 
în mare măsură la ridicarea continuă a 
nivelului de trai material și spiritual al 
oamenilor, țelul permanent al politicii 
noastre economico. Dacă în trecut intelec
tualitatea tehnică se rezuma doar la cîți- 
va specialiști în agricultură, silvicultură, 
minerit sau exploatarea lemnului, astăzi 
avem un număr însemnat de specialiști, 
maiștri, tehnicieni sau ingineri, proveniți 
în bună măsură de pe aceste meleaguri, 
practicînd așa cum am spus mai înainte 

unele meserii necunoscute pînă nu demult 
ta județ, cum sînt unele în construcția 
de mașini, cele de tîmplărie pentru mo
bilă de artă, electrotehnică, metalurgie, 
prelucrarea maselor plastice si așa mai 
departe, lista e departe de a fi încheia
tă. în fapt, numărul personalului munci
tor ocupat în ramurile neagricole a cres
cut cu circa 37 la sută, fiind calificati 
peste 20 000 de muncitori, in principal prin 
școlile din județ și cursurile organizate la 
locul de muncă. Formarea- profesională, 
educarea, in spiritul muncii a unui număr 
atît de însemnat de oameni, îndeosebi ti
neri, chemati să stăpînească și să exploa
teze cît mai judicios utilajele și instala
țiile de înaltă tehnicitate, a necesitat si 
necesită o muncă tenace, sistematică, e- 
forturi stăruitoare. Putem aprecia că am 
o.btinut rezultate bune în această direcție, 
mai cu seamă că marea majoritate a mun
citorilor nu depășesc 30 de ani. iar o bună 
parte din specialiștii din industrie — 54 
la sută mai exact —- au o vechime în pro
ducție mai mică de 3 ani ! Desigur, pu
ternica dezvoltare economică a fost în
soțită de însemnate realizări pe plan so
cial. în creșterea gradului de înzestrare a 
sectarului social-cultural, în amplificarea 
construcțiilor de locuințe. în sporirea ve
niturilor oamenilor muncii. Aș mențio
na în acest sens că în cincinalul care a 
trecut am dat în folosință aproape* 11 000 
de apartamente, 3 000 locuri în cămine 
pentru hefamiliști. 300 săli de clasă, 1 300 
locuri în internate. 400 locuri în atelierele 
școlare, 1 600 locuri in grădinițe. 700 locuri 
în creșe, 9 700 m.p. spații comerciale și 
de prestări de servicii, la care se adaugă 
numeroase alte obiective de acest gen. e- 
xecutate prin contribuția cetățenilor. Prin 
creșterea numărului personalului muncitor 
și a retribuției medii, fondul total de re
tribuire a sporit cu 74 la sută.

Făcînd retrospectiva perioadei rodnice 
la care ne-am referit, nu trebuie să oco
lim și unele neajunsuri, neîmpliniri în ac
tivitatea noastră. Ele sînt cauzate în prin
cipal de nefinalizarea tuturor obiectivelor 
de investiții din industrie, agricultură și 
alte ramuri, de neasigurarea integrală și 
la timp a bazei tehnico-materiale, a ce
lorlalte condiții pentru îndeplinirea ritmi
că a prevederilor de plan. Aceste lucruri 
au făcut ca rezultatele să nu ■ fie pe mă
sura eforturilor făcute de stat pentru dez
voltarea . potențialului productiv^ a posi
bilităților existente. Cu toate că. subli

niez. planul producției industriale pe cin
cinal a fost realizat încă de la 24 noiem
brie anul trecut. Avem deci încă mari re
surse în utilizarea unor capacități de pro
ducție, în folosirea timpului de muncă, în 
ceea ce privește gradul de prelucrare și 
valorificare a unor materii prime si ma
teriale, domenii care constituie pentru noi 
obiectul unor permanente preocupări și 
căutări, eu scopul de a ridica tot mai sus 
ștacheta realizărilor.

— V-am ruga să ne spuneți, tovarășe 
prîm-secretar. care este locul pe care a- 
gricultura îl ocupă în cadrul preocupări
lor dv, și mai eu seamă ce poziție ocupă, 
acum, acest sector în economia județului 
Bistrița-Năsăud ? Accentuăm „acum", toc
mai ținînd seama de acceleratul ritm de 
dezvoltare a producției industriale, des
pre care am vorbit mai înainte.

— Am insistat asupra dezvoltării indus
triale tocmai pentru a sublinia spectacu
loasele mutații din economia unui județ 
avînd de suportat o grea moștenire isto
rică. în fapt, agricultura a cunoscut șl et
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ițită după miros. Ea e un fel de colo- 
-model, în care încap o mie de capete, 
flatate dintre ele fiind vaci șl juninci 
ro^a numită băltata românească. Cînd 

ri primul grajd ai Imaginea unui lot 
c< jtare ; cînd le-ai parcurs pe toate 
e ti se întregește ideea unei stațiuni de 
cetări zootehnice. în realitate nu-i ni- 
: altceva decît o fermă de producție, 
. cum ar trebui să arate toate fermele 
istre, o fermă care a cunoscut și ea vi- 
gii de tot felul, dar care a reușit să ră- 
lă pe picioarele ei. Toți cei care lu- 
ază aici au buletine de identitate cu 
ă de oraș, la colțul străzii unde locuiesc 
ișteaptă fabrici unde ar putea' munci, 
• nimeni nu „dezertează" din perime- 
1 zootehniei. 11 întrebăm, așa, mai 
lt într-o doară, pe președintele Jiga de 
nu-i pleacă oamenii de la fermă. „Păi, 
ce să plece?, zice.,Poate nu știți cit de 
e cîștigă la noi un om de la zootehnie. 
1 să vă spun. Nicolae Marcu, de exem- 
. a dus acasă 62 000 de lei. El lucrează 
i de peste 15 ani ; Ia fel și lacob Sîn- 
>rzan. Sau cum să plece Nicolae Mo-, 
iu, care a obținut cu recordista lui 9 000 
i de lapte într-o lacțație de 305 zile, 
lășindu-și angajamentul cu peste 370

olografii de ALEXANDRU ANDRON B

proces continuu de dezvoltare și mo- 
rnizare, în spiritul indicațiilor si sar- 
ulor trasate de conducerea partidului 
astei ramuri de cea mai măre impor- 
iță pentru economia națională. Desigur, 
înd seama de condițiile pedoclimatice, 
și de tradițiile județului, în centrul 

^ocupărilor noastre am situat acțiunile 
ivind creșterea efectivelor de animale 
a producțiilor de specific animalier, 
gurarea bazei furajere, îmbunătățirea 
iivității de selecție, ca și realizării in- 
stițiilor destinate extinderii și moder- 
tării adăposturilor. Am reușit astfel, ca 
acești ultimi ani să dăm în exploatare 

eva complexe de tip industrial, de ase- 
mea, pentru prima oară, în anul tre- 
t, să obținem în cooperativele agricole 
producție medie de peste 2 000 litri de 
>te pe o vacă furajată. Am trecut la 
făptuirea unui important program de 
îdernizare a livezilor existente, ținînd 
imă că pomicultura se bucură de eon
ii dintre cele mai favorabile pe aceste 
ieaguri. Dorim să extindem livezile de 

litri de lapte pe cap de vacă și încasînd 
lunar retribuții ce au oscilat în jurul cifrei 
de 5 00’0 de lei ?!“

Pentru anul trecut, spune tot graiul sec 
al cifrelor, C.A.P.-ul bistrițean a avut de 
îndeplinit un plan mediu de 3 760 litri pe 
cap de vacă furajată. A realizat însă 4 379 
de litri de lapte, iar anul acesta s-a anga
jat. să livreze uit plus-la producția-marfă 
de 1 500 hl.

Ca participant direct la cel de-al II-lea 
Congres al întregii țărănimi, președintele 
Gheorghe Jiga ne mărturisea că 
magistralele cuvîntări ale tovarășului 
secretar general Nicolae Ceaușescu impun 
eforturi pe toate planurile, impulsionînd 
activitatea tuturor oamenilor care lucrează 
in agricultură, chiar și a celor mai 
buni dintre ei. „O adevărată revoluție în 
agricultură, ne spunea dînsul, trebuie și 
poate să înceapă mai cu seamă de la uni
tățile fruntașe, care au datoria de a fi 
exemplu. în ceea ce ne privește, vom con
tinua să ne călăuzim duipă un principiu 
propriu, care spune că lucrurile trebuiesc 
făcute mai bine mai devreme decit prea 
tîrziu, dar totul ca la carte !“

DUMITRU VATÂU B
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tip intensiv și superintensiv. în ultimii 
doi ani fiind plantate circa 2 000 de hec
tare în acest mod, față de numai 350 pe 
rod existente in 1979. Ne preocupă însă 
în mod constant cultivarea fiecărei su
prafețe de teren, ea și creșterea produc
țiilor în gospodăriile populației, îndeosebi 
a celor animaliere. Ca urmare, acest sec
tor a livrat .la fondul de stat cantități tot 
mai mari de produse animaliere, revenind 
în medie pe fiecare gospodărie din me
diul rural aproape 200 kg de carne și 400 
kg lapte în 1980, ceea ce, dumneavoastră 
știți destul de bine, nu-i puțin lucru,

— Și județul Bistrița-Năsăud, ea dealt
fel toate județele țării, se află acum în 
fața obiectivelor prioritare stabilite de 
conducerea partidului pentru noul cinci
nal. V-am întreba, tovarășe prim-seeretar, 
cit de pregătiți sînteți, dumneavoastră, dar 
și întregul activ de partid al județului pe 
care ii conduceți, pentru îndeplinirea tu
turor sarcinilor ee vă revîîi 1

— întrebarea, mărturisesc, nu-i ușoară ! 
Ne așteaptă de înfăptuit noi și importan
te obiective, în toate domeniile de activi
tate, care vor întregi tabloul minunat con
struit pînă acum, pe baza hotărîrilor Con
gresului al XII-lea al P.C.R. Industria 

* urmează să-și sporească în acest an pro
ducția cu 70 la sută față de 1980, înde- 

* osebi. prin creșterea gradului de folosire 
a capacităților existente, dar și prin fi
nalizarea celor 53 de capacități cu termen 
de punere în funcțiune în 1981. Vă dați 
seama ? O creștere a producției industri
ale eu 70 la sută, numai într-un an de 
zile ! Ne aflăm în continuare sub puter
nica impresie produsă de conținutul ma
gistralei expuneri prezentate de tovară
șul Nicolae Ceaușescu la cel de-al II-lea 
Congres al agriculturii și ne preocupăm 
în cel mai înalt grad de găsirea celor mai 
potrivite căi și mijloace pentru ca obiec- 

' tivele cuprinse în vibranta chemare a se
cretarului general al partidului să fie 
aplicate în viață și în județul nostru. Am 
în vedere în primul rînd valorificarea po
tențialului pajiștilor și pășunilor, folosirea 
celorlalte resurse pentru asigurarea între
gului necesar de furaje, în scopul dezvol
tării bazei materiale a zootehniei, apoi să 
pregătim și să desfășurăm în condiții bune 
campania de primăvară, să înfăptuim ce- ■ 
lelalte prevederi, să mobilizăm întreaga 
masă de oameni ai muticii de la sate, și 
nu numai pe ei, pentru ca rezultatele dib

Acasă la Coșbuc
— Tovarășe Pe

tru Nemeș, sînteți 
primar al comunei 

- Coșbuc, localitate 
de frunte a județu
lui Bistrița-Năsăud 
dacă ar fi să ne 
luăm numai după 
statistica Consiliu
lui popular jude
țean, în cadrul că
reia figurați pe locul 
I în întrecerea so
cialistă dintre co
mune pe anul 1980 
după ce în anul 
precedent ați ocu
pat locul al treilea, 
concurați la un lo<

— Noi, sperăm, de ce n-aș spune-o ? 
Vreau însă să rețineți că din întreaga 
populație activă a comunei, respectiv 2 150 
oameni, mai puțin de jumătate lucrează 
în agricultură, sau mai exact lucrează 
numai în agricultură. întorși la casele 
lor, majoritatea își văd cum trebuie 
și de 'gospodărie. In fapt, la noi nu
mai 26 de familii nu au-încă animale in 
gospodăriile proprii, dar pînă la 30 iunie 
ne-am angajat să lichidăm această lipsă. 
Vara, să nu uit, o parte din locuitori plea
că în Dobrogea, în Bărăgan, sau in Banat, 
de unde se întorc toamna cu vagoane îh- 
tregi de porumb, de nu mai biruie gara 
să le primească. Aici se află dealtfel se
cretul creșterii animalelor la noi. Pămin- 
tul din zonă este de o fertilitate din ca
tegoria a IV-a, cu relief, frămintat, 
lucru care face ca, deși eforturile noastre 
n-au fost deloc neînsemnate, să obținem 
in medie abia 1 500 kg boabe porumb la 
hectar, e adevărat, in condițiile unui an 
nefavorabil.

— Comuna dumneavoastră sc numește 
Coșbuc sau George Coșbuc ?.

— Doar Coșbuc. Sîntem mîndri că tră
im pe meleagurile încărcate de istorie șj 
baladă de unde -s-a înălțat poetul țărăni
mii. Casa memorială este vizitată de pes
te 30-000 de turiști anual. Cu sprijinul 
Consiliului popular județean vom reface 
în scurt timp „Moara lui Coșbuc". care 
dorim să macine la fel ca pe vremea ma
relui poet.

— încă o întrebare. Fiind delegat al ju
dețului Bistrița-Năsăud la recentul Con
gres al țărănimii, v-ați referit în cuyîn- 
tul rostit cu acest prilej și Ia imperativul 
exprimat de către secretarul general al 
partidului : „Să nu rămînă nici o palmă 
de pămînt nefolosit !“ Ce ați avut de 
spus ?

— Mi-am permis, cu gîndul curat că nu 
fac o impietate, să „actualizez" astfel o 
strofă din Coșbuc : „Pămîntul nostru-i 
scump și sfînt / Că el ni-i leagăn și mor- 
mînt / Cu sînge cald l-am apărat / Și 
cîte ape l-au udat / Sînt numai lacrimi 
ce-am vărsat" — SĂ NU LUCRĂM 
ASEST PĂMÎNT ? !

acest an să oglindească grija și atenția de 
care se bucură agricultura din partea 
conducerii partidului. Prin acțiunile în
treprinse vom asigura ea Ia sfîrșitul ac
tualului cincinal zootehnia, pomicultura și 
viticultura să dețină peste 70 la sută din 
producția agricolă a județului. Toate a- 
ceste sarcini și obiective nu sint deloc 
ușoare, fără îndoială. Dar noi sîntem nu 
numai pregătiți, ci și ferm hotărîți să nu 
precupețim nici un efort pentru realiza
rea lor, așa cum conducerea partidului 
ne-o cere. Știm că ne găsim, într-un fel. 
Ia un moment al adevărului, așa cum de
altfel întreaga economie românească se 
află în acest an. Dar avem încredere în 
forțele noastre. în puterea de mobilizare 
a oamenilor muncii bistrițeni...

— O ultimă întrebare : cum va arăta 
județul la sfirșitul cincinalului în care am 
intrat recent 7

— Deocamdată putem spune că anul cel 
mai important al cincinalului în care ne 
aflăm este chiar primul său an, 1981. De 
el depind, de felul cum pornim, rezulta
tele și satisfacțiile de la sfîrșitul cinci
nalului ! Cu alte cuvinte, prin materiali
zarea prevederilor de plan pe acest an și 
îndeplinirea în continuare a obiectivelor 

~ cincinalului vom asigura ca în 1985 să 
* realizăm o producție pe locuitor de peste 

70 000 lei, din care peste 50 000 din indus
trie. în următorii cinci ani vom construi 
noi obiective social-culturale, peste 14 000 
de apartamente, din care aproape 3 000 
încă de anul acesta, lucruri care vor duce 
nemijlocit la creșterea nivelului de trai 
material și spiritual al populației. Ca o 
sinteză a modului în care va evolua ju
dețul, imaginați-vă municipiul Bistrița, 
avînd puternice platforme industriale, cu 
întreprinderi aflate în producție la cote 
maxime, și fabricînd produse finite de 
înaltă calitate și performanțe ridicate, ce 
urmează, să ia drumul beneficiarilor din 
țară și de peste hotare, cu zecile de mii 
de muncitori, maiștri, specialiști, intelec
tuali, alte categorii de oameni ai muncii 
care își vor realiza pe deplin aspirațiile 
profesionale în lupta pentru promovarea 
noului, cu noua imagine a orașului, a că
rui populație va spori simțitor și din care 
peste 5 000 de oameni se vor muta anual 
în case noi, un oraș în care vor înflori 
mereu știința, cultura, civilizația noastră 
socialistă in ansamblu.

Oamenii cu faptele lor
De la 30 ianuarie, la Bistrița funcțio

nează primul cazan pe bază de biogaz, 
produs din nămolul Stației de epurare a 
apelor uzate din sistemul de canalizare 
a .municipiului. Autorii acestei frumoase 
inițiative fac parte dintr-un colectiv al 
Secției mixte de exploatare comunală, 
colectiv condus de chimistul Ovidiu Cotu 
și maistrul Jakob Carol, dar din care mai 
fac parte încă vreo 40 de oameni (mași- 
niști, sudori, laboranți, fochiști, electrici
eni), toți de la I-J.G.C.L. Bistrița-Năsăud. 
Se apreciază că, față de cantitatea de nă- 
nialuri ce intrăm stația de epurare la ora 
actuală, „flacăra albastră a biogazului" 
va realiza o economie de circa 150 tone 
combustibil convențional 0 Maria Pugna, 
educatoare la grădinița din Poiana Ilvei 
ne declară : „Prin jocurile pe care le or
ganizez cu preșcolarii, îi determin să în
drăgească munca, activitățile utile în gos
podărie. Astfel, în jocul „De-a gospodi
na" am urmărit să-i inițiez în activitatea 
gospodărească, pregătind cu. dînșii chiar 
unele preparate culinare ® Comple
xul de ameliorare și creștere a calului- 
Beclean deține 200 de armăsari pentru 
montă din rasele Lipițan, Furioso North 
Star, Ghidran, în -scopul înmulțirii calu-, 
lui greu transilvănean, mai deține 66 de 
iepe de reproducție și 124 de mînji S> La 
magazinul sătesc din Șieu-Sfîntu o cutie 
de chibrituri de 2 lei nu se vinde decît 
cu un pachet de țigări, iar o sticlă cu 
ulei numai eu un borcan de dulceață, in 
valoare de 9 lei ! • La Lechința sînt în
registrați în evidența bibliotecii comunale 
ceva mai mult de 300 de cititori, avînd 
la dispoziție aproape 19 000 de volume ! 
• Ștefan Leuștean, din comuna Coldău, 
este un adevărat gospodar: ă realizat 
peste 30 000 lei din valorificarea produ
selor obținute în solarii, iar în cuști adec
vate crește iepuri de casă, din care 400 
vor fi livrați anul acesta la fondul de 
stal. Fertilizarea terenului o face cu în
grășăminte naturale produse de iepuri ! 
• La Bistrița a luat .ființă prima spă
lătorie chimică rapidă, situată în str. 
Dornei nr. 14—16. Lucrătorii din uni
tate se angajează să predea co
menzile, după cerințe, la 3 zile, la 24 de 
ore sau, în cazuri deosebite, chiar la 3 
ore I • „Să rida tot satul" se intitulează 
gazeta satirică din comuna Șieu, organ al 
comitetului comunal de partid. In ultimul 
său număr sînt „înțepate" bețiile repeta
te ale cetățeanului Vasile Tiniș, precum 
și pierderea timpului de către unii tineri 

; • Cea mai nouă unitate industrială 
a municipiului Bistrița este B'ilatu- 
ra de lînă pieptănată, intrată parțial în 
funcțiune în ultima zi a anului 1980 ® 
După cum rezultă din evidențele stării 
civile ale Consiliului popular municipal, 
la Bistrița s-au înregistrat în tot cursul 
anului 1980 nu mai puțin de 2 650 de naș- 

Iteri și 581 căsătorii ® Cea mai adîncă 
peșteră a țării se pare a fi cea de la Iz
vorul Tăușoarelor (comuna bistrițeană 
Rebrișoara), care are o lungime de 10 km 
și o adîncime de 400 metri. In ea s-au 
descoperit de curînd cristale de mirabilit, 

g un mineral cunoscut pînă acum doar în 
Peștera Sării din statul Kentucky (S.U.A.) 
• Anul acesta va începe în Bistrița con

i’ strucția marelui magazin universal. Am- 
5 plasat la întretăierea bulevardului Dece- 

. bal cu strada Gării, magazinul va avea 
; 34 de profile de desfacere nealimentare, 
repartizate pe 3 etaje • Cooperativei 
meșteșugărești „Arta pielăriei" i se spune 
„copilul teribil" al U.J.C.M. Bistrița-Nă
săud, reușind în 1979, anul înființării, să 
ocupe primul loc pe țară în cadrul ra
murii respective • Pentru anul trecut, 

1 I.A.S. Teaca a îndeplinit planul de pro- 
L ducție în proporție de numai 67 la sută 

la grîu, 34 la sută Ia porumb boabe, 57 
la sută la fructe și 20 la sută la struguri, 
lucruri datorate, cum bine s-a apreciat, 
nu numai condițiilor climatice nefavora
bile • Nu demult, la Mijlocenii Bîr~ 
găului s-a aniversat în familie nunta di? 
aur a soților Palagia și Simion Galben. 
Acesta din urmă a fost un harnic și pri
ceput muncitor la Fabrica de cherestea 

! din Suseni, iar azi e pensionar. Soția sa 
I este gospodină șl, totodată, mamă eroină.
La aniversarea amintită în jurul mesei se 
aflau 30 de persoane. • Soții Maria și 
Grigore Horoba din localitatea Agrieș, co
muna Tîrlișua, au reușit să contrac
teze și totodată să predea statului aproa
pe 50 de viței în ultimii 6 ani I Pentru ce 
a realizat pînă acum, gospodarului Gri
gore Horoba i s-a decernat, prin decret 
prezklențiall, Ordinul „Meritul Agricol" 

î el. a V-a. Sus-numitul, deși trecut de 70 
i de ani, a declarat că mai are multi 
viței de crescut și predat statului. 
• După părerea tovarășei Floarea Ior
dan, președintă a Comitetului jude
țean de cultură și educație socialistă 
Bistrița-Năsăud, pericolul poluării portu
lui popular tradițional este real. „Au a- 
părut deja, spune dînsa, nailonul și bro
deriile de cooperativă, pînă și lame-ul, pe 
Valea Șieului, tinerii fiind tot mai mult 
tentați să abandoneze portul popular 
chiar cu ocazia sărbătorilor. Ei spun că 
așa devin moderni ! Sigur, e tot mai greu 
să se poarte astăzi ce-au purtat bunicii, 
dar stilul tradițional, de bun gust, trebuie 
să rămînă. Să nu se confunde creșterea ni
velului de trai cu renunțarea la tradiție !“
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FLACĂRA LA DISPOZIȚIA DUMNEAVOASTRĂ

Este remarcabilă inițiativa 
Centralei România Film de a 
programa la cinematograful 
Eforie, timp de 3 luni de zile, 
o selecție a celor mai valoroase 
pelicule turnate în ultimii 10 ani, 
în cadrul ciclului FILME RE
PREZENTATIVE ALE DECE
NIULUI 8, ne scrie George M. 
Pătrașcu din București. O ase
menea stagiune sper să nu fie 
doar un gest izolat, ci dimpo
trivă, să avem mereu ocazia 
plăcută de a revedea capodo-

comisia socială și organul de 
conducere colectivă de la I.T.L., 
care, de acord cu comitetul sin
dical, l-au trecut la poziția 1 în 
lista de prioritate, pentru apar
tament cu 2 camere. Fiind la 
rînd, i s-a atribuit de către în
treprindere o locuință de 2 ca
mere și dependințe, în str. Cer
ne! 37.

Consiliul popular al munici
piului Timișoara. La data de 
2 februarie 1981 s-a atribuit fa
miliei Ioan Flueraș apartamen
tul 20 (2 camere și dependințe), 
pe scara B a blocului din str. 
Ana Ipătescu 17.

tru a adresa un apel către abo
natii noștri să ne sprijine ta 
mobilizarea fondurilor, în evita
rea cheltuielilor neeconomicoa- 
se ce sîntem nevoiti a le face cu 
recuperarea restanțelor și cu re
zolvarea reclamațiilor celor ce 
invocă motive neîntemeiate.

perele celei de 
noi din țară și

a 7-a arte de la 
de peste hotare.

Mă numesc Gheorghe Gar-
eea, locuiesc în Poiana Mărului, 
județul Brașov, și vă rog să 
inserați în pagina „Flacăra la 
dispoziția dumneavoastră" ur
mătoarele cîteva rînduri : Dacă 
vrei să cumperi un pachet de 
chibrituri (2 lei) de la magazinul 
universal din comuna noastră, 
ești obligat să iei și 2 pachete 
de țigări Snagov (16 lei). Deci, 
toți sătenii, cu mic, cu mare, 
trebuie să se apuce de fumat, și 
încă Snagov ! ? ! Halal inițiati
vă ! Cum va fi. răsplătit autorul 
ei?

Consiliul popular județean 
Dîmbovița, Direcția drumuri și 
poduri. Sesizarea adresată „Flă
cării" de tovarășul Vladu Ion din 
satul Cobiuța corespunde reali
tății. De comun acord cu Con
siliul popular comunal Cobia și 
cu tovarășul Vladu, s-au hotă- 
rît următoarele : 1) Refacerea'
podului peste pîrîul Cobiuța de 
către Direcția drumuri și poduri, 
în colaborare cu consiliul popu
lar comunal, în trimestrul III 
1981. 2) Reconstruirea podului
din sat, de către D.D.P. și C.P.C., 
în trimestrul IV 1981. 3) Regu-

Consiliul județean al sindica
telor Argeș. Se confirmă ma
joritatea sesizărilor din scrisoa
rea tovarășului Ion Popescu din 
Rucăr. Inițiativa de a se ceda 
3% din gratificațiile pe 1979 
pentru susținerea echipei de 
fotbal Muscelul nu a fost sufi
cient de clar popularizată în 
rîndul oamenilor muncii de la 
I. M. Cimpulung, în sensul de a 
contribui numai cei ce doresc, 
de bunăvoie, să ajute echipa 
Biletele de 20 lei pentru tom
bola organizată la nivelul ora
șului în vederea pomului de 
iarnă au fost distribuite persoa
nelor dornice de a participa la 
tragere, însă comitetul sindica
tului de la unitatea amintită, în 
mod greșit, a impus și altora să 
cumpere bilete. Față de aceste 
abateri s-a luat măsura de a 
nu se mai reține nimănui, în 
mod silit, sume de bani pentru

Consiliul popular ai muni
cipiului CIuj-Napoca. Referitor 
la scrisoarea tovarășului Du
mitru Amarandei din str. J. J. 
Rousseau, nr. 10, vă comunicăm 
următoarele. G.I.G.C.L. Cluj- 
Napoca a făcut intervenții la 
organele superioare centrale în 
legătură cu trecerea la alimen
tarea cu gaze naturale a bucătă
riilor la blocurile date în folo
sință în 1978 și 1979, urmînd ca, 
în funcție de decizia adoptată, 
să se acționeze în consecință. 
Piesele de schimb pentru ma
șinile de gătit electrice tip Vera 
lipsesc, într-adevăr, din rețeaua 
comercială. Cum întreprinderea 
„23 August® din Satu Mare nu 
mai produce acest tip, contrac
tul pentru piese de schimb cu 
I.C.R.M. Quj-Napoca pe 1981 
nu a fost încheiat. Problema 
urmează a fi rezolvată după re-

Departamentul Agriculturii de 
Stat. în timpul și ca urmare a 
controlului efectuat, I.A.S. Bala- 
ciu, județul Ialomița, i-a achitat 
tovarășului Oprea Tudor suma 
de 1311 lei, sesizarea acestuia 
adresată redacției dv. fiind înte
meiată.

Procuratura Generală. Veri- 
fieîndu-se actele și lucrările 
dosarului 8/B/1981 al Procuratu
rii locale Turda, la care se re
feră scrisoarea numitului Gheor
ghe Ciungan din Cîmpia Turzii, 
s-a constatat că cercetările sînt 
incomplete. Prin rezoluția din 
12 februarie a.c„ Procuratura 
județeană Cluj a dispus infir
marea soluției și completarea 
cercetărilor în vederea adaptării 
unei soluții temeinice și legale.

partizarea cotelor pe anul în
curs, sub controlul unui repre
zentant al M.C.I.

larizarea pîrîului Foia în zona
drumului distrus de inundații, 
prin grija O.G.A. Dîmbovița, și 
refacerea drumului de către 
D.D.P. 4) întreținerea sectoru
lui de drum Cobia — Blidari în 
perioada martie-aiprilie a.c.

Inspectoratul județean Argeș 
•1 Ministerului de Interne. _ Se 
confirmă cele sesizate de către 
un grup de 12 locuitori ai co
munei Mălureni. Numitul Toma 
Ion are 6 copii, între care 3 de 
vîrstă școlară, pe care refuză 
categoric să-i lase să frecven
teze cursurile. El s-a opus cu 
violență, în repetate rînduri, la 
executarea hotărârilor comisiei 
județene pentru ocrotirea mi
norilor. Procuratura locală 
Curtea de Argeș a omis mandat 
de arestare preventivă împotri
va lui T.I.. acesta urmînd să fie 
judecat și condamnat. Astfel, la 
7 februarie, cei trei minori au 
putut fi internati în instituțiile 
de ocrotire din Pitești și Pribo- 
ieni. în ce îi privește pe ceilalți 
3 copii, de vîrstă preșcolară, am 
sesizat Autoritatea tutelară din 
cadrul Consiliului popular co
munal Mălureni, pentru a lua 
măsurile legale.

Procuratura județeană Dîmbo
vița, privitor la plîngerea adre
sată de Maria Diaconeseu din 
satul -Diaconești, care la 2 mai 
1980 a fost bătută de Aurel 
Geambașu, Gh. Geambașu, Tu
dor Geambașu și Ion Geambașu, 
provocîndu-i-se leziuni ce au 
necesitat 80 zile îngrijiri medi
cale, cum rezultă din actul me- 
dico-legal nr. 1 577?4 iunie 1980. 
Am dispus infirmarea rezoluției 
prin care Procuratura locală 
Tîrgoviște confirmase propune
rea de neîncepere a urmăririi 
penale și în prezent se comple
tează urmărirea penală pentru 
a se stabili exact situația de 
fapt și vinovăția concretă a 
făptuitorilor.

Consiliul popular județean 
Iași, Direcția comercială. An
velopa defectă cumpărată de la 
magazinul „Dacia" din Iași de 
tovarășul Petru Gavrilaș a fost 
expediată la întreprinderea 
„Victoria" Flprești, împreună cu 
alte anvelope defecte. Furnizo
rul are obligația ca, în termen 
de 30 zile, să rezolve astfel de 
cazuri, retrimițînd anvelopele 
recondiționate sau contravaloa
rea acestora. La- 2 februarie i 
s-a restituit tovarășului Gavri
laș suma de 539 lei, cît a dat pe 
anvelopa defectă. Sîntem de a- 
cord cu reclamantul că furnizo
rul ar trebui să acorde mai mul
tă atenție calității mărfurilor pe 
eare le livrează întreprinderilor 
comerciale.

Consiliul popular municipal 
Lugoj. Situația locativă a fami
liei Nicolae David, compusă din 
4 persoane, a fost analizată de
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diferite contribuții, 
de natura lor.

Direcția sanitară 
C.F.R. Iași, referitor I 
soarea necomentată" 
in această pagină la 
rie sub semnătura 
Natalia Anechitei din

indiferent

rcgională 
la „Scri- 

publicată 
29 ianua- 
tovarășei 

i Botoșani.
Pentru atitudinea avută de cei 
2 medici stomatologi, a fost a- 
tenționată Direcția sanitară a 
județului Botoșani, cu rugă
mintea de a lua măsurile cuve
nite. Tehnicianul dentar Foca 
Dinu a fost sancționat cu retra
gerea unei gradații pe timp de 
3 luni și imputarea castului lu
crărilor în cauză. S-a renunțat_. 
la medicii plătiți cu ora. Uri 
stomatolog din rețeaua noastră 
sanitară va asigura de 3 ori pe 
săptămînă serviciul la acest ca
binet. I s-a trasat sarcina, de 
comun acord cu tovarășa A.N., 
ca pînă la 15 martie să execute 
în cele mai bune condiții lucră
rile dentare respective.

Procuratura 
cum se arată 
varășei Silvia 
fiica acesteia.

Generală. Așa 
în scrisoarea to- 
Isăilă din Sibiu, 
vînzătoare la ma-

gazinul Dermalux, a acoperit, 
împreună cu altă vînzătoare, o 
lipsă de 11 000 lei, constatată la 
inventar. Ulterior s-a descoperit 
că suma fusese furată de câțiva 
infractori minori, care au fost 
trimiși în judecată. După jude
carea procesului și după ce în
treprinderea comercială va ob
ține titlu executor împotriva 
părților responsabile, cele 2
vînzătoare vor putea 
tuirea sumei.

cere resti-

Primim din partea .
locatarilor bloc 1
Dacă arhitectii se pot

Asociației 
Dunărea : 

; mîndri
cu frumosul bloc Dunărea din 
centrul Capitalei, constructorii 
în schimb au mai puține motive 
de mîndrie. La scara 3, de pildă, 
coloana de scurgere a fost exe
cutată anapoda și drept urmare 
apa menajeră băltește la sub
sol, producînd mirosuri urite. 
Datorită aceleiași neglijențe, în 
crama restaurantului a apărut 
o adevărată fîntînă arteziană ce 
poate pune în pericol însăși 
fundația blocului. Recurgem și 
la această cale, deoarece de 
peste 1 an reprezentanții con
structorului și ai I.C.R.A.L.-ului 
tratează cu totală lipsă de răs
pundere sesizările noastre re
petate. Menționăm că viciile de 
construcție au fost confirmate și 
de specialiștii I.C.A.B. solicitați 
de noi.

Consiliul popular al sectoru
lui 2 București. Se confirmă că 
actuala locuință a familiei 
Ionel Socol — proprietate par
ticulară construită fără autoriza
ție în apropierea Lacului Fun- 
deni — a fost Inundată. în șe
dința sa din. 18 februarie. Co
mitetul executiv al Consiliului 
popular al sectorului 2 i-a atri
buit un apartament de 2 camere 
in bl. 44, str. Mureșana nr. 4.

D.J.P.Tc. Constanța, urmare 
scrisorii adresate redacției de 
un grun de cetățeni din cartie
rul Năvodari Sud, semnată de 
Constantin Georgescu. Cererile 
de posturi telefonice se vor so
luționa în trimestrul I 1981, . 
după definitivarea lucrărilor de 
extindere a rețelei de telecomu
nicații a orașului Năvodari, obi
ectiv aflat îa curs ds execuție.

cu reprezentanții Consiliului 
popular comunal Bălănești, au 
reanalizat amplasarea stațiilor 
de autobuz de pe teritoriul co
munei. începînd cu 22 februa
rie a.c„ se reînființează stația 
de autobuz în punctul solicitat 
de un grup de abonați în nu
mele cărora v-a scris tovarășul 
Gheorghe Andruța din satul 
Bîșneni, comuna Bălănești.
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Poșta redacției

Alexandru Diaconeseu —• 
București : Aveți obligația de a 
înstrăina una din cele două lo
cuințe, pe care le dețineți în 
proprietate, în termen de un an 
de la data dobîndirii celei de a
doua locuințe. Alexandru

Inspectoratul județean Iași al 
M.I. Cele semnalate în scrisoa
rea numitei Ileana Ostafe din 
bd. Tudor Vladimirescu bl. 48, 
sc. A, ap. 14, nu se confirmă. 
Pentru a elucida afirmațiile că 
în blocul respectiv și în jurul 
lui se vînd lucruri de proveni
ență dubioasă și că O.I. ar fi 
victima unor manifestări huli
ganice din partea unor coloca
tari, s-a luat legătura cu peten- 
ta, care insă nu a vrut să facă 
nici un fel de precizări. S-a 
luat legătura cu administratorul 
Dumitru Costache, care locu
iește în același bloc, și cu loca
tari de la scara A. Toți aceștia 
nu au confirmat susținerile cu
prinse în scrisoare.
■

Procuratura Generală. în le
gătură cu scrisoarea petiționa
rilor Nicolae Neagu și Rodica 
Neagu din Buzău, bd. Gării 29, 
transmisă de dv. pentru verifi
care, vă facem cunoscut că în 
cauză s-a declarat recurs extra
ordinar.

întreprinderea pentru comerț 
exterior ILEXIM, în legătură 
cu nota critică apărută la a- 
ceastă rubrică la 5 februarie 
a.c., sub semnătura abonatului 
N. Dumitrescu din Londra (An
glia). Vă informăm că reclama- 
ția este întemeiată. în contul 
sumei încasate, clientid va 
primi revista pînă la data de 30 
iunie 1981. Pentru greșeala pro
dusă, lucrătorul nostru operativ 
a fost sancționat disciplinar și i 
s-au imputat cheltuielile supli
mentare efectuate cu expedierea 
abonamentului la altă adresă, în 
urma unei erori de dactilogra
fiere.

U.C.E.C.O.M. — C.A.S.C.O.M.
Referitor la scrisoarea numi
tului Dumitru Georgescu din 
București, str. Barbu Brădescu 
17, trimisă de dv. Ministerului 
Muncii, care ne-a remis-o nouă, 
vă comunicăm că s-au dat indi
cații filialei C.A.S.C.O.M. Bucu
rești pentru a achita petiționa
rului suma cuvenită cu titlu de

Consiliul popular județean 
Galați ne informează că lucru
rile nu stau chiar așa cum ni 
le-a descris in scrisoarea sa 
Costică Gaibăr din Țigănești, co
muna Munteni, fost gestionar 
la I.P.N.C. Tecuci. La inventarul 
din octombrie 1979 s-au săvîrșit 
unele nereguli și, drept urmare, 
membrii comisiei de inventari
ere au fost amendați cu 400 — 
800 lei pentru încălcarea H.C.M. 
1 885/1970. Nu s-au adeverit însă 
acuzațiile aduse conducerii 
I.P.N.C. privind persecuțiile, fa- 
voritismiil și furtul de nutrețuri, 
în arest din urmă domeniu se 
pare că lucrurile stau exact in
vers idecît afirma G.C. Chiar în 
perioada cercetărilor efectuate 
în vederea rezolvării unei scri
sori, „petentul" a fost prins la 
12 Ianuarie 1980 cu 141 kg nu
trețuri combinate sustrase din 
incinta unității, înrereînd să 
fugă.

Lupășteanu — Sibiu : Ministerul 
Justiției ne-a informat că propu
nerea dumneavoastră a fost re
ținută pentru a fi avută în ve
dere la elaborarea noii legislații 
penale care este în curs de de
finitivare. • Elena Căpriță — 
Brăila : Dacă aveți dreptul la o 
pensie proprie și îndepliniți și 
condițiile prevăzute de lege 
pentru obținerea pensiei după 
soțul decedat, puteți opta pen
tru oricare din aceste pensii. 
Aveți dreptul numai la o sin
gură pensie. • Corneliu Dîrmon 
— Pitești : Nu îndepliniți con
dițiile nrevăzute de Decretul 
nr. 68/1976, privind stabilirea 
domiciliului în orașele declarate, 
potrivit legii, orașe mari, pen
tru ‘că localitatea de domiciliu 
este situată la o distanță mai 
mică de 30 km de municipiul 
Pitești. • Tache Săvescu —
Brad : Nu puteți beneficia de
dreptul la permise de călătorii 
gratuite pe calea ferată în cali
tate de pensionar, întrucât de
la calea ferată ați plecat Ia ce
rere, nu transferat în interesul 
serviciului. * Elena Șerban — 
Sibiu : Perioadele de timp în 
care nu s-a depus activitatea 
datorită întreruperii pentru creș
terea copilului pînă la vîrstă de
7 ani a acestuia, nu 
vechime in muncă și,

constituie 
ca atare.

nu se iau în calcul îa stabilirea 
drepturilor de concediu de o 
dihnă și nici la acordarea spo
rului de vechime.

MARGA nedelea h
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ajutor social pentru luna 
a survenit decesul soției

Consiliul popular al

în care 
sale.

muni-
cipiului Satu Mare. Cererea to
varășei luliana Petruți este în 
evidență la S.G.C.L. Comitetul 
executiv al C.P.M. a repartizat 
pentru tovarășa P. I., care este 
divorțată și are în îngrijire 5 
copii minori, un apartament în
bl. G 2-4-6 din Micro 
se va da în folosință 
martie a.c.

Consiliul popular al

16, 
in

care 
luna

județului
Sibiu. Situația locativă a fami
liei Constantiniu, la care se re
feră scrisoarea tovarășului 
T. Popescu, a fost luată în evi
dență la Inspectoratul școlar, 
pentru a fi rezolvată din fon
dul locativ ce se va repartiza 
acestei instituții în anul 1981.

Procuratura județeană Con
stanța. Urmare articolului „Un 
ttfeior spart, dar cu re preț", 
apărut în numărul 4 al revistei 
dv„ vă facem cunoscut că incul
patul Gheorghe Aporcăriței a 
fost trimis în judecată, în stare 
de arest, prin rechizitoriul nos
tru din 19.2.1981, pentru comi
terea infracțiunilor de ucidere 
din culpă a 4 persoane și ne
glijență in serviciu. x Au fost 
luate măsuri de prelucrare a 
acestui caz cu toți șoferii de la 
carierele Sitorman ale I.C.H. 
Constanța.

I.D.E.B. După întreruperea 
furnizării energiei, abonatul Du
mitru Mihail din str. Napoca 8, 
sector 1, a achitat factura restan
tă de 252 lei plus penalizarea de 
1% X 3® zile “ 75,60 lei ; pe 
23. XII. 1980, în termen legal, 
i s-a restabilit alimentarea cu 
energie electrică. Menționăm că 
abonați! particulari restanțieri 
reprezintă un număr impresio
nant. Ne folosim de prilej pen-

Uniunea județeană a coopera
tivelor meșteșugărești Iași. Din 
verificarea făcută la unitatea 
cooperativei Prestarea, privind 
cele sesizate de numitul Con
stantin Aenei, a reieșit că tele
vizorul petiționarului a fost re
parat cu bonul nr. 5 218 și ridi
cat de la unitate, în stare de 
funcționare normală, în ziua de 
24.2. a.c, N.B. Atît ! ? ! Nici un 
cuvânt însă despre funcționarea 
anormală a respectivei unități, 
unde televizorul fusese dus la 
reparat de 11 ori în 5 luni și 
despre felul cum a fost rezol
vată plîngerea adresată de „nu
mitul A.C.“ la birourile coope
rativei.

Inspectoratul General ai Mi
liției. Verificările efectuate au 
stabilit că, într-adevăr, în timp 
ce se afla cu oile la pășune pe 
platoul Munților Bucegl, Con
stantin Dragomiroiu, , folosind 
cîinii, a sechestrat 3 turiști, ră- 
nindu-1 pe unul dintre aceștia 
cu piatra și cu un briceag. Sus- 
numitul și-a motivat fapta prta 
aceea că turiștii au intervenit 
pentru aplanarea conflictului 
izbucnit între el și concubina 
lui. Avînd în vedere faptele pre
văzute și pedepsite de art. 189 
Cod Penal, dosarul a fost îna
intat Procuraturii locale Cîmpi- 
na. Făptașul a "fost avertizat și 
s-a dispus supravegherea lui, 
pentru prevenirea comiterii 
unor fapte antisociale.

Centrala Transporturilor Auto. 
Delegații I.T.A. Gorj, împreună

Margareta Roșea — Rm. 
Vîlcea : Reglementările în vi
goare nu prevăd, pentru liceele 
pedagogice, trecerea de la o 
specialitate la alta pe baza exa
menelor de diferență. • Aura
Cohstantinescu București :
Purtarea pantalonului constituie 
uniformă de lucru-numai pen
tru profesoarele care predau e- 
ducația fizică în școli și facul
tăți. Referințe găsiți în ordinul 
M.E.I. nr. 1085 din 18 septem-
brie 1976, articolul 5. Dan
Cosma — Sibiu : Nu puteți urma 
o a doua facultate la cursurile 
de zi. © Maria Vlad — Moțca, 
Iași : Pînă la obținerea gradu
lui I, retribuția la care aveți 
dreptul, potrivit prevederilor 
art. 172 din Statutul personalu
lui didactic și art. 140 (1) din 
Legea nr. 57/1974, este cea pre
văzută pentru funcția de pro
fesor în înyățămîntul primar, 
gimnazial și profesional, «8 
studii superioare, cu definitivat, 
la gradația corespunzătoare ve
chimii pe care o aveți în tavă- 
țămînt. © C. Moise — Tîrgo- 
viște : M.E.I. ne informează că, 
pentru anul școlar 1981/1982, pla
nul de școlarizare la învățămîn- 
tul liceal nu a -fost încă elabo
rat. • Adrian Rotaru — Reți
nerea absolvenților pentru în- 
vățămintul superior s-a făcut în 
limita posturilor aprobate, ast
fel îneît nu s-au putut aproba 
toate propunerile primite din 
partea institutului pe care dv. 
l-ați absolvit. • Ernest Schul
man — Lugoj : Răspunsul pe 
cale l-ați primit este exact: 
este vorba de două discipline 
diferite.

HORIA PÂTRAȘCU S

• „FLACĂRA® nu ia in considerare scrisorile ano
nime și nu primește acte originale. Scrieți-ne cit mai 
concis. Și nu uitați să vâ iscăliți. Precizați eventual 

telefonul unde vâ putem găsi.
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coa rtelcțfa lirei
FRANZ STORCH

gînduri
s-au și agățat 

grinda acoperișului 
spre a nu încurca mîinile apăsate pe rindea

cite gînduri s-au înecat 
in țuică de prune 
spre a nu tulbura aerul pe parcurs

cîte gînduri s-au și sustras 
din comuna bancă de gînduri 
spre a nu încurca noaptea pină in zori

gînduri, cîte s-au și cărat 
în anul următor
spre a nu încurca trecerea 
în recunoașteri tîrzii
că nu-ți e permis să ignori nici o 

încurcătură
spre a nu încurca viitorul

pictat pe pînza 
glisantă a timpului 
munți grei de tăceri
în carnea lor să forezi după proba de sol 
a vremurilor viitoare
eum arată în adîncul adincului 
viitorul
știe cerul
știe cititorul de prognoze doar
cum arată în adîncul adincului 
cercetătorul viitorului

nenumăratele variante

cu dorințe albastre
spaime violete
cu speranțe de culoarea cărămidei
sau de alte culori după preferință 
autoportretele viitorologilor
pictate pe pînza glisantă a timpului

de exemplu primul
cuvînt
ziua ce-și tăinuiește încă sunetele
de exemplu primul cuvînt la ieșirea din 

somn

ora încărcată de întrebări ce se vor 
reîntoarce negreșit 

și vîntul nevrînd să știe nimic din toate 
acestea

rătăcit în aburul de aluminiu pescărușul 
îmbătrinit

în căutarea urmelor șterse în văzduh

deodată simți dureros de clar cum anii 
trec zîmbind dar neîndurători pe lingă tine

poate pentru multe
toamne
urmez liniile vieții
eum xerografiază toamna
orice frunză căzătoare -

dar pe nici una 
desenul miinii mele 
nu-i înscris

deci mi-e îngăduit 
din nou Ia anul
să mai compar ciudatele desene

deci mi-e îngăduit
să mai fac planuri
și pentru alte zile viitoare

și poate pentru multe multe toamne

crezînd a-i copleși
de daruri
cel ce voios pe scurte sfori
înșiră vorbe
in poezie
precum pescarii crapii
care-au mușcat
își atribuie sieși
laptelui supt de la mamă
și muzei
tot ce a căpătat și a hiat
de la cei mulți
crezînd a-i copleși de daruri

(In românește de NORA IUGA)

început de martie
Pe cercurile iernii s-a așternut o floare 
șb -luniea-i inundată de un incert parfum 
in calda neodihnă a-ntinselor popoare 
care ne dau tîrcoale la margine de drum.

Purtăm prin miezul vremii o umbră de zăpadă 
și o. părere veche, de viscol și de ger 
cînd aripile iernii au început să cadă 
din trupul ei de abur împrăștiat pe cer.

Vin săniile-n curgeri albastre să ierneze 
în inimile noastre curat ca-ntr-un tablou 
și lămpile din geamuri încep să lăcrimeze 
eu fețe liniștite către un soare nou.

GH. MINCA @

Cîntec de toamnă, 
primăvara
Toamnă Toamnă, fără sațiu. Toamnă, 
Pulbere de aur zăvorîtă-n rod, 
PIînsui tău mă arde, glasul tău mă~ntoarnă 
Spre copilăria în care anii rod !

Toamnă, Toamnă, 'trecătoare, Toamnă
Fluvii dulci de seve, încetinind din nou
Glasul tău mă arde,, plânsul tău se~ntoarnă 
Iar și iar, în mine, ca un trist ecou 1

Toamnă, Toamnă, împlinită, Toamnă, 
Anotimp^ de liniști, anotimp de dor, 
PIînsui tău mă arde, glasul tău mă-ntoarnă 
Spre cetatea-n care gândurile dor I

I. C. MICU S

Mioritica
în somn de fructe soarele-i ascuns 
împătimit de dorul pămintean, 
Rămîne cerul îngropat o vreme 
Sub o â unui miel orfan ;
Cîini ciobănești se rătăcesc prin lună

Și-n hoți de stele își preschimbă chipul, 
Fuioare albe de mioare blînde 
Torc în izvoare blînde asfințituri. 
Și-n plaiul cald de răsuflări născute, 
In fusul răsfirat de cintul ierbii, 
Trec la iernat soroacele din vară 
Și-ncepe să-ncolțească graiul iernii. 
Abia acum amiaza mi-i povară 
Și dimineața nebunie-a lumii — 
Un ceas ce își, preumblă alăptatul 
De la un miel la altu-n setea lunii.

VICTORIA TANASE 3

Țăran român
Țăran român, 
Tu ești la tine-acasă. 
Tu n-ai cerut permise de trecere-n oraș 
Deși ți-atîrnă-n cui prea ruginita coasă 
Tot calci cu măreție 
Prin verdele imaș !
E drept că nu mai umbli cu secerea în mină 
Chiar iernile bătrine-s 
Din ce în ce mai calme
Și ți-ai schimbat plăvanii în caii de mașină 
Dar griul
Ca strămoșii îl prețuiești în palme.
Cumva, 
De ți se-ntîmplă piciorul'gol să calce 
Cînd noaptea de la gară te reîntorc! în sat. 
In raza lunii trupul se-ndoaie 
Ca o salce 
Și sufletu-ți incintă ogorul semănat. 
Te-oprești ca altădată 
La 'vechea ta fintînă 
în ciutura de apă oercînd să.deslușești 
Dacă-i noroc, că anii prin trenuri ți se-adună 
Și dacă-i drept prin lume *
Să tot imbătrinești.

CORIOIAN PĂUN 0

Ofrandă
Din lupte cînd se întoarceau 
Strunind în frîuri armăsari 
Străbunii noștri se-nchinau 
La zeii țării tutelari.
Jertfeau pe-altarele străvechi 
Zăpada-ntiilor ninsori 
Lumina pașilor perechi 
Și viața de atitea ori.

Zeului codrilor i-au dat 
Să aibă milă de-acest neam 
Inima cerbului curat
Și frunza proaspătă din ram

Zeului apelor lichid
Pentru belșug pe-acest pămînt
Strămoșii i-au întins timid
Albastrul cerului răsfrint

Zeului holdelor bălai
Să nu ne părăsească-n veci
I-au dat seninul lunii mai
Și trupurile celor reci

Apoi strămoșii la un semn
S-au tras s-aștepte răbdător
Iar zeii țării-ntr-un îndemn
Le-au dat din nemurirea lor

MIHAI TOMA H

Fluturi de lumină
Fluturi de lumină 
Șterg marginea zilei, 
țar somnul se pierde 
Pe foșnitoare aripi 
Deschise în zarea 
Cu țipăt de dragoste.

DUMITRU UDREA E

De cîte ori, iubito...
Ciuruite de gloanțe 
florile și iarba 
se clatină intre vis și moarte.
Soarele apune 
înroșit de singele ,
ce curge prin tranșee.»

Rănit, telegrafistul 
întinde mina grea 
și prinde receptorul :
„De cîte ori, iubito, ți-am spus
să nu mai suni in timpul slujbei...**

NICOLAE NICOARA ■

Ghicitoare
Despletită
Cu aripi de flutur
Tînăr,
Și picioare de căprioară 
înfricoșată
Cu dinți albi
Și mărgele de rouă 
în păr
Cu iarbă la picioare 
Și la urechi cu zumzet 
De albine
In mîini cu copii 
Desculți
Căutind muguri.
Cine să fie ?
Cine să umble
La poarta cerului 
Sărutind stelele ?

Conjunctiv
Să dorm.
Și ochii să-mi doarmă 
Și gura să-mi cinte 
Și mina să doară.

S-alerg în pădure, 
Picioarele să-nduplec 
S-alerge în iarnă 
Ca lup după oaie.

S-aducă un mugur 
Să facă lumină 
Să umple cimpia 
De dulce comoară.

Să dorm
Dar ochi-mi să vadă 
S-alerg în pădure 
S-aducă un mugur 
Să facă lumină, 
S-alerge în iarnă 
Să umple cimpia 
De dulce comoară.

De dulce comoară 
Și gura să-mi cînte 
Să-mi vadă și ochii 
S-alerge in iarnă 
Și gura să-mi cînte

De dulce comoară 
De dulce comoară...

Miez de ceas
Transpiri mult...
Ii spuneam
Degetului
Care apăsa inima
Intr-o seară.

Roata
Nu se poate. Nu se poate.
Se poate. Se poate.
Deschid ochii și îi închid.

la

Deschid ochii...
Se poate, se poate 
Și tiptil, tiptil 
Cineva îmi luă 
Negrul, , 
Și-mi luă asfințitul 
Și-mi luă piatra 
Și-mi luă moara 
Și-mi dădu 

Roata.»

Dorința
Să-mi plouă 
In ochi, 
Cu aurul norilor 
Să mă-mbrac, 
Și să alerg, 
în copaci somnoroși 
Să sparg pămintul 
Să le dau case 
Rădăcinilor, 
Să-mi plouă 
In ochi, 
Să mă-mbrae 
In cerul nopții 
Să mănine
La gura unui fluviu 
Să-mi visez fluturii 
Și să-mi plouă 
în ochi !

CARMEN IUȚEA ■ 
elevă in clasa a Xll-a

Liceul de filologie-istorie, 
Timișoara

Curier literar
Alis Magdalena Dumitrescu ne scrie : „Pașii eâlcă pe alei ! Scirțîie ' de 

frig trotuarul / O mașină glas a dat / Canțonetelor de aur." Nu ne deranjează 
atit lima trotuarul / de aur, nici ritmul care suferă din greu, cit mai ales 
banalitatea cumplită a acestor așa-zise versuri pe care le-am transcris numai 
pentru a oferi o mostră de nonpoezie. Ce alt răspuns li se cuvine unor astfel 
de încercări decît un categoric NU ? Același răspuns și pentru producții ase
mănătoare trimise de Gheorghe Dutchevici, Maria Chiru, Constantin Hahui, 
Florin Tratru, Gh. Șerban Anghelaclre, Ion Țăranu Tănăsescu și Armând 
Bratu Ionescu, din ale cărui încercări transcriem încă un model negativ : 
In zumzetul șuvoiului / Unde curge zgomotos apa, / Pe cer zboară șoimul / 
Treceau voinici cu spada.

Dar față în față cu cele două exemple de neurmat, iată și un frag
ment de poem în care Ioan Suciu, un poet a cărui apariție vom fi poate 
obligați să o semnalăm peste cîtăva vreme, are ceva de spus și reușește să 
ne atragă atenția, emotionînd totodată cu imaginea și metaforele ce ni le 
propune : „Ziua în care ecoul / vede tot ce e de văzut / și tot ceea ce încă nu 
se vede / aerienele erori despletindu-și ireala lor alcătuire / iarba care _ ne 
crește pe gesturi /.../ziua căreia / conștiința acestui poem / un ied, un pîriu 
și o floare / îi va dărui / ziua aceea ' aleargă, desigur, cu nările umflate de 
lumină / pe undeva / pe aproape..." Sau iată un alt tînăr poet, Țucu Moro- 
șanu, într-o poezie de doar două strofe, un pastel intitulat Iarnă în nord, 
poate oferi, după părerea noastră, pentru mulți tineri începători, un real 
model de a descrie (într-o scriitură modernă) natura : „Zăgazurile toate troz- 
nesc in bolta scundă / Vin de-și aprind luleaua la hornuri nori blajini / O 
liniște celestă peste mări abundă / Iar ceața se preschimbă-n diluviu mat de 
crini".

Exprimîndu-ne îndoiala că, totuși, poate n-am ales cele mai potrivite 
exemple, dar și convingerea că ne-am dat toată silința, pentru a oferi mai 
tinerilor noștri cititori un grupaj de modele negative și pozitive, vom repeta 
în finalul acestui Curier rugămintea și îndemnul, adresate aproape tuturor 
celor ce ne scriu, de a frecventa, neapărat, ședințele unui cenaclu literar.

Manuscrisele nu se înapoiază.
V.N. ■
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FILE DIN MAREA EPOPEE A UNITĂȚII NAȚIONALE A ROMANILOR
Partea a doua din capitolul „1917 — Primele luni — 

Tifosul exantematic" cuprinde însemnări memorialistice 
ale lui Ion G. Duca privitoare la starea generală de spi
rit din iarna anului 1917 (pe care recunoaște el însuși că 
n-o poate reda în toată complexitatea ei), la situația grea 
— pe cale de ameliorare — a refugiaților, transporturilor, 
producției de cărbune și petrol în Moldova, a aprovizio
nărilor de tot felul etc.

Ministrul instrucțiunii publice și cultelor face și de astă 
dată cîteva aprecieri asupra colaborării de guvern și 
asupra rosturilor de la Marele Cartier al armatei — o 
notă aparte acordînd veleităților politice ale comandan
tului Armatei a Il-a.

Cum era de așteptat, I. G. Duca ține să-și depene amin-
tirile și în legătură cu cele trei evenimente penibile ce
au făcut senzație la acea vreme — protagoniștii chemîn- 
du-se Socec, Sturdza. Crăiniceanu. în general, cele con
semnate de memorialist rezistă în confruntarea cu alte 
surse documentare, asupra episoadelor respective existînd 
de acum o anumită unitate de vederi și de interpretare. 
Ar fi doar de reținut faptul că în cazul așa-zisei trădări 
a generalului Socec, noi am subscrie numai pînă la un 
punct în privința creditului exclusiv și total pe care

Duca îl acordă generalului Prezan ; dealtfel, într-un 
număr trecut al revistei — pe cînd erau consemnate me
moriile despre bătălia pentru apărarea Bucureștilor — 
nc-am exprimat formal și argumentat rezerva noastră.

După cum s-a observat, memorialistul și-a făcut un 
obicei dm a trece prin ;,tunelul timpului" fiecărui capi
tol și lumea diplomaților aliați aflători în Moldova ; în 
consecință, și de astă dată întirzie asupra impresiilor cu
lese oficial și din culisele legațiilor străine acreditate pe 
lingă statul român.

Om politic' al timpului său — cu lumini și umbre ce 
întregesc biografii și justifică sau doar implică fapte de 
viață — I. G. Duca nu rezistă tentației de a descinde 
repetat în tabăra partizanilor politici — a majorităților, 
cum le numește el, de la Cameră și Senat. însă, dezin
voltura cu care se mișcă prin viața parlamentară ne pri
lejuiește un evident spor informațional — dar nu reu
șește și in încercarea de a acoperi cu învelișul.gesturilor, 
frumoase o mare realitate : mixtura unui regim politic 
de clasă, oligarhic, aservit în ultimă instanță intereselor 
claselor dominante.

STEL1AN NEAGOE S

Scriind aceste rânduri îmi dau însă sea
ma că nu pot evoca de ajuns stareț noas
tră de spirit din acele luni. Povestirea 
retrospectivă a faptelor, a mersului epi
demiei nu redă sbuciumul sufletelor 
noastre. Simțămintele de care eram stă- 
pîniți în lupta cu moartea care ne pin- 
dea de pretutindeni. Nu puteai întîlni un 
om fără să-ți povestească vreun episod 
al epidemiei, nu puteai merge intr-o casă 
fără să afli de îmbolnăvirea sau de- moar
tea vreunui cunoscut, nu puteai să ieși pe 
stradă fără să întîlnești un convoi fune
bru. Războiul părea uitat — epidemia era 
totul. Iarna suspendase ostilitățile, tifosul 
exantematic ne asvîrlise intr-o nouă lupta 
mai nimicitoare decît cea dintîi și totuși 
moralul nostru al tuturor era surprinză
tor. Țineam piept adversității cu o sur
prinzătoare tărie sufletească.

în mijlocul acestor. împrejurări -și aces
tei atmosfere lucrurile tot mai mult se 
așezau și se normalizau. lașul se descon
gestionase din ce în ce. Firește numărul 
refugiaților era încă prea mare dar în
cetul cu încetul toți își găsiseră un adă
post și un rost. Viața sub noua ei formă 
se ofganiza. Pe copii îi așezasem in colo- 
mi. Cu ajutorul lui Valaori, lui Șimiones- 
cu și al multor profesori refugiati eram 
relativ mulțumit de rezultatele obținute. 
Fiindcă exodul încetase și nu eram su
puși atacurilor aeriene, liniștea domnea. 
și încrederea sporea. Alimentația lăsa de
sigur încă mult de dorit dar tot față de 
lipsa din primele vremuri ale refugiului 
progresul era vădit. Alecu Constantinescu 
cu genialul Leonte și cu Barca la manu
tanță se descurca destul de bine. Apro- 
pierea primăverii trezea speranțe de și 
mai bine iar lumea se obișnuise cu un 
regim de privațiuni. Mesele antebelice ne 
păreau o poveste.

Transporturile, în urma sforțărilor com
binate ale inginerilor noștri și ai Misiunel 
franceze, se îndrumau și ele spre normal. 
Sarcina a fost grea, extrem de grea. Pe 
la 15 februarie Ministerul Lucrărilor Pu
blice a fost în măsură să aducă la cunoș
tința publicului că la sfieșitul acelei luni 
trenurile de călători vor circula regulat, 
potrivit unui nou orariu. La Comănești și 
în regiunea Moinești se intensifica sub 
conducerea lui Alexandru Cottesc-u pro
ducția cărbunelui și a petrolului, îneît 
nevoile armatei puteau fi îndestulate j>e 
deplin și ale populației civile în condiții 
tot mai mulțumitoare.

Pe de altă parte, Mârzescu întocmea cu 
ajutorul Marelui Cartier, al aparatului 
administrativ al cooperației și al specia
liștilor tehnici, un întreg plan în vederea 
intensificării producției agricole. Planul 
a fost atît de bine chibzuit îneît îndată 
ce situația climaterică a îngăduit-o, mun
cile au și Început să se facă. N-a rămas 
un petec de pământ nelucrat. în această 
privință acțiunea guvernului a fost netă
găduit la adăpostul oricărei critici...

Colaborarea de guvern mergea destul 
de bine. Interimatul externelor fusese 
pentru febrilitatea lui Take Ionescu o 
mîntuitoare supapă. De cînd avusese pri
lejul să mai trimită telegrame în străină
tate, să mai acorde interviuri, să mai aibă 
întrevederi diplomatice — se liniștise. 
Singur doctorul Istrati ne-a pricinuit ori- 
cari neplăceri. Influențat probabil de 
vreun funcționar ce se socotea nedreptă
țit, șoptea pe socoteala lui Radovici, pre
decesorul sau, învinuiri neplăcute. Rado
vici, care era cinstea personificată, a fost 
profund mihnit de a se afla pe nedrept 

’bănuit. El s-a plîns lui Brătianu și fiindcă 
totul era lipsit de temei, dr. Istrati a bă
tut in retragere. Triumfător a descoperit 
însă curând după aceea că unii parlamen- 

: tari au abuzat la distribuțiile de zahăr». 
Au luat cîteva căpățini mai mult și dacă 
nu mă înșel le-au revîndut în piață, Bră
tianu a dat însă imediat cu energie sanc
țiunile cuvehite. Cîțiva deputați, între al
ții Eraclide, au trebuit să-și dea demisia 
și astfel s-a tăiat din rădăcină o agita
țiune pe care unii puneau deja mari spe
ranțe.

De la Marele Cartier nu prea aveam 
vești multe. Fiind încă la Bîrlad, știam 
numai că se, lucrează intens la reorgani
zarea armatei, că colaborarea cu generalul 
Berthelot era intimă și tot mai cordială 
Și că cu generalul Zaharov, comandantul 
trupelor rusești, raporturile deși mai 
bune lăsau încă de dorit. Pe front nimic; 
liniște, comunicate aproape stereotipe pe 
care lumea abea le mai urmărea. La Ar-
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1917 - Primele luni - Tifosul exantematic (It)
mata II-a generalul Averescu se Înconju
ră de adversarii guvernului, în frunte cu 
Grigore Filipescu și lua din ce în ce mai 
mult aere de independentă sfidare față 
de Marele Cartier și față de minister. 
Chiar Take Ionescu care îi era prieten 
începea să fie enervat de această atitu
dine. Bacăul era mai mult un focar poli
tic, sediul adevăratei opozițiuni decît car
tier unei armate. Popularitatea generalu
lui era răspindită cam pretutindeni ; era 
acum sistematic organizata în vederea 
realizării unor ambițiuni politice care nici 
nu-și mai dădeau osteneala-să se ascun
dă. Germanii stînd în inacțiune, Averes- 
cu avea toată vremea ca prin emisari de 
tot felul și - printr-o acțiune metodică 
să-și pregătească viitorul politic. Lui Bră
tianu firește această stare de lucruri nu 
îi putea conveni. Totuși a tolerat-o. El 
socotea situația în genere prea gingașă ca 
să lovească într-o. popularitate discutabila 
dar fără îndoială reală. Se mărginea deci 
să circumscrie pe cît putea sfera de ac
țiune a generalului Averescu. Redus la 
rolul de simplu comandant de armată, 
Averescu la urma urmei nu putea fi prea 
periculos. Dacă atitudinea lui va depăși 
marginile admisibile, Brătianu își rezerva 
dreptul de a interveni atunci. Cred că ți- 
nînd seamă de toate.contingențele situa- 
țiunei, el a făcut bine să procedeze în 
acest mod. Nu e mai puțin, adevărat însă 
că spectacolul acestui general politician 
și quasi-răsvrătit constituia un precedent 
regretabil și o pildă primejdioasă

în decursul acestor luni s-au mai pe
trecut trei: evenimente penibile și senza
ționale în lagărul militar : degradarea lui 
Socec, trădarea Iul Alexandru Sturdza și 
condamnarea la moarte a colonelului 
Crăiniceanu. în timpul bătăliei de la 
București, generalul Socec își părăsise 
postul de comandă. Prezan . era convins 
că in mare parte pierduse bătălia din 
cauza lui. Adevărul e că Socec era un 
ofițer de salon care își făcuse aproape 
toată cariera la București, la comendui- 
reâ pieței și la escorta regală, nu avea pre
gătirea necesară pentru a exercita un co
mandament efectiv și delicat în timp de 
război. La prima încercare mai grea și-a 
pierdut capul și conștiința. Un exemplu 
trebuia deci dat și Prezan, precum am mai 
spus-o, a adus un mare serviciu armatei, 
disciplinei și moralului ei prin această 
condamnare. în primele zile ale Iul fe
bruarie, tot lașul a alergat pe platoul de 
la Copou — ca să asiste la scena oribilă 
a degradării âcețtui nevrednic general. 
Cu neputința organică a românilor de a 
da lucrurilor un caracter definitiv, cura 
a venit la guvern Marghiloman, Socec 
a fost considerat ca o victimă politică și 
juriștii germanofili au găsit formulele 
cuvenite pentru a revizui procesul și a-i 
asigura o reabilitare legală. Reabilitarea 
morală opinia publică nu i-a mai dat-o 
insă niciodată. A murit la vreo zece ani 
după război, ca o nenorocită epavă.

Cu Sturdza chestia a fost din toate punc
tele de vedere mult mai dureroasă. îmi 
aduc aminte și acum că fiind J^-Mitropo- 
lie vecin cu Vintilă Brătianu, el mă 
chiamă într-o seară și cu figura descom
pusă îmi spune : „Mă vezi așa de tulbu
rat fiindcă am aflat un lucru pe care mal 
nu-1 pot crede și care dacă ar fi cumva 
adevărat, ar fi prea oribil. Ce s-a întîm- 
plat, răspunsei eu speriat. Te rog n-o 
spune nimănui căci tot cred că trebuie 
să fie o eroare. Dar ce e? închipuiește-ți, 
cei de la .Marele Cartier pretind că Ale
xandru Sturdza a trecut la inamic, că a 
căutat să atragă tot sectorul său cu el, 
dar că din fericire nimeni afară de 
Wachman nu l-a urmat. Germanofil îl 
știam și avînd în vedere educația și lun
gul său stagiu în armața germană, price
peam simțămintele lui. dar șă-și trădeze 
țara el, un om care a fost o viață în
treagă personificarea cinstei, a scrupu- 
lozitățli morale, el, firii lui Mitiță Sturdza 
— asta nu se poate, nii se poate, e o 
greșeală, o răzbunare. La gîndul numai 
că ar putea fi adevărat. încheie Vintilă 
Brătianu, mintea îmi stă în loc“. Emoția 
mea era firește tot atît de mare ca a 
lui Vintilă Brătianu, dar m-am grăbit 
să îi spun că eu cred lucrul posibil și 
iată de ce. Cu cîteva luni înainte de 
război fusesem informat. în calitatea mea 
de ministru de culte, că la Școala mili

tară a cărui comandant era Alexandru 
Sturdza se făcea propagandă adventistă 
și anlimilitaristă. I-am semnalat deci 
cazul și mă așteptam să-mi mulțumească 
și să primesc asigurări că va lua măsu
rile cuvenite. Cînd colo, spre uimirea 
mea, am primit de la el o lungă și pre
tențioasă scrisoare în care îmi vorbea de 
articolul din Constituție care garantează 
libertatea de conștiință și conchidea că 
la urma urmei în confuziunea morală de 
la noi, adventismul e preferabil ateismu
lui sau indiferentismului. Atunci l-am 
chemat.la mine și cu o uimire crescîndă 
am constatat că era de prisos a vorbi 
bunsimț cu acest spirit încăpățînat și 
sucit și mi-am zis : într-un cap cu ast
fel de deformațiuni nu m-ar surprinde' 
ca el să fi trecut șl la inamic — crezînd 
că-și salvează patria, că săvîrșește un act 
de eroism. Așa a și fost.

Dar scena cea mai curioasă s-a petre
cut a doua zi la Consiliul de Miniștri. 
Brătianu care. știa împrejurarea cu ad
ventismul și care îl mai știa pe Alexan
dru Sturdza și extrem de vanitos, nu voia 
să creadă dar era zdruncinat.. Costinescu 
în schimb a sărit în sus. Aceste svonuri 
spnt o infamie. Cunosc pe acest om de 
cind era copil, știu în ce principii a fost 
crescut, e un atentat la memoria venera
bilă a. tatălui său. Să văd și tot nu voi 
crede. Ferechide, Porumbarii, Take Io
nescu chiar — în aceleași simțăminte, cit 
despreț Mișu Cantacuzinr^ — el socotea 
învinuirea adusă lui Sturdza ca ofensă 
adusă onoarei familiei sale. Roșu și tre- 
murînd, strigă : „Am putut fi adversarul 
politic al tatălui său, dar Alexandru 
Sturdza după mamă sa care este o Can- 
tacuzinească mi-e văr, am copilărit cu 
el, e mai presus de orice bănuială și nu 
permit nimănui să îi arunce un astfel de 
oprobiu". într-o asemenea atmosferă am 
păstrat o atitudine rezervată, cu atît mai 
mult cu cît îritr-adevăr acuzația era prea 
îngrozitoare pentru a o susține fără do
vezi indiscutabile.

Din nenorocire peste cîteva zile Brătia
nu adine tulburat ne-a comunicat amă
nuntele. Erau înfiorătoare. Se găsise un 
carnet în care Sturdza notase planurile 
lui, în care cita ofițerii pe care încercase 
să îi convingă precum și aceia pe care 
nădăjduia să îi atragă în viitor și se știa 
acum că ordonanța sa refuzînd în ulti
mul moment să-1 urmeze, el o împușcase 
fără milă cu propria sa mină. In fine — 
mai monstruos decît toate — se desco
perea acum că locotenentul Ciulei, pe 
care îl învinuise că se retrăsese 
fără rost de pe poziție și pe care 
pentru aceasta îl și condamnase la moar
te și îl executase, era nevinovat. To
tul fusese o înscenare ca să inspire de
plină încredere comandanților săi. De 
fapt era hotărît să treacă la inamic incă 
de atunci. Unele din mișcările lui păru
seră suspecte lui Averescu. Pentru de
plina reușită a planului, toate îndoielile 
trebuiau spulberate. Pe de altă parte, 
Averescu își dădea acum seama și de ce 
cu prilejul ultimei vizite a regelui pe 
front, Sturdza înaintase atît de mult cu 
el înspre tranșeele inamice. încerca, se 
vede, să-1 expuie gloanțelor germane sau 
chiar să-1 predee prizonier dușmanului. 
Așadar, fiul lui Dimitrie Sturdza era nu 
numai trădător dar și asasin. Am pus 
toți capetele în jos, stăpîniți de o adîncă 
durere. Dacă nu mai puteam fi siguri 
nici de un om cu tradițiile și cu reputa
ția lui Sturdza, de un om care fusese 
educatorul respectat și iubit a atîtor ge
nerații de ofițeri tineri, de cine mai pu
team fi siguri ? Cu drept cuvînt totul 
părea . posibil. Acest inconfortabil simță- 
mînt, această chinuitoare îndoială ne-a 
urmărit săptămîhi de-a rîndul.

Crăiniceanu a fost un corolar al lui 
Sturdza. înțeles cu el, trebuia să-1 ur
meze. A fost însă prins înainte, pe cînd 
se întorcea cu manifeste de la întîlnirea 
ce avusese peste tranșee cu dînsul. în 
timpul neutralității acest ofițer, dealtmin- 
teri distins, se manifesta ca un partizan 
hotărît al intrării noastre în acțiune ală
turi de aliați. Generalul Iliescu l-a trimes 
însă ca atașat militar in Grecia și de 
atunci își schimbase deodată atitudinea, 
devenise un germanofil înflăcărat. Scria 
rapoarte foarte defavorabile asupra ac
țiunii aliate de la Salonic și nu se sfia 
să declare că datoria conducătorilor 

României e să se alipească Puterilor 
Centrale a căror victorie e mai presus de 
orice îndoială. Unii susțineau că această 
metamorfozare se datorește regelui Con
stantin care simțindu-1 vanitos, speculase 
cu succes această slăbiciune a sa. Alții 
pretindeau că soția sa. iubitoare de lux, 
fusese sedusă de arginții germani și că 
exercitînd o mare influență asupra lui, 
îl convertise în cele din urmă. Nu știu 
care e adevărul. Destul că trădarea lui 
era neîndoielnică. Aci trebuie să mărtu
risesc că generalul Prezan a fost antic. 
Crăiniceanu era nepotul său, fiul sorei 
sale. Consiliul ■ de război știind aceasta a 
crezut că îi va complace condamnîndu-1 
numai la muncă silnică pe viață. Prezan 
aflînd aceasta a casat sentința, l-a trimes 
din nou în judecată și a iscălit personal 
condamnarea la moarte. Pe front, înain
tea întregului său regiment. în vinerea 
Paștelui, Crăiniceanu a fost împușcat. Mi 
se spune că în fața morții-a fost demn. 
A refuzat să fie legat la ochi, a cerut 
să sărute drapelul și liniștit a așteptat 
plutonul de execuție. Convingerea mea — 
desigur ea nu constituie o justificare, e 
numai o explicațiune — Crăiniceanu a 
fost victimă a eredității sale. Tatăl său. 
generalul Crăiniceanu, prezenta stigmate 
indiscutabile de dezechilibru. La neferi
citul său fiu infirmitatea organică a evo
luat pînă la a'berația trădării.

Acestea au fost paginile de rușine ale 
epopeei întregirei neamului. Nu le-ara 
putut trece sub tăcere dar le întorc cu 
grabă și cu o durere ce nici azi n-o pot 
stăpîni.

Cu corpul diplomatic la Iași de aseme
nea nimic deosebit, decît numai că in
timitatea cu St. Aulaire devenea efec
tivă. în mare parte sub influența ducelui 
de Luynes și a lui Robert de Flers. St 
Aulaire a încetat de a mai asculta de. su- 
gestiunile funestului Lacombe și s-a a- 
propiat de Brătianu. De îndată ce s-au 
cunoscut mai bine, s-au stabilit între ei 
simțăminte de reciprocă simpatie și con- 
siderațiune. La flacăra suferințelor noas
tre prietenia lor s-a călit tot mai mult. 
St. Aulaire — rece, nepăsător și cam 
ironic — se dovedea iii mijlocul nenoro
cirilor o inimă caldă și um suflet de elită. 
Masoloff plecase pentru interese, fami
liare la Petersburg. însărcinatul de afa
ceri, înaltul și molîul prinț Gagarin e nu 
juca nici un rol, așa îneît cu Legația ru
sească de fapt nu mai erau decît rapor
turi neînsemnate și reduse. Barclay. Fas- 
ciotti și ceilalți erau covîrșiți de greută
țile vieții de toate zilele și de neplăce
rile inerente refugiului. Criticau cam 
lesne și cam mult, dar n-aveam vreme 
să ne ocupăm de aceasta.

Mai supărătoare pentru noi erau ma
joritățile. Vechea formulă a lui FerecM- 
de — un guvern n-are dificultăți reale 
decît cu majorități cărora nu le dă de 
lucru — se adeverea tot mai mult. Fiind 
neocupați, luptîndu-șe cu mizeriile refu
giului — printre deputați și senatori 
domnea un spirit cam răsvrătit. Unii cri
ticau și cu rost și fără rost. Altii Se fă
ceau cu o condamnabilă ușurință ecoul 
tuturor resentimentelor și tuturor calom
niilor. Colaboratorii noștri conservatori 
și conservatorii democrați îsi reaminteau 
iarăși prea adeseori că sunt, adversarii 
noștri și aveau tendința să uite că trăim 
într-o epocă de conlucrare. Mârzescu și 
cu mine căutam să menținem contactul 
cu cît mai mulți din prietenii parlamen
tari. Cînd Ie vorbeam lucrurile se poto
leau, dar era. atîta suferință și atîta ener
vare pretutindeni îneît ciirînd după aceea 
trebuia s-o luăm de-a capul.

Ca. să combatem această surdă agita
ție, ca să mai dăm satisfacție plîngcrilor 
lor — că nu sunt de ajuns ținuți la cu
rent cu ceea ce se petrece — i-am întru
nit întîi, Mârzescu și cu mine, într-o con
sfătuire mai largă. Aprovizionarea fiind 
chestiunea, la ordinea zilei și obiectul 
principal al criticilor, am discutat cu ei 
această problemă. Le-am arătat ce am 
făcut, ce măsuri sunt proiectate, le-am 
anunțat hotărîrea guvernului de a insti
tui o comisie compusă de miniștrii de 
război, interne, domenii, lucrări publice 
și un delegat al Marelui Cartier pentru 
a coordona și rezolva toate chestiunile 
privitoare la alimentare și la aprovizio
nare. S-a discutat pe urmă chestia re
fugiaților și la sfirșit Mârzescu a expus 
planul său pentru asigurarea recoltei 
viitoare. Parlamentarii au plecat mai li
niștiți și oarecum satisfăcuți.
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SPORTUL, CA MIȘCARE DE IDEI

Superbă victorie, Ia tenis, in țața Braziliei! T RUGBY

©
Cu nostalgia cuplului de aur al tenisu

lui românesc Țiriac—Năstase, eei care 
ne-au învățat legile superbe ale acestui 
sport, știut, înainte, doar că seamănă 
cîtva cu tenisul de masă, deci, în această 
stare, ne-am prezentat ca spectatori la 
meciul România — Brazilia, din cadrul 
Cupei Davis. N-am fi crezut, sinceri să 
fim, că flăcăii noștri de azi, Segărceanu 
și Dîrzu, vor triumfa în fața numelor, 
atît de sonore și atît de mult umblate 
prin turnee, ale lui Thomaz Koch și Car
los Kirmayr, doi „bătrîni“ jucători, întî- 
iul de 36 de ani, celălalt de 30. Revenim 
cu alte amănunte de-acum cunoscute : 
Florin Segărceanu nici n-a împlinit 20 de 
primăveri (le serbează în acest final de 
mărțișor), iar Andrei Dîrzu e mai în vîr- 
stă cu... un an !

Poate că, tocmai de aceea, simțind că 
eei doi au nevoie de sprijin, federația de 
specialitate — aflată într-un impas or
ganizatoric — a apelat la sprijinul auto
rităților din Timișoara, solicitînd ca acest 
oraș cu o sală adecvată, „Olimpia", și un 
public ce are, de-acum, vocația sporturilor, 
să găzduiască înfruntarea româno-brazili- 
ană ; cum televiziunea, radioul și presa 
scrisă au informat „la zi" asupra evolu
ției jocurilor și scorurilor, pînă la acel 
triumfal 3-2, ce-ar mai rămîne de notat 
pentru a nu repeta prea multe aprecieri ?!

întîi, ca o concluzie limpede, Florin Se
gărceanu promite să fie o nouă stea a 
tenisului românesc. El merită cu priso
sință să fie felicitat din toată inima pen
tru marea ispravă de a-i învinge, la 
simplu, pe cei doi brazilieni, Kirmayr în 
prima zi (4—6, 6—4, 7—5, 6—2), și Koch TEODOR BULZA ©

Se deschide sezonul de hipism
Duminică, cu începere de la 9,30, se 

inaugurează pe Hipodromul de stat din 
Ploiești stagiunea alergărilor de trap pe 
1981. Din cîte am aflat, organizatorii au 
pregătit un program festiv, alcătuit din 
10 alergări la care își vor da concursul 
109 cai între 3. și 8 ani.

Actualul sezon va cuprinde 70 de re
uniuni hipice, căderea cortinei fiind pre
văzută pentru 20 decembrie. Organizate, 
la început, numai duminica, reuniunile 
urmează să fie programate, din luna 

In partida decisivă (4—6, 6—3, 7—5, 4—6, 
6—0). Ca tot acest foarte talentat jucător 
să fie autorul principal al victoriei din 
meciul de dublu : Segărceanu, Dîrzu — 
Koch, Kirmayr (0—6, 8—6, 6—4, 7—5). 
Chiar și din „lectura" parantezelor lesne 
se poate deduce că jocul acesta n-a fost 
o simplă joacă. Noi, spectatorii, ne-am ros 
unghiile de emoție, ne-am mușcat bu
zele, ne-am fript palmele, ne-am exte
nuat vocile cu îndemnurile : „Hai, Flo
rin", „Hai, Andrei !“, „Hai România !“ 
Da, chiar și „hai, Andrei !“, deși Dîrzu a 
jucat modest, fără nerv și fără vlagă, 
fiind copleșit fie de importanța misiunii 
sale, fie de fețele distinse ale brazilienilor. 
Doar la dublu, în seturile decisive, cu un 
partener de o imensă generozitate și răb
dare, Andrei Dîrzu și-a valorificat forța 
serviciilor dovedind că ar avea resurse 
valorice ; învins și de Koch și de Kirmayr, 
cărora le-a luat, la un loc, doar nouă 
puncte, el și antrenorul Bardan trebuie 
să gîndească foarte serios atît la șansa 
cît și la povara de a rămîne în banca din 
față a școlii Țiriac — Năstase.

Da, Florin Segărceanu care împreună 
cu Hărădău au cinstit victoria asupra lui 
Koch printr-un salt comun în bazinul 
„Olimpiei", Florin în echipament, celă
lalt în costum — pare făcut pentru victo
rii în acest sport ; are talent, are forță, 
are inspirație, are nerv (nu nervi !) ; pe 
Thomaz Koch l-a decimat pur și simplu, 
sleindu-1 de puterile stîngii sale, setul 
ultim, încheiat cu 6—0, devenind o demon
strație a vigoarei, a sănătății, a înțelep
ciunii, Florin utilizmd cam toate proce
deele tactice în fața rutinei „vulpoiului" 
brazilian.

Nu din politețe, brazilienilor ca și că
pitanului nejucător, Cletto, li se cuvin 
omagii pentru demnitatea și sportivitatea 
lor ; noblețea tenisului și a celor care-1 
practică — adaug și a celor din tribunele 
românești ! — și-au găsit confirmarea 
în atitudinea de o mișcătoare ținută mo
rală a lui Thomas Koch și Carlos Kir
mayr, care, asemenea arbitrului neutru, 
Jacques Dorfmann, au fost impresionați 
și de țara ce-i primea cu ospitalitate, cu 
simpatie... fotbalistică, și de faptul că, 
deși Iile părea solitar și fără prozeliți, în 
urmă-i se ivesc cu rachete măiestre, 
foștii săi băieți de mingi.

Bravo, băieți 1 Bravo, România !

mai, și joia după-amiază, în cadrul lor 
avînd să „se producă" 259 de trăpași, 
din care ’90 provenind din generația 
tînără, crescută la hergheliile Dor Mă
runt și Rușețu.

în ceea ce privește cursele de amatori, 
care s-au bucurat de un deosebit succes 
în stagiunile trecute, acestea se vor re
lua în ziua de 10 mai. Pentru cei cară 
doresc să se înscrie în acest campionat, 
porțile Hipodromului de stat din Ploiești 
sînt deschise.

Ocazie pierdută
De bună seamă că dintre ocaziile de a puncta 

scorul, de a marea în jocurile sportive, cele mai 
multe nu sînt cele realizate, ci mai degrabă cele 
pierdute, ratările, care își au și ele farmecul lor, 
exprimat prin mugetul dezolat al tribunelor. Dar 
nu despre ele vom vorbi aici, ci despre un regret 
intim, dar cu ecouri mai ample, în legătură cu o 
întreagă competiție, care pur și simplu nu va avea 
loc. Cum e și firesc, mă voi referi la sportul nos
tru drag, rugbyul.

Publicul bucureștean și telespectatorii din întrea
ga lume așteaptă cu o frenetică nerăbdare cea de a 
XI-a ediție a Jocurilor mondiale universitare de 
vară, care se vor desfășura la București, între 19 și 
29 iulie, anul acesta.

Vom asista la un impresionant decatlon al Uni
versiadei mondiale, in care, în afară de sportu
rile individuale (atletism, gimnastică, lupte, nata-

ție, sărituri în apă, scrimă și tenis), se Înscriu și jocurile sportive : baschet, 
polo și volei.

Regretul nostru, poate cam tardiv, constă în faptul că nu vom avea 
ocazia să participăm și la o tinerească desfășurare a rugbyului, sport prin 
excelentă școlăresc și studențesc, profitînd multilateral de această ocazie.

îmi amintesc și acum cu plăcere că în august 1953 s-a organizat, tot la 
București, Festivalul Mondial al Tineretului și Studenților, în cadrul căruia 
au avut loc o serie de întîlniri sportive prietenești, printre care și o com
petiție de rugby.

Țara noastră a fost reprezentată de echipele Locomotiva și Construc
torul (două veritabile selecționate de tineret) și au mal participat selecțio- • 
nata F.S.G.T. (Franța) alături de o combinată studențească Australia—Noua 
Zeelandă. disputîndu-se partide de mare spectacol pe stadionul Dinamo, 
arhiplin și legîndu-se noi prietenii și relații internaționale care au ajutat 
mult evoluției ulterioare a rugbyului românesc.

Cred că ar fi fost necesar ca Federația Română de Rugby, prevăzînd 
actuala grandioasă ocazie, să vină în întîmpinarea ei cu propuneri și pro
gramări hotărîte, bizuindu-se pe invitați de elită din rugbyul universitar 
mondial.

Prezența, de pildă, a unor echipe din Oxford și Cambridge sau a for
mației Paris Universite Club (P.U.C.) sau a echipei Academiei de Aviație 
„Iuri Gagarin", împreună cu o selecționată puternică a studentilor noștri 
și cu alte selecționate din țările prietene, ar fi contribuit în mod substan
țial la propășirea rugbyului.

Dacă s-a trecut însă pe lingă această fructuoasă ocazie, s-ar fi putut, 
cel puțin, organiza o salutară Cună studențească internă, cu tendința de 
perpetuare, între formațiile divizionare studențești binecunoscute :' Poli
tehnica Timișoara, Politehnica Iași, Știința Petroșani și Sportul studențesc* 
în cinstea Universiadei mondiale.

Deși tardivă, poate că, totuși sugestia noastră va constitui un imbold 
pentru viitor. Rugbyul se bizuie pe eseuri certe și nu pe ocazii ratate.

OMUL CARE JOACA
-f .1

întrebări naive
Toți cei care jucăm sau mergem pe 

mîna fotbalului, dacă se poate spune 
așa, acordăm o importantă prea mare 
felului în care se împarte dreptatea în 
teren de către arbitri ; și în afara lui, 
de către cei sortiți să judece deciziile 
tuturor, arbitri, jucători, antrenori, con
ducători de echipe și, nu în ultimă pos
tură, chiar spectatori. Dreptatea ar tre
bui să fie una singură, aceea naturală, 
a adevărului, dar mai avem destul de 
mult pînă cînd această prezență de na
tură feminină, dezlegată la ochi, va găsi 
un loc creator la masa la care se dis
cută și se plămădește viitorul fotbalului. 
Pînă atunci, avem tot dreptul să ne în
trebăm în orice moment, cînd vor de
veni arbitrii oorecți, jucătorii și condu
cătorii lor cinstiți și feri, iar specta
torii în ton total cu frumusețea ariilor 
ce li se servește ? Fiind entuziaști, nu 
numai prin puterea obiectivă . a oazei 
de latinitate pe care încercăm să o păs
trăm cît mai puțin alterată, să sperăm 
că vom trăi cît de curînd, momentul 
unui răspuns pozitiv. Sigur, aceasta nu 
poate însemna în timp zile sau luni, ci 
ani, și este foarte bine că acest efort de 
muncă cinstită și de legalitate începe 
să fie tot mai vizibil și în fotbal. S-a 
făcut ceva, a mai rămas însă mult de 
făcut.

Lăsînd la o parte aparentele constatări 
mari, să trecem la adevăruri mai mici, 
sugestive, născute din acest joc care 
este fotbalul și care-i face pe oameni să 
se .întreacă atît de frumos. Așadar, una 
din „oile" cele mai negre ale fotbalului 
nostru o constituie, în mentalitatea mul
tora. arbitrii. în ciuda faptului că. obiec

TUDOR GEORGE H

tiv, avem o bună școală de arbitraj și 
un renume acceptabil în acest sens, mai 
răsturnăm cîteodată. din cauza vitrine
lor, oala cu lapte pe stadioanele Euro
pei. Deși am avut multe litigii cu ei, 
cred în arbitrii noștri, i-am simțit pe 
mulți că „știu meserie" și bine.nve.es că 
n-am să mă las pînă nu am să-1 arăt cu 
degetul (ceea ce nu este frumos), in 
fața și văzul tribunei pe unul pe care 
am să-l simt „minjit cu miere". Un 
prieten care îmi lipsește mi-a sugerat 
mai de mult această idee și fiind spre 
apusul carierei de jucător, din plicti
seală în lupta inegală cu ig loranța 
cruntă și nu ca potența, am să tac acest 
lucru.

In ultimul timp, arbitrii și comporta
mentul lor, începind de la „grija" de
plasării și ajungînd la prestație, au fost 
destul de discutate. Nimeni însă nu s-a 
gîndit că, pentru un început al cinstei, 
acești cavaleri merită recompensați! 
oficiale cel puțin cu prețul cîștigului 
jucătorului care a învins. Ar fi un în
ceput pe care îl merită chiar și Silaghi, 
Moraru sau Ispas, le-ar da de gîndit 
chiar și lor, și cel puțin pentru moment 
n-ar pretinde și „suma mincinoasă" ce 
licitează peste tot mult deasupra celei 
oficiale. Apropo de această sumă. Mă-n- 
treb cu naivitatea reală a omului de 
bine. Dacă tot se poate da peste, de ce 
nu legiferăm oficial potența pecuniară 
obiectivă a fotbalului și îi învățăm pe 
jucători, încă de la semnătura ce și-o 
aștern pe statele fictive, că pot minți și 
ei la rîndul lor ?..„

CORNEL DINU S

Dreptul la replică
In legătură cu articolul „Gîteva opinii 

privind modul cum este condusă și în
drumată F.R.F." publicat în revista ;,Fla
căra" din 12 februarie 1981 sub semnătura 
lui Anghel Paraschiv, fost președinte al 
F.R.F., vă rog să publicați următoarele 
precizări :

Fără să atace problemele de fond ale 
fotbalului românesc, fără să pomenească 
nici un cuvînt de faptul că, sub condu
cerea lui, fotbalul românesc a înregistrat 
o suită de usturătoare eșecuri, între altele 
ratînd. calificarea, la campionatul euro
pean, fostul președinte al F.R.F, găsește 
un spațiu întins spre a se ocupa de ceea 

ce consideră „cazul Ion Ionescu". Din 
respect față de adevăr și, implicit față de 
cititori, țin să precizez că suspendarea 
dictată împotriva mea de biroul federal 
(de a nu mai antrena timp de un an de 
zile echipele de diviziile A și B) a fost 
nelegală și netemeimcă întrucit biroul fe
deral al F.R.F. nu s-a constituit statutar 
(au lipsit mai mult de jumătate din mem
brii lui, printre care însuși Anghel Pa
raschiv și Ștefan Covaci) și nici nu a 
urmaț calea legală prevăzută de regula
mentele F.R.F. Cînd zic asta, mă refer la 
faptul că situația mea nu fusese dezbă
tută în cadrul Colegiului central • al an
trenorilor. în pofida acestor nereguli, 
Biroul F.R.F. a hotărît să mă suspende. 
Firește, am 'urmat calea legală,, adresând 
un memoriu conducerii C.N.E.F.S., invo- 

cînd argumentele de mai sus ca și altele.
Analizînd cu temeinicie și simț de răs

pundere demersul meu, conducerea 
C.N.E.F.S. a hotărît anularea deciziei de 
suspendare, măsură total justificată de da
tele problemei. Față de acestea apreciez 
cuvintele scrise la adresa mea de Anghel 
Paraschiv drept calomnioase și, firește, 
drept o încercare de inducere în eroare a 
opiniei publice. Cu atît mai nelalocul lor 
îmi par acuzațiile aduse în textul respectiv 
conducerii C.N.E.F.S., care nu a făcut alt
ceva decît să împartă dreptatea în mod 
cinstit și loial. Dacă cineva a greșit în ca
zul meu, și a greșit, atunci în cauză este 
Biroul federal, asupra acțiunii căruia 
și-a pus pecetea arbitrariul și puterea de 
influență a fostului președinte al F.R.F., 
dornic să rămână in fotbalul românesc iiu 

printr-o muncă de durată și nu prin exi
gență, ci prin sancțiuni exagerate, adesea 
neîntemeiate, ca în cazul meu, și cum am 
mai arătat împotriva regulamentelor în 
vigoare. In ceea ce privește plecarea de la 
clubul Petrolul Ploiești menționez că nu 
s-a datorat dorinței proprii, ci imposibili
tății clubului respectiv de a obține deta
șarea mea de la A.S.E. pe o perioadă de 
3 ani, așa cum am convenit. Alătur în 
acest sens convenția încheiată cu clubul 
Petrolul-Ploiești.

Concepția invocată, potrivit căreia „an
trenorului îi șade bine cu drumul", a fost, 
este și va fi străină concepției mele de 
viață și muncă, viață în cursul căreia am 
respectat, respect și voi respecta cu stric
tețe legile țării, ale profesiei pe care mi-arn 
ales-a, ION IONESCU S
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Lumea în care trăim

Omul și marea Mondo' umano ?

In urmă cu cîteva milenii, navigatorii antichității porni
seră pe întinsul mărilor în căutarea speranțelor și, deopotri
vă, a supraviețuirii. Acum, aflați în plin secol XX, ne vom 
reîntoarce oare către marea fără de sfîrșit ? Vom regăsi 
bucuria întinderilor apei ? Noua ipoteză modernă, al cărei 
sens îl găsim mai cu seamă în viitorul iminent, apare ca un 
răspuns la problemele unei lumi confruntate cu perspectiva 
epuizării unor resurse vitale. Nu o dată, viitorologii au arătat 
că Pămîntul ar putea să ajungă la un moment dat Ia limi
tă, să devină incapabil să poată asigura plenar nevoile strin
gente ale civilizației umane. Va trebui atunci, din nevoie, să 
scotocim zăcămintele prea puțin exploatate de pe fundul 
apelor. în fond, speranța, încrederea în bogățiile submarine 
nu-i nouă. Oamenii au preferat însă să se folosească de 
ceea ce le era mai la indemină. Dar vechile obiceiuri trebuie 
corectate...

Lumea poate miza pe fantasticele bogății ale mărilor și 
oceanelor ; ele sînt cele mai mari „rezervoare" de apă, de 
hrană, de materii prime și de surse energetice. Ar fi gre
șit să se creadă că aceste aprecieri aparțin unor imaginații 
prea febrile. Adevărul este că numeroși oceanografi, biologi, 
chimiști, specialiști în nutriție — cu toți, oameni de știință 
versați — afirmă categoric : în ocean se află pîinea noastră 
viitoare ! Oceanul va putea hrăni omenirea !

Desigur, pentru a folosi în mod inteligent rezervele mării 
este necesar, în primul rînd, ca acestea să fie identificate, 
cunoscute. Apare necesitatea unei investigații profunde la 
nivelul planetei. Trebuie cunoscute mai întîi speciile marine, 
condițiile lor de viață, locurile de reproducție, migrațiile, sur
sele de hrană, longevitatea lor. Apoi trebuie să înceapă era 
..cultivării" oceanului sau acvacultura. Un ansamblu de pro
cese tehnice ar permite realizarea „creșterii" animalelor ma
rine șl „cultivarea" vegetalelor marine sub controlul de către 
om al diverselor faze ale ciclului de producție, la fel ca și 
în culturile terestre. „Colonii" ale viitorului nostru consum 
alimentar și-au și făcut loc. în Japonia, bunăoară, fermele de 
scoici, crabi, raci, calcani sau alte specii, organizate în apele 
marine, am devenit o practică generalizată de mulți ani. Tot 
așa cum folosirea în alimentație a proteinelor vegetale ob
ținute din alge marine a luat de acum o largă extindere. 
Ogoarele obișnuite ale omenirii s-ar putea muta treptat, sub 
valurile mării, așa cum Jules Verne iși imagina încă cu 
mulți zeci de ani în urmă în cărțile sale.

Cu toate că acvacultura se află abia la început, ea asigură 
de pe acum 3 milioane tone anual, față de 70’ milioane 
tone cît reprezintă „recolta" pescuitului mondial. Iar preve
derile F.A.O. pentru producțiile viitoare obținute prin acva
cultura sînt de 25 milioane tone în 1985 și de circa 70—100 
milioane tone în anul 2000. Pentru moment, crearea acestor 
„ferme" pentru cultura speciilor marine este desigur încă 
anevoioasă — nu există suficiente cunoștințe, lipsesc tehno
logiile specifice. Dar o largă cooperare între specialiștii di

Un noii Pompei
Insula Santorini din Marea Egee s-a 

scufundat acum 3500 ani, în urma unei 
erupții vulcanice care a acoperit-o cu un 
strat de lavă gros de 5—20 m. Echipa 
condusă de profesorul Spiridon Marina- 
tos, dind la o parte stratul de lavă, a fă
cut să iasă la suprafață resturile unei a- 
devărate metropole pentru acea vreme: 
un oraș de circa 30 000 locuitori, cu clă
diri avînd 2—3 etaje, cu balcoane și te
rase, cu sistem de încălzire cu apă ter
mală, cu edificii publice impozante. S-au 
descoperit numeroase obiecte prețioase, 
unelte, obiecte de uz casnic mai ales din 
ceramică. De o mare importanță sînt fres
cele care s-au păstrat exact ca în ziua 
dezastrului. Ele reprezintă scene din 
viața cotidiană, dansuri, jocuri campes- 
tre, animale, păsări, oameni. De o deo
sebită 'valoare artistică și istorică sînt și 
vasele de dimensiuni mari, pictate. Per
fecțiunea artiștilor care au creat aceste 
opere este de-a dreptul excepțională. Se 
presupune că odată cu Santorini (denu
mirile vechi sînt Thera și Stronghiii) a 
dispărut nu numai un oraș, ci și o civi
lizație. Trebuie să avem în vedere fap
tul că aceste vestigii aparțin epocii bron-

Napoli, luni, marți, miercuri
Acum, mai ales acum, cînd imagini 

răscolitoare ne înfățișează marea dramă 
a regiunii napolitane, zguduită de neîndu
rătoare cutremure, simți nevoia să evoci 
acel Năpoli fără moarte, cu mișcarea lui 
omenească plină de vivacitate și colorit, 
care se desfășoară sub soarele poleitor, 
dulce al coastei malfitane.

Mă îndreptam și eu către Napoli cu 
imaginea de operetă a străzilor invadate 
de Sunetele languroase ale canțonetelor, 
imagine întocmită pe gustul amatorilor de 
pitoresc.

Dar Napoli e mai grav, mai răscolitor 
în contrastele sale stridente, mai tumul
tuos în frumusețea sa decît ni-1 înfățișează 
pliantele destinate’turiștilor.

Te întîmpină mai întii lum’ina. O lumină 
orbitoare, crudă, aproape agresivă. Apoi, 
un vîrtej de culori violente, o viermuiala 
fără sfîrșit.

Străbătînd străzile late ca niște fluvii 
din centrul orașului sau străduțele în
guste, întortocheate din preajma portului, 
te simți atras într-un fel de iureș ame
țitor. Tarabe, umbrele multicolore, tran
zacții gălăgioase, strigăte prelungi ce se 
preschimbă într-un fel de cîntec.

De la primele ore ale dimineții, viața 
se mută aici în stradă. Napolitanului nu-i 
place să tămină între ziduri. Străzii întregi 
îi spune, cu glasul lui strident, melodios, 

zului și că, dacă oamenii acelei epoci au 
fost capabili să producă asemenea capo
dopere în domeniul artistic, înseamnă că 
și în celelalte domenii atinseseră un ni
vel deosebit de ridicat. Amintindu-ne de 
ceea ce scria Platon despre Atlantida, 
care avea orașe faimoase locuite de o 
populație extrem de civilizată, pline de 
aur și obiecte prețioase, de statui de 
mari dimensiuni și de monumente solem
ne, un adevărat far al civilizației acelei 
epoci, s-ar putea presupune că Santorini 
este unul din orașele acestui misterios 
continent dispărut. Multă vreme s-a con
siderat că insulele Azore ar fi ceea ce a 
rămas la suprafață din imensul continent 
scufundat. De cîțiva ani, această teză a 
fost însă abandonată întrucît nu s-a des
coperit nimic care să o confirme. Fără 
îndoială că Atlantida se localizează in 
Marea Mediterană. Santorini face parte, 
probabil, din sfera civilizației cretane a 
cărei înflorire se situează între anii 2500 
și 1500 î.e.n. La jumătatea mileniului al 
doilea civilizația cretană dispare brusc 
și inexplicabil. Poate că, atunci cind Pla
ton vorbea despre dispariția Atlantidel, 
se gîndea la dispariția civilizației mlnoice 
și în acest caz între Creta, Santorini și 
Atlantida ar putea exista o strînsă legă
tură. Totul rămîne însă de demonstrat. 
Este cert faptul că, în urma cataclismului 

păsurile și bucuriile sale. In stradă iși 
spală obrazul, Iși piaptănă părul, îșf face 
pantofii. Am văzut asemenea scene, între
rupte de discuții animate, înTr-o familia
ritate nemaiîntîlnită cu trecătorii, pe stră
zile gălăgioase ale portului.

Acolo glasurile se cheamă de la o fe
reastră la'alta, femeile se ocărăsc cu vo
luptate, gustînd parcă bucuria gălăgie! pe 
care o stîrnesc. Cînd și cînd, se aud stri
găte prelungi, lamentații, care fac părtașă 
lumea întreagă la cine știe ce întîmplare 
de suflet.

La ferestrele mereu deschise atîrnă rufe 
multicolore pe sîrme subțiri legînd casele 
între ele, peste trotuare, spre a continua 
parcă dialogul oamenilor. Ici și colo, prin 
ușile larg deschise, zărești interioare încăr
cate cu lucruri de tot felul, o îngrămădeală 
de mobile și obiecte casnice, peste care 
plutește un praf de demult.

Pretutindeni, un vacarm omenesc cald, 
agresiv, o însetate de mărturisire și la
mentație. Viața mizeră îl împinge pe na- 
politanul cartierelor sărace către negus
torie, o negustorie încropită la repezeală. 
Aici se vinde tot ce poate aduce bani, de 
Ia robinete ruginite de baie, pînă la cea
suri de aur.

Piețele napolitane au ceva din tîrgul 
moșilor de la noi. Ca și acolo, hîrtia co
lorată, metalul ieftin, sclipirile de poleială

feritelor țări ale lumii ar putea depăși ușor aceste bariere
temporare.

Și încă ceva: grație imenselor și profundelor întinderi 
oceanice, este sigur că omenirii nu-i va lipsi apa ; numai că 
necesitățile crescînde de apă potabilă vor crea dificultăți din 
ce în ce mai mari în multe regiuni secetoase și supraaglome
rate ale globului. Iar instalațiile de desalinizare a apelor 
mării, care funcționează cu succes în multe țări, sînt deosebit 
de costisitoare, tn lume, s-a stîrnit o adevărată cursă pentru 
noi tehnologii mai simple și mai ieftine. în același timp, în 
America, un institut special, „Rând Corporation", studiază 
realizarea unui proiect care-și propune să remorcheze calo
tele de gheață din Antarctica și să le aducă în preajma sta
telor cu climă aridă, lipsite de apă dulce.

Cît privește contribuția oceanului la potolirea „foamei" 
de energie a omenirii, aceasta poate fi în viitor cu adevărat
uriașă. Să ne referim spre exemplu doar la transporturi. Pen
tru economisirea energiei, posibilitatea folosirii navelor cu 
pinze preocupă tot mai mult cercetătorii și constructorii 
navali. în Anglia a și fost lansată la apă o navă modernă 
înzestrată cu veliere. Totodată, la dipoziția omenirii se vor
pune noi tipuri de naviplane, hidroptere sau aeroglisoare 
care împreună cu navele cu pînze pot permite o economisire 
importantă a combustibililor. Ceva mai practică, și de acum 
folosită nu numai în mod experimental, este energia inepui
zabilă a valurilor mării, a curenților marini sau a mareelor. 
La Rance, în Franța, prețul unui kilowatt/pră de energie ob
ținută din maree se apropie de costul kilowatt-ului/oră-clasic.

Cercetările oceanografilor sovietici, francezi, americani, au 
demonstrat că bogățiile solului și subsolului maritim sînt 
practic inepuizabile. Am putea să ne referim desigur la ex
tinderea tot mai largă a extracției de petrol și gaze de pe 
fundul mărilor, la extragerea uraniului, iar mai tîrziu, la fo
losirea hidrogenului aflat în cantități nelimitate în apele mă
rilor. Să ne oprim însă numai la petrol. După toate calculele, 
exploatările marine — care au luat proporții ca urmare a 
„șocului" majorării prețurilor petrolului de către O.P.E.C. — 
vor produce în anul 2 000 cam 3 miliarde tone, adică cam 
tot atît cît se produce astăzi în întreaga lume forîndu-se pă
mîntul. Toți specialiștii apreciază că pe fundul mărilor se pot 
extrage de asemenea sute și sute de milioane de tone de mi
nereuri — de la fier, molibden sau wolfram și pînă la aur 
și argint, cantități ce ar putea satisface în întregime nevoile 
de metale ale omenirii. Numeroase institute cercetează,
caută de pe acum-, modalitățile tehnologice adecvate exploa
tării cît mai eficiente a acestor bogății.

Iată dar că „chemarea mării" va avea tot mai puțin un 
sens figurativ. Pentru că în fond, uscatul nu-i nimic altceva 
decît o mică insulă pe suprafața imensă a oceanului. Oricît 
ar părea de ciudat, oamenii trebuie să înțeleagă și să se 
obișnuiască cu ideea că o parte din „pîinea" lor viitoare se 
află pe ogoarele din străfundurile valurilor oceanelor, ceea 
ce la urma urmelor reprezintă desigur un nou triumf al

de acum 3500 ani, o parte a insulei San
torini s-a scufundat, iar cealaltă parte 
s-a ridicat cu mult deasupra nivelului 
mării. Rămîne de coflstatat ce efect a 
putut avea catastrofa asupra insulei Creta 
situată la o destul de mare distanță. 
Vulcanologii susțin că o erupție ca cea 
care a avut loc pe insula Santorini putea 
distruge nu numai Creta, ci și insule situate 
mult mai departe. în sprijinul acestei a- 
firmații este amintită erupția vulcanului 
Krakatoa — situat între Java și Sumatra 
— din 1883, erupție ce a zguduit zidurile 
caselor situate la peste 800 km distanță. 
Se presupune că ceea ce s-a întîmplat pe 
insula Santorini a fost și mai îngrozitor.

Vasele ceramice găsite pe insula San
torini aparțin perioadei mlnoice 1/A, cele 
de pe insula Creta, perioadei minoice 1/B, 
ceea ce înseamnă că vasele de pe insula 
Creta au fost confecționate cu 50 ani după 
cele de pe insula Santorini și infirmă te
oria conform căreia între sfîrșltul celor 
două civilizații de pe insulele amintite ar 
exista vreo legătură. Dar trebuie să 
menționăm faptul că pe insula Santorini 
nu s-a găsit nici un schelet de om. Cum 
se poate ca un oraș cu o populație de 
30 000 locuitori să nu „dea" nici o victi
mă vulcanului care l-a distrus ?

N.N. RADULESCU H

izbutesc să-ți ia ochii și să mascheze even
tualele imperfecțiuni ale mărfii. Glasu
rile negustorilor sînt convingătoare, insis
tente, iar pledoariile lor atît de frene
tice. încît sfirșești prin a ceda. în strigă
tele și în patosul lor simți un fel de pa
nică ce vorbește grăitor de catastrofa ce 
s-ar abate asupra familiilor lor dacă se 
întorc acasă cu marfa nevîndută.

Dincolo de port, de piețele gălăgioase, 
de străduțele înguste și murdare, Napoli 
este o superbă esplanadă, o deschidere 
glorioasă, către cel mai frumos golf al 
Mediteranei.

Acolo, în faimoasele cartiere ale bogă
tașilor, se află tot ce este ostentativ orna
mental in Napoli, vegetația luxuriantă, 
fîntînile arteziene, magazinele de lux, ba
rurile exotice. Renumita via Caracciolo iși 
desfășoară ondulările asfaltate printre ho
telurile exorbitante, cu interioare fas
tuoase pentru care se plătesc sume uriașe. 
Acolo, în zona distracțiilor remunerate, 
unde se vînd băuturile de lux și femeile 

.scumpe, nu mai întîlnești forfota animată, 
plină de căldură omenească din cartierele 
portului. Acolo, temperamentul localnicilor 
iși pune surdină, serenadele se cîntă dis
cret, doar la comandă, napolitanul îm
bracă pentru un timp uniforme de chel
neri, de cameriste, de bucătari. Cu surîsul 
de rigoare, purtat și el ca o uniformă, el 
își oferă serviciile, practicînd o politețe pe 
gustul celui care plătește și strîngînd în 
chingi faimoasa lui spontaneitate.

MARIANA CEAUȘU 3

Avatarurile artei

La ora cînd scriem aceste rînduri 
tocmai se anunță că Spania a ce
rut oficial Muzeului de artă mo
dernă din New York retrocedarea 
faimoasei pînze „Guernica" a nu 
mai puțin celebrului Pablo Picasso. 
Nu știu în cît timp problema va 
fi tranșată. Și asta chiar dacă am 
recurge la ajutorul dezinteresat al 
unui ordinator mai mult sau mai 
puțin modern. E adevărat, acestea 
au calculat cu sînge rece că în 
Franța, de pildă, din 1960 au dis
părut anual cîte 10 000 de tablouri 
sau obiecte de artă, adică a fost 
spart un muzeu la cîte trei zile ; 
s-au înregistrat 250 de furturi im
portante pe an și doar 6 la sută 
dintre obiecte au fost regăsite. 
Bună și informatica asta la ceva...

Mai _ ales că. după cum ne asi
gură într-un amplu studiu Yves 
Pimor. comisar principal în retra
gere al marinei (franceze), direc
tor științific la Societatea interna
țională de studii, cercetări și orga
nizare (SINORG) și director al 
proiectului SIRLOG, „ordinato
rul s-a născut din necesități mili
tare în urmă cu peste 35 de ani". 
Dacă așa ceva nu știam prea. bine, 
apoi nu cunoșteam deloc faptul că 
„dezvoltarea lui în Occident a fost 
în parte'legată de utilizarea pe care 
i-au dat-o militarii și industriile de 
armament". E la mintea cocoșului 
că o atare dezvoltare spectaculoa
să a făcut să apară „energia infor
matică" și ‘ca primii consumatori ai 
acesteia să fie „în majoritatea țări
lor (occidentale) dezvoltate arma
tele și complexele militaro-indus- 
triale". Ca atare „astăzi, informati
ca a. devenit temă de reflecție stra- 
tegică".

Dar pînă să ajungă un asemenea 
stadiu a fost ușor sau greu ? Yves 
Pimor, în studiul său, opinează că 
„dacă vrem să analizăm corect ro
lul pe care îl poate juca el (o-di- 
natorul — n.n.) în arta militară 
(subl. ns.) este necesar să distin
gem diferitele părți ale acestei 
arte". Și tot Pimor ne spune 
că „după maniera clasică vom 
distinge strategia, tactica și o 
a treia parte, prea mult neglijată, 
care este una dintre cheile războa
ielor moderne : logistica". Autorul 
complexului studiu vorbește de ac
cepția largă pe care o dă aici lo
gisticii și conchide că „ar trebui, 
deci, să adăugăm artei militare, care 
nu este arta războiului în sensul pe 
care i-1 atribuia în celebrul său 
tratat „Despre război" Klausewits, 
o parte tehnologică în care folosi
rea ordinatoarelor, cum este lesne 
de presupus, nu este lipsită de 
importanță". în fine, e cazul să 
știm că „se pot distinge patru uti-' 
lizări ale* ordinatorului în materie 
militară : tehnologia militară, logis
tica, tactica, strategia".

Fiind vorba de o artă (militară), 
ne permitem să credem că deja 
s-a realizat un transfer semantic : 
informatica normală a devenit tot 
mai mult militară iar cea speci
fică e tot mai mult a comerțului. 
Pe urmă, nu spune autorul citat 
că „prin relativa lor simnlitate în 
mînuire, sistemele de arme moder
ne se p-etează bine transferului de 
artă militară ?“ Dar să ne oprim 
aici și să nu intrăm și în dome
niul esteticii militare, căci o fi exis- 
tînd și așa ceva iar noi o promovăm 
fără să știm ! Oricum, cînd, por
nind de la războiul civil din Spa
nia, a pictat „Guernica", Picasso nu 
știa poate așa ceva ! Avatarurile 
artei !

DUMITRU CONSTANTIN H

(După „NEUE BERLINER ILLUS- 
TRIERTE" — R.D.G.)
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Ochii și urechile lumii

Eu comunic, tu comunici, el comunica

Precum apa, aerul, hrana
Pe de o parte

Auzi 7 Pe de o parte, O.N.U.-ul 
zice că în 12 luni populația lumii 
a crescut cu 79 000 000 de făpturi. 
Pe de altă parte. 47 de oameni s-au 
prăpădit în incendiul clubului de 
dans „Stardust" din Dublin. Cine 
face scăderea ?

Auzi ? Pe de o parte. Papa Ioan 
Paul al II-lea l-a numit episcop de 
Paris pe Jean-Marie Lustiger. fost 
episcop de Orleans, om la 56 de 
ani, de origine evreiască, cu 
părinți pieriți la Auschwitz, el ră
mas în Franța si hotărînd să treacă 
la catolicism cînd a împlinit 15 ani. 
Pe de altă parte. în Nicaragua, pu
terea revoluționară editează de Cră
ciun mari afișe în care un soldat, un 
muncitor si un țăran stau aplecati 
în jurul unui staul în care se odih
nește un prunc. Legenda afișului 
sună așa : „Nativitatea în revolu
ție. Toți uniti în nașterea unui om 
nou".

Auzi ? Pe de o parte, conducerea 
clubului englez de fotbal Torquay 
United, din a patra divizie. îl nu
mește pe reverendul Andrew Ta- 
ggat. consiler al echipei, avînd ca 
misiune rostirea unei rugăciuni, 
înaintea oricărui meci, de acolo, de 
la locul lui din tribună. Antrenorul 
Mike Green speră intr-un ajutor 
din partea ..marelui director de 
sus“. S-au obtinut pînă acum două 
rezultate favorabile, dar se știe că 
proba cea mai grea e înfringerea. 
cînd tot șeful de club nu mai știe 
de nici un director de ioc. de sus. 
de jos. Pe de altă parte, in Vene
zuela. antrenamentul arbitrilor va 
comporta obligatoriu o ședință de 
injurii. Oficiali ai Federației de 
fotbal și-au imprimat pe bandă vo
cile lor (!). proferînd vorbele grele 
și binecunoscute venite din tribu
ne. Ședințele de injurii urmează să 
obișnuiască arbitrii cu acele vorbe 
și să le educe așa-zisul sînge rece. 
Mă auzi ? Pe de o parte, tot în Ve
nezuela s-au trimis instrucțiuni 
severe tuturor cluburilor să pă
zească strașnic regulile de ospitali
tate. avîndu-.se în vedere că în 
anumite vestiare ale unor terenuri 
de fotbal — vestiare ale oaspeților, 
desigur — s-au găsit puse micro
foane. Pe de altă parte, un arbitru 
din liga provinciei Hesse (R.F.G.) a 
acordat trei penalty-uri împotriva 
oaspeților. într-un meci disputat la 
Steinfischbach. Oaspeților li s-a 
părut prea mult, au depus contesta
ție și s-a ajuns la adevărul că li
berul arbitru primise de la gazde o 
mașină de spălat.

— Mă auzi ? te aud strigîndu-mă 
chiar de lîngă mașina de spălat.

— Te aud... îți răspund din casă.
— Păi ce faci acolo 7 îmi strigi tot 

I de acolo.
— Am treabă !
— Ce treabă 7
— Mă gîndesc ! îți răspund ea 

Alexandru Paleologu.
— La ce 7
— Mă uit la telejurnalul de 

noapte... Imagini, de la Centrul ame
rican pentru căutarea ființelor in
teligente în Cosmos. Lucrează zi si 
noapte... Caută, caută neobositi. Pe 
de altă parte... 7

RADU COSAȘU B

— De ce n-ai grijă de nevastă 7 
Dă-i un telefon și spune-î că întirzii 
puțin.
(După „ILUSTROVANA POLITI- 

KA“ — Iugoslavia)

Febră mare pe piața informației. Dar 
nu numai de azi. de ieri...

încercarea de a influenta opinia publi
că prin folosirea „noutăților" și comuni
cării „evenimentelor" sînt la fel de vechi 
ca și organizarea politică. Temistocle 
transmitea informatii despre armatele 
sale, folqsindu-se de pietrele de pe margi
nea rîurilor în locuri unde știa că trece 
flota inamică. Alexandru cel Mare a dez
voltat primul „serviciu aerian" stabilit 
expres pentru a influența opiniile celor 
de acasă privind mersul operațiunilor mi
litare. Frederick al 11-lea a consolidat în 
secolul al XÎII-lea tehnica lui Alexandru, 
dezvoltînd transmisia pe mai multe cana
le. El apela la serviciile unui grup de 
exnerti în reiatii publice ce redactau flu
xul de documente care alcătuiau cores
pondenta împăratului în bătălia cu Papa.

În mod evident, controlul rețelei de co
municații se afla în puterea celui care de
ținea informațiile. Un exemplu .timpuriu 
al acestei puteri este folosirea latinei de 
politicienii și intelectualii din Europa timp 
de 1 500 ani. Drept rezultat, în timp ce 
comunicația elitei interstatale a fost ușu
rata, marea majoritate a europenilor erau 
ignorati în multe evenimente politice im
portante ale timpului lor.

Informația orală este cea care a dat 
materie primă celor mai vechi profesio
niști în materie de comunicatii. O scri
soare adresată lui Cicero ne aduce la cu
noștință că persoane bine informate se 
aflau mai întotdeauna prin apropierea 
Mostrelor. Ele ședeau în umbra acestor

Noua tinerețe a bâtrinului cărbune
Pînă în anul 2000 cărbunele ar putea 

furniza între jumătate și două treimi din 
consumul mondial de energie, permițind 
între timp tranziția spre noile surse ener
getice ale secolului XXI, afirmă un ra
port al celebrului „Massachusetts Insti
tute of Tehnology" (MIT), dat publicită
ții după aproape 20 de luni de cercetări.

Practic, din ce în ce mai multe țări in
dustrializate își îndreaptă acum din nou 
privirile spre bătrînul cărbune pentru a 
se asigura „sudura" între formele pro
ducției actuale de energie și cele care le 
vor urma. Conform unor estimări, această 
politică se va materializa printr-un con
sum mondial de ordinul a 6 sau 7 miliar
de de tone la sfîrșitul secolului, din care 
două miliarde numai pentru nevoile țări
lor membre ale O.C.D.E. Se pare că ast
fel de estimări au în vedere maximum 
posibil, întrucît, dacă MIT prevede o pro
ducție de 6,8 miliarde tone de cărbune 
pentru anul 2000, Conferința mondială 
asupra energiei nu a prevăzut pentru 
același an decît 5,8 miliarde, ceea ce în
seamnă o sporire de peste 50 la sută a 
producției față de începutul anilor ’80. De 
asemenea, experții se așteaptă la o for
midabilă sporire a comerțului internațio
nal cu cărbune, a cărui valoare ar putea 
crește de 15 ori în viitorii 20 de ani (ea 
este astăzi de ordinul a 10 miliarde de 
dolari pe an). Astfel comerțul internațio
nal cu cărbune, al cărui volum atingea, 
în 1977, 190 de milioane de tone, ar putea 
ajunge în anul 2000 la 600 de milioane 
tone, dacă nu chiar la un miliard de tone.

Oricare ar îi situația, se pare că Sta
tele Unite ale Americii vor asigura 40 la 
sută din totalul exporturilor. Principalii

Ultima zl sub briza Pacificului 
care piaptănă cel mai gurmand 
oraș din lume — San Francisco. 
Poate nu este, neapărat, „cel mai", 
dar oricum aici se mănîncă pe în
delete, cu poftă și ambiție, fără 
persecuția rece a snack-urilor 
făcute să împingă oamenii de la 
spate cordial și ferm. De mîine 
îmi voi aminti de New Orleans, 
dar azi iau tramvaiul galben și 
plec spre coastă ca să văd cu 
ochii marele ospăț.

La marginea oceanului toate sau 
aproape toate bucătăriile din lume 
s-au adunat într-o halucinantă 
companie. Smogul miroase a un a 
fantastic meniu planetar. Restau
rante franțuzești, italienești, spa
niole, portugheze, grecești, rusești, 
japoneze, chinezești, arabe, afri
cane. Unele sînt somptuoase și 
calme, departajate strict de vînzo- 
leala străzii, altele își rabatează 
ușile cu o năstrușnică nonșalanță. 
Majoritatea atacă direct trotuarele 
combinînd terasa de braserie cu 
tejgheaua de piață.

Clientii. în cîrduri compacte, de
gustă, în aer liber, în picioare sau 
așezati pe taburete, crustaceele 
știute sau neștiute ale lumii, asistă 
la frigerea sub ochi a biftecurilor, 
cupele de sosuri alunecă pe rame 
nichelate ca in westernuri, grăme
zile de legume și fructe se ciugu
lesc în neștire. într-o nemaipome
nită debandadă culinară, multico
loră și intensivă, făcută parcă să 
dărîme apetitul normal și să obtu? 
reze. ha-ha, peisajul.

Orizontul dispare apăsat de sa

tribune situate lîngă forum, pentru a răs
punde. în schimbul unei remuneratii. în
trebărilor curioșilor. Mult mai tîrziu vor 
apărea „Ies nouvellistes" sau redactorii 
de „nouvel Ies ă la main" și veștilor ime
diate. care lucrînd pentru vreun particu
lar bogat sau o clientelă limitată vor 
practica în mod profesional ceea ce altii 
făceau în chip gratuit și spontan. Exis
tenta acestor „nouvellistes" ar fi fost 
semnalată în Anglia prin secolul al XIII- 
lea. începînd din secolul al XV-lea dez
voltarea comerțului si a diplomației au 
creat necesitatea informării la zi, datorită 
dezvoltării unei vieți sociale tot mai com
plexe care amplifică nevoia de cunoaștere.

De cînd există comunicația umană exis
tă și persoane, organizații, locuri destina
te să servească drept centre de colectare 
și difuzare a informației. Călătorii, profe
sorii. comerciantii fac parte din această 
categorie. Piața, clubul, instituția guver
namentală de asemenea. Coloanele pline 
de semne ale Egiptului, buletinele de orice 
fel. afișele. Toate. în felul lor, au avut și 
au capacitatea de a retine și distribui in
formație. Apariția mașinii pe fluxul in
formațional n-a provocat schimbări spec
taculoase decît într-un singur sens : cel 
dimensional. Diferente doar de cantitate 
și de organizare.

Mijloacele de comunicare sînt. astăzi, 
mai diverse și mai puternice ca oricînd. 
Așa s-a ajuns, prin observație directă și 
prin extrapolare, la noțiunea de ecologie 
a comunicației.

Reamintindu-și și reamintindu-ne că e- 

importatori vor fi, evident, țările indus
trializate între care Italia, Franța, Japo
nia și altele. în ce privește Japonia, pu
blicația „Japan Economic Journal" consi
deră că importurile de huilă vor spori de 
la un milion de tone în 1979 la 22 milioa
ne în 1985, la 53 milioane în 1990 și la 80 
de milioane ta 1995.

Acest salt spectaculos se datorează în 
primul rînd faptului că multe din țările 
industrializate' nu dispun de resurse de 
cărbune. De aceea strategia acestor țări 
rezidă, pe de o parte, în diversificarea 
surselor de aprovizionare, iar pe de altă 
parte în achiziționarea de mine în străi
nătate, unde datorită cotelor de partici- 
pație la exploatarea acestora, capătă, de 
regulă, și sprijinul financiar al guverne
lor respective.

în ceea ce privește diversificarea, pla
nurile economiștilor niponi prevăd că, în 
circa zece ani, importurile de cărbune ale 
Japoniei vor proveni fără îndoială din 
Australia (40 ia sută), din America de 
Nord (30 la sută), iar restul de 30 la sută 
din alte părți.

Achiziționarea de mine în străinătate 
trebuie să acopere jumătate din Impor
turile de cărbune în 1999. în acest sens 
mai multe contracte se află în curs de 
perfectare, avînd ca obiect deschiderea 
de mine în Middle-West-ul american și 
care ar asocia Japonia și Statele Unite 
pentru o extragere anuală de 10 milioane 
de tone de huilă.

La rîndul lor, organisme specializate 
din Franța intenționează să cheltuiască 
timp de trei ani, 120 de milioane de 
franci pe an pentru a-și procura partici- 
pații la minele de cărbune străine, cre

late și berbeci. scoicile șt racii 
urcă spre cer într-o Golgotă șme
cheră, de peste tot te năpădesc mi
rosuri care se înnoadă intre ele for- 
mind o strașnică aiureală toropi
toare și zgîndărită în același timp 
©osnercianții își claxonează tira
dele. aici și nu alături ai singura

Itinerar între

două oceane (XIII)

Viața 
în sos picant

șansă să te ghiftuiești ca în bas
me. unul te lasă altul te apasă, și 
tot acest periplu prin cel mai in
credibil labirint culinar îți zdrun
cină pînă la temelii memoria de 
resort : nu mai știi ce îți place 
sau ți-a plăcut cîndva. nu mai vrei 
nimic, parcă ai mîncat din toate 
de cînd te știi, inclusiv cele 286 de 
feluri în care se prepară o mo
luscă despre care nu ai auzit — 
asta e — niciodată...

Fuioarele de fum împinse de co

cologia este știința repartiției și interac
țiunii dintre specii într-un domeniu dat, 
Abraham Moles susține că termenul nu 
trebuie aplicat în mod necesar numai la 
speciile animale, putîndu-se concepe foar
te bine o ecologie a obiectelor, a actelor, 
tranzacțiilor și. în cazul nostru, a comu
nicațiilor.

Ecologia comunicației ar constitui 
deci știința. în curs de -dezvoltare, a re
lațiilor și interacțiunilor existente între 
diferitele activități de comunicatii în ca
drul unui ansamblu social dispersat pe 
un teritoriu anume : întreprindere, oraș, 
stat, glob terestru etc. O știință statistică 
deci a mijloacelor de comunicație, a me
sajelor pe care le transportă, a relațiilor 
dintre ele : ar fi mai bine să se trimită o 
scrisoare sau să se facă o vizită ? Mai 
bine să se dea un telefon decît să se tele
grafieze ? Dacă se apelează din ce în ce 
mai mult la telefon, se va telegrafia mai 
puțin 7

Statisticile în domeniul comunicației au 
pus în evidentă suma mesajelor de tele
comunicație care pătrund în sfera indivi
duală a persoanei : într-o tară ca Franța 
omul vede programul de televiziune în 
medie două ore si un sfert pe zi. ascultă 
cam tot atîta timp radio, primește în jur 
de două scrisori pe zi și, prin urmare, ex
pediază aproximativ tot două. Face două 
comunicări pe zi, telegrafiază o dată pe 
lună, vede trei afișe pe zi ; merge la ci
nema și la teatru de două ori pe lună ; ci
tește 200 rînduri pe zi etc. Aceasta ar fi 
„dimensiunea" omului mediu în ambianta 
comunicațiilor de masă, care se adaugă 
imaginii activităților sale de comunicare 
imediate. •

Cunoscînd cum stau lucrurile, să privim 
cu luare aminte la Ce-1 pindește din ime
diata apropiere.

NEAGU UDROIU ■

dite ce se vor adăuga capacităților finan
ciare proprii pentru căutarea de cărbune.

Din ce in ce mai numeroși analiști pre
văd că sporirea considerabilă a comerțu
lui internațional cu cărbune va avea 
drept consecință o creștere echivalentă 
cu mijloace și infrastructuri necesare 
transportului său. încă de pe acum se 
constată o oarecare efervescență in șan
tierele navale ale diferitelor țări, întrucît 
pentru cea mai măre parte a cărbunelui 
comercializat în sfera internațională, 
transportul va fi asigurat pe mare. Arma
torii își freacă mîinile și se observă chiar 
o sporire a prețului per tonă, iar investi
țiile în mijloace navale de transport spo
resc și ele. Grupul francez „Cetragpa" a 
și făcut șantierelor navale japoneze 
„Kawasaki" o comandă de patru super- 
mineraliere de 140 000 tone fiecare.

Revenirea în actualitate a cărbunelui, 
interesul crescînd pentru el, își găsește 
confirmarea și în noile și importantele 
investiții pentru asigurarea de circuite de 
aprovizionare. Se vorbește chiar de suma 
de 200 miliarde de dolari investită de ță
rile membre ale O.C.D.E. De asemenea, 
investițiile pentru punerea în exploatare 
a unor noi mine sînt și ele considerabile. 
Unele studii cifrează la 120 miliarde de 
dolari finanțarea necesară sporirii cu 1,5 
miliarde tone a capacității de producție a 
cărbunelui în Statele Unite in perioada 
1975—2000.

La scară mondială raportul Institutului 
de Tehnologie din Massachusetts, avan
sează chiar colosala cifră de 1000 de mi
liarde de dolari pentru deschiderea de 
noi mine, pentru realizarea tehnologiei 
necesare exploatării, pentru construcția 
de porturi, căi ferate, șosele etc.

Așadar, o efervescență considerabilă 
se constată acum în jurul bătrînului căr
bune, care revine cu putere în prim-nlan.

C. BENGA ■

șurile bucătăriilor se despletesc, se 
duc, încolo, spre ocean, se îmbină 
cu mirosul algelor, se sărează și 
se pierd și numai aici, pe mal, 
turiștii pofticioși și autohtonii ve
seli trăiesc momentul crucial că 
dincolo de nebunia culinară nu mai 
există nimic decît, poate, axa glo
bului care nu se vede, nu se 
pipăie și, mai ales, nu se crănțăne 
în dinți de către nimeni, nicăieri...

De ce să mint ? Aici pe coasta 
Pacificului în orașul numit San 
Francisco există cîteva hectare în 
care fauna și flora comestibilă a 
lumii se opintesc să ocupe un loc 
restrîns, dar într-un morman ine
galabil. De aici și furibunda nă
vală asupra capului de vizitator și 
efectul de loc straniu al unui ase
menea periplu : la capătul cîtorva 
reprize de degustări omul normal 
jură, demontat, ca tot restul vieții 
să facă dietă.

Preamultul își arată adevărata 
față tîrziu, dar implacabil, și nu se 
poate să nu te gîndești cît de 
tristă este această sarabandă car
nivoră și ierbivoră într-o lume 
vidată pe mari porțiuni chiar și de 
simpla posibilitate de a-și imagina 
un asemenea loc geometric în stare 
să concentreze Q ofertă zdrobitoare 
pentru foamea palidă și rece a 
tuturor timpurilor...

O ofertă la modul propriu : pen
tru cei prezenți, solvabili și care 
nu mănîncă pentru a trăi — asta-i 
culmea — ci pentru cei care au 
dreptul să-și ronțăie viața în sos 
picant.

RADU BUDEANU D
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SPORT

Abuzuri
Fără știrea președintelui Federației 

Române de Fotbal, mai ieri-alaltăieri to
varășul Emil Drăgănescu, președintele 
C.N.E.F.S., a cerut antrenorului Drăgiișinsă 
scoată din lotul de tineret pe jucătorii 
Pană și; Mărgineanu. Să fie acest fapt 
expresia' părerii personale a. tovarășului 
ministru al sportului că Pană și Mărgi
neanu nu merită un loc în naționala de 
tineret ? Sau o încercare de a scuti pe 
unii jucători dinamovișți de oboseala unui 
drum în Kuweit ? Dacă nu-i place jocul 
celor doi, președinteleC.N.E.F.S. a greșit 
grav încercînd să impună antrenorilor 
gustul său personal care poate fi valabil 
în pictură. în aranjarea grădinii proprii, 
la remi sau la cinema. Dacă, însă, pre
ședintele C.N.E.F.S. a fost cuprins brusc de 
grija pentru om. ca să nu obosească, el, 
omul. atunci de ce n-a oprit întregul lot 
de la un asemenea drum ? De ce, de 
exemplu, nu l-a cuprins mila și față de 
cei ’ 3 hunedoreni (Alexa. Rednic, Klein) 
care ar trebui să se afle față-n față cu 
dinamoviștii chiar poimîine ? Să asistăm, 
oare, la o resurecție a . cunoscutului pro
verb „pentru unii mumă, pentru alții 
ciumă" ?

Vasăzică. în loc să dezmintă, prin fapte, 
dezvăluirile fostului președinte al F.R.F., 
Anghel Paraschiv, în loc să dovedească 
opiniei publice contrariul, C.N.E.F.S.. prin 
președintele său, greșește în continuare. 
Căci, trebuie știut. Pană și Mărgineanu au 
rămas în București. în ciuda opoziției lui 
C. Drăgușin. în schimb, abuzurile au con

Din greșeală in greșeală!
Chiar, riseînd șă facem teoria chibritu

lui, să reamintim că, de cîteva decenii, 
atletismul nu mai poate fi conceput doar 
în aer liber. Silit de intemperii, el se a- 
dăpostește în săli, adesea pe jumătate 
din lungimea unui an, drept pentru care 
sezonul indoor și-a eîștigat o identitate 
aparte, deplin justificată. Lărgind consi 
durabil perioada’ competitională, el a a 
juns să fie pretutindeni recunoscut ca 
factor de progres, la gura sobei pregătiri 
du-se marile performanțe din lunile ca! 
de. Așa stând lucrurile, sala se bucură, 
ÎH atletism, de o atenție specială din par
tea campionilor, indoorul constituind tot 
odată o părticică din farmecul a ceea ce 
ne-am obișnuit să numim, cu argumente, 
sportul sporturilor.

Așa se judecă și se, acționează peste tot 
mal puțin, din păcate. Ia noi. Urmărind, 
probabil, redresarea atletismului româ
nesc. a cărui reputație a fost, vai. atît 
de șifonată în ultima vreme, federația de 
specialitate ; a hotărît ca sportivii noștri 
să lipsească de la ediția din acest an a 
campionatelor continentale de sală, asta 
în ciuda invitației și a insistențelor foru 
lui european ?! Altfel zis, la europenele 
indoor de la Grenoble. 21—22 februarie, 
atletii români au strălucit prin absență, 
deși competiția, devenită tradițională, a 
adus sportului nostru, de-a lungul anilor, 
frumoase satisfacții,'între care mai multe 
medalii de aur. Carol Corbu (Rotterdam, 
1973), Natalia Mărășescu (Katowice. 1975 
și Viena, 1979). Dorina Cătineanu (Kato
wice, 1975), Ileana Silai (Milano. 1978) 
etc. A fost, merită subliniat acest aspect, 
cea dintîi neparticipare românească la 
Întrecerile elitei europene atletice de 
sală, forfait cu atît mai dureros și mai 
greu de explicat cu cît o serie de perfor
meri. Natalia Mărășescu, Vali Ionescu. 
Fița Lovin. Johann Schramm, altii.. erau 
creditați cu rezultate care le-ar fi permis 
să atace podiumul de premiere de Ia 
Grenoble.

Am fi avut, repetăm, serioase șanse la 
medalii, dar nu acesta ni se pare, acum.’ 
lucrul cel mai important. Mai importantă 
și mai îngrijorătoare e atitudinea federa
ției. a C.N.E.E.S.. față de sportul olimpic 

tinuat și în ce privește echipa națională. 
Ea a fost trimisă de C.N.E.F.S. să joăce un 
meci cu R.D.G. la , Brăila. Vrem să fim 
bine înțeleși : Brăila e un oraș superb, 
cu oameni admirabili. Dar e bine ca 
Steaua să fie deposedată de 5 jucători- 
și Craiova de 7 (șapte) jucători, care au 
meci de campionat, sîmbătă, pentru, a se 
duce în celălalt capăt de țară la un amical 
care se putea desfășura la fel de bine și în 
București ? Ce ne deranja în Capitală ? 
Preâa ? Ce a urmărit C.N.E.F.S. cu această 
absurdă programare. Să-i creeze 1 Crăiovei 
grave probleme pentru meciul de la Pe
troșani ?,

. Deci Negrită, Ștefănescu, Țicleanu, Bel- 
deanu, Cămățaru. (precum, și Bălăci și 
Ungureanu) au făcut, în cîteva zile, .dru
mul Craiova — București, apoi somn ușor 
aici, București — Brăila, somn ușor, meci 
internațional, plecare, înapoi la București, 
somn ușor sau plecare, București — 
Craiova, somn ușor, plecare Craiova — 
Petroșani. Și asta de ce ? Pentru că F.R.F. 
nu e lăsată să-și vadă de atribui iile ei de 
persoane din C.N.E.F.S. Concomitent. 
Geolgău e pînă-n Kuweit ! La fel. Steaua 
are doi jucători. lovan și Minea, tot în 
Kuweit.

Departe de a folosi fotbalului nostru, de-' 
parte de a fi niște prilejuri de pregătire 
comună a selecționat»Iilor, așa-zisele ac
țiuni ale reprezentativelor noastre sînt, în 
bună măsură, ocazii. pe care C.N.E.F.S. 
nu le pierde, de a juca, după bunul plac, 
soarta campionatului intern.

Conducerea -Federației de fotbal trebuie 
lăsată să-și va^ de treaba pentru care 
a fost aleasă.
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numărul 1. mentalitatea păgubitoare care 
pare-se că și-a propus să înlocuiască mă
sura de îndreptare cu cea represivă.

Absența-de la Grenoble nu e prima, dar 
reprezintă punctul cel mai de jos al 
unei curbe periculoase, pe care federația 
s-a angajat de cîțiva ani, punctul cel 
mai de jos și, în aceiași timp, marginea 
toboganului dincolo de care atletismul 
românesc e pîndit de anonimat, de ieși
rea din circuitul compețițional al valori
lor. Acest drum e. fără dubii, greșit și el 
nu duce nicăieri. Să amintim o parte din 
punctele lui de reper, începînd cu desfiin
țarea campionatelor internaționale ale 
României, competiție care avea șansa să 
devină, - judecind - după succesul primelpr 
ei- ediții, unul din marile mitinguri alo 
atletismului european. Chiar dacă relua
te, la intervale nesigure internaționa
lele și-au pierdut atracția, ele adunind la 
start, fără excepție, atleți mărunți, de 
mina a doua. Federației nu i-a fost su
ficientă această măsură, ci a trecut și la 
anularea ..Cupei de cristal", întrecere care 
își cîștigase. lă un moment dat, o poziție 
sigură în calendarul internațional indoor, 
fiind onorată de participări prestigioase. 
Continuînd să alegem, să notăm absența 
echinei feminine de la mondialele de cros 
din 1979. la care fetele noastre aveau nici 
mai mult, nici mai puțin decît misiunea 
de a apăra titlul» suprem?! Mai nou, 
chiar anul acesta, reprezentativa masculi
nă de seniori a fost retrasă din Cupă Eu
ropei. după ce, Ia ultima participare, în 
1979, formația română a ocupat un meri
toriu loc 2 în finala B, întrecînd Ungaria. 
Cehoslovacia. Bulgaria, Finlanda etc.

Lista poate, firește, continua cu exem
ple care înseamnă, din păcate, tot ■ atîtea 
greșeli. Ocolind concursurile ^Importante, 
atletismul nostru e pe punctul de a fi el 
însuși ocolit, scos în afara.-perimetrului 
performanței și valorii. El pierde, ni se 
pare limpede, tot mai mult contactul cu 
elita internațională și pierde, implicit, 
pozițiile dobindite prin talent și sudoare.

Federația de specialitate, C.N.E.F.S., au 
datoria să mai reflecteze și să oprească, 
cît mai repede, alunecarea pe tobogan.

OVIDIU IOANIȚOAIA B

Sportul dîmbovițean așteaptă

— Tovarășe profesor Constantin Mihai, 
sînteți prim-vicepreședinte al Consiliului 
județean pentru educație fizică și sport 
Dîmbovița și, implicit, cea mai autorizată 
persoană să ne spuneți care c situația 
sportului dîmbovițean. Care e ?

— în ciuda progreselor înregistrate, 
ușor de detectat, rămîne încă destul loc 
pentru mai bine. Cînd zic asta, mă gîn- 
desc că avem în județ, 280 de profesori 
de educație fizică și 83 de antrenori de 
la care așteptam și așteptăm mai mult.

— Numărul de cadre pare suficient, 
așa-i ?

— Da, dar și în sport, ca și în alte 
domenii, calitatea - contează. Fără îndoia
lă, avem profesori și antrenori muncitori 
și pasionați, aș putea face o listă întrea
gă, dar și cadre care ne-au dezamăgit, 
trăgmd prea ușor pe dreapta.

— Dați-nc un exemplu din ultima ca
tegorie.

— Aș începe cu prima, cu oamenii 
buni, și m-aș opri la lupte libere. Există 
la Tîrgoviște un centru puternic în aceas
tă disciplină, animat de antrenorii Sei- 
damet Aziz și Ștefan Grigoraș, echipa de 
lupte . libere fiind singura divizionară A 
din județ. Unul din luptători, Constantin 
Damaschin, e campion și nominalizat 
olimpic pentru 1984. Alți 2, Vasile Mo
rarii și Marian Bărgăuanu, dețin centuri
le de campioni naționali. . dobindite în 
1980. E clar, cred, că Aziz și; Grigoraș 
lucrează cu seriozitate, merită lăudați. în 
materie de lupte, am luat inițiativa de a 
înființa cîteva centre de antrenament la 
sate și in orașele mai mici ale județului 
pentru a-i asigura divizionarei A o pe
pinieră viguroasă. Astfel, Ion Iatagan 
caută și găsește talente la Brănești, lîngă 
Pucioasa, Ion Lupu la Gă.ești, Petre Tar- 
bă la Malul cu Flori, Iulian Cristea și 
Constantin Mocănescu la Răzvad și așa 
mai departe. Da, în materie de lupte am 
realizat ceva.

— La ce discipline stă sportul dîmbo
vițean mai slab ?

— Aș zice la volei, deși echipa de 
băieți activează în divizia B. Antrenorul 
Tudose Enache n-are însă decît 8 jucă
tori ? ! Handbalul și atletismul sînt la 
pămînt, deși sprintera Georgeta Tutuna- 
ru e sportivă de clasă internațională, iar 
aruncătorul de greutate Ion Stroe a fost 
luat, recent, la clubul Steaua. Dacă boxul, 
de pildă, cunoaște un puternic reviriment 
în Dîmbovița, handbalul și atletismul au 
cam rămas de căruță, către ele ne în
dreptăm, în prezent, toată atenția. Mai 
ales că ele au, din toate punctele de ve
dere, condiții excelente.

— Ați pomenit numele lui Ion Stroe. 
mai știm că, în ultimul timp, alți cîțiva 
sportivi tîrgovișteni au fost legitimați la 
Steaua, baschetbalistul Vasile Stănescu, 
handbalistul Daniel Kaspruf, fotbalistul 
Ion Isaia, alții, întrebarea ar fi cu ce 
nume se poate lăuda sportul din Dîmbo
vița pe plan național ?

— Cu canotoarea Olga Homeghi. me
daliată olimpică, și cu fotbalistul Cornel 
Dinu. Primul antrenor al lui Dinu a fost, 
aici. Eugen Popescu, ne-a mirat că în- 
tr-un interviu dat, nu demult. în „Spor
tul" Cornel l-a trecut cu vederea tocmai 
pe cel care l-a descoperit.

— L-o fi uitat, să nu facem din asta 
un - capăt de țară, de acord ? De ia ple
carea Iui Dinu, chiar de Ia plecarea Olgăi 
Homeghi s-a scurs însă multă apă pe 
Dîmbovița, ce ziceți ?

— Așa e, dar n-am rămas datori. în 
1980, de exemplu, sportivii n'oșțri au adus 
acasă 14 titluri naționale.

— E rindul nostru să vă dăm dreptate, 
dar ni se pare cam puțin, dat fiind faptul 
că județul are 195 de secții afiliate ta 
diverse federații, 5 197 de sportivi legiti

mați, între care 799 clasificați și mai 
muiți maeștri ai sportului, e exact ?

. — E exact, cu observația că ar trebui 
îTdăugat și Nicolae Dobrin, pe care mi-aș 
permite să-1 socotesc, dată fiind populari
tatea Iui, dobîndită prin talent și muncă, 
cel mai cunoscut sportiv dîmbovițean la 
aceasta oră.

— Dar el e dîmbovițean doar de cîteva 
luni ? ! Ce alte nume ațj mai putea, la 
capitolul notorietate, aduce în discuție ?

— Radu Ion și Marian Coșoveanu.
— N^o să vă ascundem că numele 

acestea nu ne spun nimic ? !
— Asta e. o notă proastă. Atît Radu 

Ion, profesor de matematică și, în pre
zent, inspector școlar, cît și Coșoveanu 
au fost recordmani mondiali la racheto- 
modelism, sport cârc a -plecat de aici, d 
sub Turnul Chindiei. Primul e fost cam
pion al lumii și maestru emerit al spor
tului.

— Trecînd 1a altceva, , care e starea 
bazei materiale ?

— N-avem de ce ne plînge. avem și 
bază materială și sprijin, permanent, sub
stanțial, din partea organelor locale și 
județene de partid și de stat.

— M-aveți, în schimb, rezultate, asta e 
o notă proastă. Vă rugăm să reveniți.

. — La Fienl, de pildă, există o bazâ 
sportivă de toată isprava, superioară ce.- 
lela a. Clubului sportiv Tîrgoviște. Sînt 
acolo mai multe terenuri, o pistă de atle
tism, un bazin de. înot, alte amenajări, 
toate deschise tineretului și, desigur, în
grijite cu atenție. In capitala județului, 
în Paft-ul Chindiei, funcționează 12 tere
nuri de tenis. în plus, la începutul anu
lui 1980. și-a’ deschis porțile Sala sportu
rilor, a cărei capacitate e de 2 200 de 
locuri. Ea va aduce, sînt de pe acum 
semne, un suflu nou, va revitaliza sportul 
dîmbovițean.

— Ce semne sînt ?
-- O serie de loturi naționale își tn- 

indreaptă atenția către Tîrgoviște, dina- 
mizînd energiile -și, implicit, capacitînd 
publicul. Bunăoară, cel de judo, care 
face acum pregătiri la noi. E aproape 
sigur că, în toamnă, vom organiza ai< 
Trofeul „Carpați" la handbal feminir. 
după cum sperăm să ni se încredințeze, 
anul viitor, .europenele: de judo juniori. 
Totul e să-ni se dea o șansă, de rest ne 
vom ocupa și vă, asigur că vom fi la 
înălțime.

—- Ne-am luat cu vorba și ne-ați rămas 
dator cu un răspuns, așa-i ?

— Exemple negative, da ? M-aș referi 
la Filofteia Precu. care a funcționat 
6 luni, ca antrenoare de atletism la Clu
bul sportiv școlar din Găești. în răstimpul 
respectiv n-a produs nimic, drept pentru 
care, în urma unei analize lucide, a fost 
scoasă din rețeaua de profil și trimisă 
la, clasă, ca profesoară de educație fizică.

— Tovarășe prim-viccpreședinte Mihai, 
cum stă C.J.E.F.S. Dîmbovița în ceea ce 
privește „Daciada" ?

— Mai bine la Tîrgoviște și la băieți. 
Ain colaborat și colaborăm bine cu I.U.P. 
și - C.O.S. din TîrgovișTe. ca și cu I.U.C. 
Găești, „Flacăra" Moreni și „Cimentul" 
Fieni. Din păcate, n-am găsit înțelegere 
la I.A.E.I. Titu, la „Bucegi" Pucioasa, la 
„Romlux" Tîrgoviște etc. La Titu, de 
pildă, unde sportul mișcă greu, am ținut 
Festivalul sportului dîmbovițean, în oc
tombrie, aducînd performeri din tot ju
dețul. Oaspeții au fost la înălțime, gazde
le ba. cu toate că baza sportivă din Titu 
e o bijuterie.

— Sînteți mulțumii de tabloul pe care 
îl oferă, acum, sportul din județ î

Nu tocmai, dar 'avem indicii, cîteva 
vi le-am furnizat. că el va cunoaște, 
chiar în acest an. un puternic reviriment.

— Vom mai vedea. Vă mulțumim.

ANDREI GEORGESCU B
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